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آنچه قرار بود بشود، آنچه شد!
اندراحوالاتتورمیکهدرسالمهارتورمبیدادمیکند

ماجرای یک تخلف بزرگ
گزارشآفتابیزدازمناظرهداغلیلازوجبرائیلی
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اول: پیمان جبلی می گوید: »در اولین جلسه 
دانشجویی یک  بسیج  مسئولیتم،  دانشجویی 
دانشگاه از من پرسید؛ فلان سلبریتی مجری 
را - اسم نمیارم به خاطر اینکه نمی خوام وزن 
بدم به افراد - چرا بیرون کردید؟ دوباره او را 
برگردانید، بالاخره ما چه کار باید انجام دهیم؟ 
اگر بنا است که از چهره ها استفاده کنیم باید این 
کار را انجام دهیم. جایی که نمی توانیم چهره را 
مدیریت کنیم، جایگزین می کنیم با فرد دیگری 

و دوباره مورد سوال واقع می شویم«
دوم: در همین فقره ی نمی خواهم اسم بیاورم به 
خاطر این که نمی خواهم به افراد وزن بدهم در 
حالی که خیلی ساده می توانست بگوید »عادل 
فردوسی پور« اما، پیمان جبلی صادق نبود زیرا 
در آغاز دوران مسئولیت در صدا و سیما حداقل 
سه بار )یکی در اهواز( بازگشت فردوسی پور 
را صراحتاً و تلویحی به کسانی که او را مورد 
پرسش قرار داده بودند وعده داد )مستندات آن 
در بسیاری از رسانه ها موجود است( اما وقتی 
به درون سازمان بازگشت متوجه شد بازگشت 
 یاعدم بازگشت فردوســی پور و دیگران به 
صدا و ســیما، به تصمیم آقای رئیس چندان 

ارتباطی ندارد.
سوم: علی دایی این روزها به گفته ی خودش، 
مشغول زندگی کردن است، از هیاهوی فوتبال 
فاصله گرفته و تقریباً به هر پیشــنهادی یک 
»نه« محکم می گوید اما او همچنان اســطوره 
و از نظر ایرانی ها آقای گل جهان است حتی 
اگر در رتبه ای پایین تر از کریستیانو رونالدوی 
پرتغالی قرار گرفته باشد. همین چند روز پیش 
یکی از شــبکه های عرب زبان از شهروندی 
پرسید: »کدام فوتبالیست ایرانی را می شناسی؟« 
و او گفت: »من از ایرانی ها فقط علی دایی را 
می شناسم او یک اسطوره است و من خیلی 

دوستش دارم.«
چهارم: علی دائی هم مانند عادل فردوسی پور 
دچار بی مهری از سوی رسانه ی ملی شده است 
و عملاً چهره و تصویر او از شبکه های متعدد 
صدا و سیما پخش نمی شود. لابد اگر از پیمان 
جبلی بپرسیم خواهد گفت: فلانی که روزگاری 
آقای گل جهان بوده و نمی خواهم از او نام ببرم 
چون نمی خواهم به افراد وزن بدهم )!( بیرون از 
مدار ما است و ما نمی توانیم از او استفاده کنیم.

پنجم: صدا و ســیما و مشخصاً پیمان جبلی 
آماری ارائه داده اند از مخاطبان برنامه های یلدایی 
ســیما و مدعی شده اند توجه به این برنامه ها 
رشد چشمگیری داشته است اما حواس شان 
نبود که این توجه به دلیل تغییر رویکردهای 
صدا و سیما و یا بالاتر رفتن کیفیت برنامه ها 
نبوده و صرفاً به دلیل استفاده از اینستاگرامی ها 
دچار چنین توفیقی شده اند، بگذریم که همین 
برنامه ها نیز سر و صدای معترضانه ی بسیاری به 
دنبال داشت البته اگر آن ادعا درست بوده باشد 
هم برای صدا و سیما یک پیروزی و دستاورد 
محسوب نمی شود و این یعنی صدا و سیما با 
این آمار دهی به یک شکست اعتراف کرد آن 
هم از شبکه های اجتماعی به شدت فیلتر شده 

در روزگار گرانی اینترنت.
ششــم: رابطه ی من و صدا و ســیما هرگز 
قطع نشده اســت با این تفاوت که روزگاری 
بیننده ی نود و سریال های فاخر صدا و سیما 
بودم و این روزها مشــتری پــر و پا قرص 
»آی فیلم« و »تلویبیون«، چرا؟ چون علاقه مند 
تماشــای چندین و چندباره ی ســریال های 
صدا و سیما هستم و این یعنی؛ صدا و سیما 
 از یک مقطعی به بعــد - حداقل برای من - 
 به انتها رسید )مشخصاً با پایان دوران ریاست 

عزت الله ضرغامی(.
هفتم: رسانه داری )شما بخوانید: روزنامه داری( 
ارگان ها، دولت، وزارتخانه ها و... هزاران عیب 
دارد از جمله؛ عدم گوش سپردن به گفته ها و 
نقدها و گلایه مندی ها اما عیب بزرگتر این که، 
ارگان هایی که خود روزنامه داری می کنند عملًا 
در تعریف و تمجیدها، تحلیل های یک سویه 
و بزرگنمایی هــای کاذب که آن روزنامه های 
ارگانی بالاجبار روی جلد می برند محصور و 
محدود می شوند برای مثال، روی جلد جام جم 
یک موضوع را می گوید و واقعیت ها موضوعی 
دیگر، اصلاً اگر بخواهیم شکاف و فاصله ی 
مردم با صدا و سیما را اندازه بگیریم روی جلد 
روزنامه جام جم کفایت می کند. این را گفتم که 
غیر مستقیم به پیمان جبلی گوشزد کنم خیلی در 
بند بزرگنمایی های روی جلد روزنامه جام جم 

نباشد و اسیر مدح و ستایش ها نشود!

آقای جبلی؛ 
عادل فردوسی پور را دیدید، 

وزن او را احساس کردید؟!
رضا بردستانی

روزنامه نگار

سرمقاله
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اسنپ فود 
چگونه هک شد؟

4وزارتخانه هایی که پول و منابع دارند چرا با مازوت سوزی سلامت مردم را به خطر می اندازند
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آفتاب یزد: به نظر می رســد توصیه های اخیر 
انتخاباتی کــه خطاب آن به نهاد هــای نظارتی 
انتخاباتی بوده اســت امیدهایــی را حداقل برای 
فعالان سیاســی اصلاح طلب ایجاد کرده اســت.

پیش تــر بزرگان این جریان بــه صورت قاطعانه 
از عــدم ورود به انتخابــات می گفتند زیرا امکان 
رقابتی نیست اما گویا قدری شرایط تغییر کرده 
و اصلاح طلبان عدم یا حضور خود در انتخابات را 
موکول به اعلام نهایی تایید شــدگان و برگزاری 
جلســه ای کرده اند کــه ذیل جبهــه اصلاحات 

احتمالا این هفته برگزار می شود.
 

< یک توضیح ضروری
هــر چند در نــگاه عامه و کثیری از نســل تازه 
روحانیون یک ســان انگاشته می شــوند اما این 
توضیح لازم اســت که مجمع روحانیون مبارز به 
موازات جامعه روحانیت مبارز تشکیل و در واقع از 
آن منشعب شد. چهره های اصلی آن سید محمد 
موسوی خویینی ها، مهدی کروبی و سید محمد 
خاتمی و هر سه مورد وثوق بودند. خود دبیر کل 
مجمع ) مهدی کروبی( البته بعد از انتخابات ۸۴ 
و به نشــان ابراز نارضایتی از ناهمراهی دوستان 
بــا کاندیداتوری در انتخابات ریاســت جمهوری 
جدا شــد و حزب اعتماد ملی را پایه گذاشــت و 
در سال ۸۸ هم با نامزد مجمع رقابت کرد. برخی 
از چهره های مشهور آن همچون آیت الله توسلی و 

محتشمی پور هم درگذشته اند.
 

< تحرکات روحانیون اصلاح طلب
اخیرا دو تشکل روحانی اصلاح طلبان یعنی مجمع 
روحانیون مبارز و مجمع محققین و مدرســین 
حوزه علمیه قم، در حرم امام خمینی)ره( جلسه 
مشــترکی برگزار کردند که ســخنران ویژه این 
نشست حجت الاسلام سید حسن خمینی بود.این 
دو تشــکل به اختصار با نام »مجمعین« شناخته 
می شــوند و دبیرکلــی یکی از آنها را موســوی 
تبریزی و دیگری را ســید محمد خاتمی برعهده 
دارد؛ اگرچه بهانه این نشســت که بعد از مدت ها 
شکل می گرفت، ســالگرد تولد امام خمینی)ره( 
ذکر شــده اما درباره انتخابات ۱۱ اسفندماه نیز 

میان اعضا حرف هایی رد و بدل شده است.
 

< حمایت از روحانی؟
ابوالفضل موســویان عضو مجمع  حجت الاسلام 
محققین و مدرسین حوزه علمیه قم در گفت وگو 
با خبرگزاری تســنیم، درباره جزئیات نشســت 
مشترک مجمعین در حرم امام خمینی )ره( گفت: 

در این نشست درباره مسائل مختلف کشور بحث 
و تبادل نظر صورت گرفت؛ یکی از دستورکارهای 
این نشســت مسئله مشــارکت در انتخابات بود. 
در این رابطــه بحث های کلی دربــاره وضعیت 
انتخابات مطرح شــد و حاضران معتقد بودند که 
بــا توجه به وضعیتی که پیش گرفته شــده این 
 احســاس وجود دارد که مردم تمایلی به شرکت 
در انتخابات نداشته باشند.عضو مجمع محققین و 
مدرســین با ادعای اینکه بزرگترین مانع که قبلا 
هم وجود داشــت مسئله نظارت استصوابی است 
که باعث می شود بســیاری از افراد رد صلاحیت 
شــوند، گفت: این موضوع خلاف ســخنان رهبر 
انقلاب است که می فرمایند باید تمامی دیدگاه ها 
و گرایشــات سیاسی در سرنوشــت خود دخیل 
باشــند. موسویان در پاســخ به این سوال که در 
این نشســت به مصادیق در رابطه با شــرکت در 
انتخابــات از جمله حمایــت از برخی چهره های 
چون حســن روحانی پرداخته شد یا خیر، اظهار 
داشــت: در این نشســت صحبتی درباره شرکت 
یا عدم شــرکت مجمعین در انتخابات خبرگان 
رهبری یا حمایت از آقــای روحانی در انتخابات 
صورت نگرفت. به هر حال لازمه ارائه لیست برای 
انتخابات خبرگان رهبری این اســت که حداقل 
۱۶ نفر کاندیدا برای این منظور داشــته باشیم.
وی ادامــه داد: البته با توجه بــه اینکه ما تفاهم 
کردیم فعالیت هــای انتخاباتی اصلاح طلبان ذیل 
جبهه اصلاحــات ایران صورت گیــرد، بنابراین 
مجمع محققین و مدرســین و مجمع روحانیون 
مبارز نیز از تصمیم جمعی که در جبهه اصلاحات 
اتخاذ می شود تمکین خواهد کرد و بنا نیست که 
مجمعین به شکل موردی کنش  انتخاباتی داشته 

باشند.
 

< احتمال برگزاری یک جلسه مهم
این فعــال سیاســی اصلاح طلب بیــان کرد: با 
توجه به اینکه تعــداد نامزدهای تایید صلاحیت 
شــده اصلاح طلبان در روزهای آینده مشــخص 
می شود، احتمالاً جبهه اصلاحات در هفته جاری 
جلسه ای داشــته باشد تا درباره نحوه کنش گری 
اصلاح طلبــان در دو انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری تصمیم  نهایی 
را اتخاذ کند. موسویان خاطرنشان کرد: هنوز آمار 
دقیقی از تعداد نامزدهای مجمع روحانیون مبارز 
که در انتخابات مجلس خبرگان رهبری شرکت 
کرده اند نداریم ولی طبیعتاً پس از مشخص شدن 
تعداد افراد تایید صلاحیت شده ما نیز وارد بحث 

مصداقی برای انتخابات خبرگان خواهیم شد.

 < روایتی دقیق تر
امــا آیت الله ایــازی از روحانیــون اصلاح طلب 
روایت دقیق تری از این جلســه دارد.او می گوید 
در مــورد جزییات انتخابات مســئله ای مطرح 
نشــده بلکه در مورد کلیات آن مباحثی مطرح 
گردیــده است.براســاس گزارش عصــر ایران، 
آیت الله ایازی می گوید: با توجه به صحبت هایی 
که مطرح شــد، نظر مجمعیــن در مجموع این 
نبود که مردم را به مشارکت در انتخابات دعوت 
کنند یا دعوت نکنند. نظرشــان بیشتر این بود 
که چگونه می توان در باره انتخابات سخن گفت 
و چگونه به جامعه گفته شود که وضعیت کشور 
درباره انتخابات چگونه اســت. بی شــک امروز 
زمینه  هــای رقابت وجود نــدارد، به دلیل اینکه 
برای افرادی زمینه ثبت نام فراهم نشــده است 
و کســانی که به صورت نــادر ثبت نام کرده اند 

ردصلاحیت شده اند. 
اساســاً سیســتم هیئــت اجرایی کــه داریم، 
اعتمادبرانگیز نیســت تا بتواند مردم را تهییج و 
تشــویق کند و نوعی امید را برای مشارک فراهم 
کند. موضوع دیگری که مطرح شــد، این بود که 
امــروز مجلس واقعاً تا چه قــدر کارآیی و قدرت 
تصمیم گیــری دارد؟ امــروزه برای بســیاری از 
کارها در جاهای دیگر تصمیم گرفته می شــود و 
مجلسی که حضرت امام )ره( درباره آن گفته بود 
در رأس امور اســت، جایگاه مناسب خود را پیدا 
نمی کند. فضائی درست کردند که می گویند یک 
کیلوگلابی داریم، حال این گلابی چیســت و با 
چه کیفیتی اســت؟ مشخص نیست. همین طور 
بیایید و در انتخابات شرکت کنید. به خاطر نظام 
حضور پیدا کنید و اگر بیایید وضعیت اقتصادی 
کشور درســت می شــود اگر بیائید گرانی تمام 
می شود مجلس چگونه می تواند این مشکلات را 
 حل کند؟! این ها مسائلی بود که درباره انتخابات 
مطرح شــد. مد نظر مجمعین این بود که ما این 
مباحث را به جامعه بازگو کنیم تا مردم خودشان 
تصمیم بگیرند چه کار می کنند و چه تصمیمی 

می گیرند.
 

< باید منتظر ماند
به نظر می رسد باید منتظر ماند تا مشخص شود 
تصمیم نهایی اصلاح طلبان چیســت.نکته ای که 
روشن است این اســت که اصلاح طلبان در این 
انتخابات هماهنگ و ذیل جبهه اصلاحات عمل 
خواهنــد کرد. اســتراتژی اصلاح طلبان هم فعلا 
ســکوت و انتظار اســت تا از ابهامات و سوالات 

موجود کاسته شود.
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اینترنتی که ما داریم 

در واقع 

فیلترنت است

تصویب افزایش ۲۵درصدی 

حقوق شاغلین و بازنشستگان 

در کمیسیون اجتماعی

چطور برای واردات چای

و برنج خارجی ارز وجود دارد 

اما برای خودرو نه!

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

این عادت بدی اســت که تمــام دولت ها در 
کشورمان هر مشکلی رخ می دهد گردن دولت 
قبلی می اندازند.این درحالیســت که با تغییر 
دولت ها حتی تا آبدارچــی اداره های کوچک 
دولتی نیز تغییر می کنند تا مبادا ســاز کسی 
با ساز دولت همخوان نباشد. در این دولت هم 
شــرایط بدین گونه بود.وقتی دولت سیزدهم 
شــکل گرفت و کابینه معرفی شد با حمایت 
رسانه ای سنگین، تغییرات شروع شد و هرکس 
ذره ای از نظر فکری با این دولت زاویه داشت 
کنار گذاشته شــد.حتی به برخی اصولگرایان 
میانه رو نیز رحم نشد و آنان نیز زیر تیغ رفتند 

تا به طور کامل دولتی یکدست شکل بگیرد.
البته این دولت با دولت های قبلی یک تفاوتی 
دارد و آن اینکه دولت های سابق تا قبل از دو 
ســالگی خود مشکلات را بر گردن دولت های 
قبلــی می انداختند اما ایــن دولت در کمال 
شگفتی همچنان مشکلات را بر گردن دولت 
روحانی می اندازد!یعنــی علیرغم آنکه دولت 
کاملا یکدست اســت و از آن سو تمام نهادها 
همفکر و همراســتا هستند و بیش از دو سال 
از عمر این دولت گذشته کماکان مشکلات بر 

گردن دولت قبل می افتد!
نمونــه آخر که گران شــدن بهــای اینترنت 
اســت هم به گــردن وزیر ســابق ارتباطات 
افتاده اســت!یعنی دستور گرانی را این دولت 
صادر کرده و ســود آن به جیب این دولت و 

متعلقاتش می رود ولی... 

باز هم تقصیر 
قبلی هاست!

سید علیرضا کریمی

یادداشت-1

در ترافیک ســنگین سلفی ها در گوشی های 
اندرویدِ مردافکن و عکس های تمام نشــدنیِ 
سِــیو شــده در تبلت های آلزایمر گرفته، ما 
هنوز زیر بارانِ نوازشــگر عکس های آنالوگِ 
خاک گرفته، خشکسالِ زندگی را نم می زنیم. 
هزار سال هم که بگذرد آن عکس های تاریک، 
کدر و غریبه با کادری درست و درمان، محال 
است جای خود را به این پرتره های خط کشی 
شــده دیجیتال دهند. فتوشــاپ هم که الی 
ماشــاءالله محملی شــده برای پــاک کردن 
چین های پیشانی و البته زیباتر کردن تصنعی 
 آدم هایــی کــه در لانگ شــات دل می برند، 

در کلوزآپ به شدت زهره!
باور کنید همین حالا زیر رگبار دیجیتال های 
روی اعصــاب، هنــوز عکس هــای جمعیِ 
جاخــوش کرده در آلبوم های چســبی دهه 
شــصت، کاری می کنند که دلمان غنج بزند 
و از آن همه تازگی در پسِ ســال های کهنه 
و مندرس، حالمان درسوز استخوان سوزِ دی 
ماه کمی تا قسمتی اردیبهشت شود. حقیقت 
آن است عکس ها روزگاری بی آنکه چین های 
چروکیده چهره ها را محو کنند، پیام آور شور 
و شوق و شادی و شــبنم بودند. حکایت گر 
جامه های بافتنیِ زمســتانی که در قاب های 
شلخته تکان می خوردند تا دوستشان بداریم 
و هراز گاهی با مرورشــان شمع های خاطره 
را فــروزان کنیــم و آه و دم را فروتنانه کنار 

هم بنشانیم.

ردپایِ اشک 
در عکس های سالخورده!

امیدمافی

یادداشت-2

ادامه در صفحه 8ادامه در صفحه 8

توصیه متخصصان در گفت و گو با آفتاب یزد:

نسبت به 
درمان چاقی کودک 

بی توجه نباشید
6

24

انالله و انا الیه راجعون 

       درگذشت شادروان 

دکتر  غلامرضا کریم خانی 
وکیل پایه یک دادگستری 

هیئت مدیره ساختمان 

پلاک 10 کوچه ۲6 قائم مقام فراهانی

را به خانواده محترم آن مرحوم تســلیت 
عرض نموده، از خداونــد منان برای آن 
مرحوم علو درجات و برای بازماندگان صبر 

و طول عمر باعزت خواستاریم. 

آفتاب یزد
تلفنی

گهــی  آ
می پذیرد

09128197782

گزارش آفتاب یزد از تحرکات روحانیون چپ

جلسه مهم اصلاح طلبان؛ هفته جاری
استراتژی اصلاح طلبان فعلا سکوت و انتظار است تا از ابهامات و سوالات موجود کاسته شود

تحولات سیاسی در پاکستان مهم است؟!
راههموارنخستوزیرشدن»نوازشریف«وچالشهایپیشرویارتشپاکستان

ترامپ پیچیدگی های انتخابات 
در آمریکا را پیچیده تر کرد!
بنابههردلیلاگرترامپنتوانددرانتخاباتشرکتکندمحتملترینگزینه

جمهوریخواهان»دسنتیس«،فرماندارحالحاضرفلوریداخواهدبود

ازژاپنتاعراق،ازبغدادتاهند

اگر از »مودی« درس می گرفتیم 
بهتر  نبود؟

بیگدلی، اســتاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه: » اگر به جای 
پیروی از سیاســت های پوتین، از »مودی« الهام می گرفتیم بهتر 
نبود؟ اگر چندجانبه گرایی را در دستور کار قرار می دادیم، موفق تر 
نبودیم؟ اگر همزمان با متمایل شدن به شرق، اجازه نمی دادیم بین 
 ما و اروپا فاصله ایجاد شــود عقلانی تر نبود؟ اگر بیشتر به درون 

توجه می کردیم راه حل ها آسان تر نمی شد؟«
صفحه 2
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2111- بس��یاری از ب��زرگان و کارشناس��ان از 
مس��ئولان خواس��ته اند نگذارن��د م��ردم زیربار 
مش��کلات کمر خم کنند اما چقدر صدای اینان 

به گوش مسئولان رسیده؟! 
2115- آیا مجلس در مورد قضیه فس��اد ارزی 
چ��ای دبش هی��چ تحقی��ق و تفحص��ی انجام 
نمی دهد؟ چرا مث��ل موضوع حجاب مجلس به 

این موضوع ورود فوری نمی کند؟ 
2125- خیل��ی جالب اس��ت عنوان می ش��ود 
خودروس��ازان در 6 م��اه 36 هزار میلیارد تومان 
زیان کردند! واقعا ب��ا این همه افزایش قیمت ها 

و کاهش کیفیت تولیدات باز هم ضرر می دهند!
آفتاب یزد: این ادعای خودروسازان است! 

واقعیت چیز دیگری است.
2141- هرچه مش��کلات اجتماعی و اقتصادی 
بیشتر ش��ود بی شک تاثیر بس��زایی در کاهش 
مش��ارکت انتخابات خواهد  ش��د. خصوصا که 
بس��یاری از مردم دیگر علاق��ه ای به  جناح های 

سیاسی ندارند. 
1950- قرار است روسیه از ایران تخم مرغ وارد 
کند. پس باید شاهد افزایش مجدد تخم مرغ هم 
باش��یم؟ ش��اید تخم مرغ هم از دسترس خارج 

شود! 
2011- شاید واقعا برخی از مسئولان نمی دانند 
تورم بالای 45 درصد دلار بالای 50 هزارتومانی 
چه به روز سفره معیش��ت مردم آورده؟ شاید از 

مشکلات مردم بی خبرند.
2015- کسانی که نگذاشتند در دولت روحانی 
توافق برجام احیا شود خواهان بهتر شدن اوضاع 
مردم نبودند چون کاس��بان تحریم دنبال منافع 

خود هستند. 
2101- وقت��ی ی��ک زوج در تأمی��ن نیازهای 
زندگی خود دچار مش��کل می شوند به احتمال 
زیاد ریس��ک فرزن��دآوری را نمی کنند و منتظر 
می مانند شرایط بهتری داشته باشند. چون واقعا 

فرزندآوری پرهزینه است. 
1820- ش��اید اس��رائیل و غربی ها فکرش هم 
نمی کردند در جن��گ با حماس به جز حزب الله 
و حم��اس نیروهای حوثی یم��ن هم وارد عمل 
بش��وند. این یک اصل غافلگیری بود که توسط 

حوثی ها انجام شد. 
1845- شهادت سه عضو ارتش کشورمان را در 
حین انجام عملیات و مان��ور به خانواده بزرگ و 
محت��رم ارت��ش قدرتمند کش��ورمان تبریک و 

تهنیت عرض می کنیم. 
1901- اگ��ر غربی ه��ا بخواهن��د در واکنش به 
حوثی های یمن دست به مقابله بزنند دیگر چه 
امیدی به آتش بس در غزه می توان داشت؟ حتما 

آتش  جنگ شعله ورتر می شود. 
1915- چرا باید هرازچندگاهی سیستم برخی 
دستگاه های ما مثل سیستم سوخت رسانی مورد 
حمله س��ایبری قرار بگیرد؟ آیا امکان ایجاد یک 

سپر دفاعی در مقابله با هکرها وجود ندارد؟ 
1615- امثال مدیر روزنامه کیهان کس��انی که 
مخال��ف اندیش��ه آنها باش��ند را فاقد صلاحیت 
می دانن��د؟ اینها فقط خ��ود را اصلح می دانند. با 
رفتارشان بیشترین لطمه را به دمکراسی می زنند. 
1620- چرا با وجود محدودیت های فیلترینگ 
که در کش��ورمان اجرا می شود باید بارها شاهد 
حملات سایبری و هکرها به سیستم های کشور 
باش��یم؟ چند بار این حملات تکرار شده. جلوی 

این حملات را بگیرند. 
1631- ریش��ه بس��یاری از مشکلات جامعه در 
ضعف مدیریتی و س��وءمدیریت ها و عدم وجود 
ی��ک سیس��تم قوی نظارتی اس��ت. م��ردم هم 
می دانند که چندان مدیران موفق و کاربلدی در 

امور و تصدی گرها وجود ندارد! 
1520- اگ��ر دول��ت در بودج��ه جدید بخواهد 
مالیات بر ارزش افزوده را بیشتر کند این خیلی 
به کسب و کارها لطمه می زند و گرانی های بیشتر 

هم به بار می آورد. 
1531- آق��ای حجت الاس��لام پناهی��ان حرف 
عجیبی زدند و گفتند بچه حزب اللهی ها عرضه 
داش��ته باشند بیشتر از نیازشان پول در بیاورند. 

آخرالزمان برای حفظ دین نیاز به پول است! 
1601- رئیس سازمان تعزیرات می گویند چای 
دبش با وجود 50 ش��کایت باز ه��م ارز دریافت 
ک��رده. خداوکیلی این موضوع ج��ای حیرت و 

سوال ندارد؟ 
1345- برخ��ی کارشناس��ان معتقدند نظارت 
کاف��ی در اقتصاد وج��ود ندارد که ش��اهد این 
فسادها هستیم. باید عزم راسخی برای نظارت در 

فعالیت های اقتصادی شکل بگیرد. 
1410- نماینده بابلس��ر می گوید شبیه موضوع 
چ��ای دبش در برنج هم اتف��اق افتاده. واقعا چرا 
باید شاهد این حجم گسترده از فسادها باشیم؟ 

1421- آنق��در م��ردم تحت تاثی��ر گرانی ها و 
مش��کلات زندگی قرار گرفته اند که دیگر کمتر 
کسی حوصله و توان خرید مایحتاج شب یلدایی 
را داش��ت. مردم کمتر مثل سابق دورهمی های 
ش��ب یلدایی را برگزار می کنند. گرانی ها رفت و 

آمد مردم را هم کاهش داده. 
1440- تقریبا عزم راس��خی از سوی مسئولان 
برای کاهش فشار تورمی بر مردم دیده نمی شود. 
آقایان مسئول ش��عار و وعده بس است. زندگی 

مردم دارد از هم می پاشد شما شعار می دهید؟ 
1501- در ماجرای اختلال در سیستم سوخت رسانی 
ع��ده ای س��ودجو بنزین ب��ه قیمت بازار س��یاه 
فروختن��د ت��ا 109 لیتر 850 ه��زار تومان هم 

فروختند. چه فضایی برای سودجویان باز شد. 
0931- م��ردم در ش��ب یل��دای امس��ال قدرت 
خریدشان بس��یار پایین بود. شاهد کاهش خرید 
بودیم با این اوضاع تورم هم ش��اهد کاهش شدید 
قدرت خرید مردم در شب عید امسال خواهیم بود. 
2011- کارگ��ران صنعت ف��ولاد در اعتراض به 
شرایط معیش��تی خود از شرکت خارج شدند و 

مطالبات خود را خواستار شدند. این کارگران در 
تنگنای اقتصادی هستند. 

2015- انجم��ن صنف��ی خدم��ات جهانگردی 
می گوید گردش��گری کشور نیمه تعطیل است. 
این یعن��ی یکی از پرس��ودترین صنعت های ما 

اوضاع خوبی ندارد! 
2101- چرا برخی معتقدند نوع فساد چای دبش 
از جنس دیگر است و بقیه فسادهای اقتصادی و 
اختلاس ها متفاوت است؟ این برای مردم سوال 

برانگیز است. 
2220- افزایش میزان فقر و بیکاری افزایش آمار 
سرقت و بزهکاری را هم دنبال دارد. در جامعه ای 
که فقر گس��ترش یابد می توان ش��اهد افزایش 

میزان جرایم حتی در سنین پایین بود. 
1725- یک نماینده مجلس به درس��تی گفته 
روس ها هر جا که لازم باش��د پش��ت ما را خالی 
می کنند. این س��خن را باید بسیار جدی گرفت. 

برای این سخن شواهد تاریخی وجود دارد. 
1741- آق��ای مظفری عزیز! ای��ن برای ما یک 
سوال بزرگ شده چرا تقریبا در تصمیم گیری های 
برخی مسئولان و روش های مدیریتی چیزی در 

جهت رضایت و سلیقه مردم اعمال نمی شود؟ 
1805- موض��وع حجاب خیلی مهم اس��ت اما 
مسائل دیگر مربوط به جوانان در جامعه هم خیلی 
مهم است که باید به آن رسیدگی کرد. مثل تمایل 
برخی جوانان به موادمخدر، مثل افزایش میل به 

خودکشی، مثل احساس ناامیدی از آینده. 
1845- بهتر است مسئولان راهنمایی و رانندگی 
تذکراتی جدی به رانندگان پیک های موتوری در 
مورد رعایت قوانین رانندگی بدهند شاید برخی 
از اینها که خطرناک رانندگی می کنند مجبور به 

رعایت قوانین بشوند. 
1905- یکی از مسائل نگران کننده در کشورمان 
موضوع افزایش ترک تحصیل و کودک همسری 

در حاشیه برخی شهرهای بزرگ است. 
1941- اگر نیروگاهها ناچارند به خاطر افت فشار 
گاز مازوت سوزی کنند تاوان آلودگی های خطرناک 

را مردم باید بدهند؟ راه دیگری وجود ندارد؟ 
1501- وزی��ر خارجه روس��یه ب��ه وزیر خارجه 
کش��ورمان گفته ما ب��ه تمامیت ارض��ی ایران 
احترام می گذاریم در سیاست رسمی ما هیچ گاه 
تردید نکنید. خود ایش��ان ه��م می دانند باید به 

سیاست های آنها تردید کرد! 
1515- در خبرها خواندم آقای کیانوش عیاری 
کارگردان به نام کش��ورمان به علت س��کته در 
بیمارس��تان بستری شدند. برای سلامتی ایشان 
که بس��یار هم او را دوس��ت داریم دست به دعا 

هستیم. 
1521- چرا آقای روحانی رئیس جمهور س��ابق 
نس��بت به اتهاماتی که از س��وی برخی افراد به 
او زده می ش��ود ساکت است؟ چرا مقابله به مثل 

نمی کند پاسخ نمی دهد؟ 
1531- یک خبرگ��زاری دولتی گ��زارش داده 
تذکر حجاب در مت��روی چهارراه ولیعصر )عج( 
تاثی��ر بالای 80 درصد داش��ته. این آمار چگونه 

تهیه شده؟!
1541- درحال��ی که ش��اهد مازوت س��وزی در 
ش��هرها هس��تیم بحران آلودگی هوا در برخی 
شهرها همچنان وجود دارد. امید مردم بیشتر به 

بارش و وزش باد است. 
1605- آق��ای زارع پور وزیر ارتباطات می گویند 
90 درصد حملات سایبری علیه ما دفع می شود. 

آیا این آماری که وی می دهد صحت دارد؟ 
1401- وزی��ر علوم می گوید دانش��گاههای ما 
جزو بهترین دانش��گاه های آزاد جهان هس��تند. 

امیدواریم که چنین باشد و باعث افتخار است. 
1410- رئیس کمیس��یون امنیت ملی مجلس 
می گوید باید عمل متقابلی نسبت به اقدام روسیه 
درباره جزایر س��ه گانه انجام داد. وقتی اشتباهی 
تکرار می ش��ود عمدی بودن آن تقویت می شود! 
به نظر ما ه��م حق با وی اس��ت. رفتار روس ها 

مسئله دار است. 
 1421- نبای��د اجازه داد ع��ده ای تمامیت خواه 
همه چیز را به نفع خود و منافع گروهی و حزبی 
خود بخواهند. اینها به جمهوریت و دمکراس��ی 
لطمه می زنند. به اعتماد مردم به مسئولان لطمه 

می زنند. 
1431- حمل��ه روزنامه کیهان به رفتار و موضع 
روس ها در بیانیه با اعراب انصافا جالب بود. فکر 
می کردیم این روزنامه این موضوع را لاپوش��انی 

کند اما به روس ها حسابی تاخته! 
1445- همنشینی روس ها با اعراب علیه جزایر 
سه گانه ایرانی باعث ناخرسندی مردم ایران شده. 
توقع داریم نسبت به این رفتارها اقدامات قاطع 

و محکمی از دستگاه دیپلماسی کشور ببینیم. 
1301- علی باقری عضو ارش��د تیم دیپلماسی 
کشورمان درباره محور مقاومت می گوید مقاومت 
ابزارهای قدرت خود را دارد. براساس تصمیمات و 

توانمندی های خود عمل می کند. 
1320- علیرغم اینکه ایران بارها گفته حملات 
مقاوم��ت ربطی به ما ندارد ام��ا آمریکا و برخی 
غربی ه��ا اص��رار دارند ای��ران را در حملات آنها 
دخیل بدانند و همین باعث بحران زایی می شود. 
1321- پرونده آقای تتلو در چه مرحله ای است؟ 
چه حکمی قرار اس��ت ب��رای تخلفات وی صادر 

شود؟ آیا امکان عفو هم دارد؟ 
1331- در خب��ری آمده در طرح سالم س��ازی 
س��واحل هرمز چند مغ��ازه و واحد مس��کونی 
پلمب و چند موتورسیکلت  توقیف و 90 نفر هم 

دستگیر شدند. 
1345- در آماری نگران کننده اعلام  می ش��ود 
م��رگ و میر ناش��ی از آلودگی ه��وا 30 درصد 
افزایش یافته. مازوت س��وزی هم که همین طور 

ادامه دارد و مردم باید تحمل کنند. 
1131- درگذش��ت ناص��ر طهماس��ب دوبل��ور 
پیشکس��وت کشورمان را به خانواده وی تسلیت 
عرض می کنیم همه ما از صدای زیبا و دلنشین 

وی خاطرات بسیاری داریم. روحش شاد. 
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آفت�اب ی�زد � رض�ا بردس�تانی: »س��ودانی ش��بیه ژاپنی ها کار 
می کند.« این را »فوتوشی ماتسوموتو« سفیر ژاپن در عراق به یکی از 
شبکه های تلویزیونی در عراق گفته، ادامه می دهد:»من آقای السودانی 
)نخست وزیر( را دوست دارم زیرا در جدیت و کار شبیه ژاپنی ها است. 
او هم مثل جامعه ژاپنی کم حرف اس��ت اما زیاد کار می کند. سودانی 
برعکس اکثر مردم عراق است که زیاد حرف می زنند و کار نمی کنند. 

چایی می خورند و صحبت می کنند.«

<السودانی؛ نسبتا موفق و خیلی امیدوار
در مصاحبه هایی که با کارشناسان خاورمیانه، خصوصاً عراق داشته ام 
یک نکته برای من قابل تأمل بوده است و آن این که؛ السودانی توانسته 
تا حدودی عراق را از بحران نجات دهد و چشم اندازهای روشنی پیش 
روی دولت و ملت عراق قرار دهد. البته عراق، مش��کلات بسیاری دارد 
اما این مشکلات در سایه ی فضایی که السودانی ایجاد کرده در حال 
رفع شدن است. همین اواخر که انتخابات شوراهای استانی برگزار شد 
علی رغم کوش��ش گروه هایی در عراق )از جمله صدری ها(، خللی در 
 رون��د برگزاری این انتخابات رخ نداد، اعتراضاتی هم ش��اهد نبودیم یا
  در فقره ی برکناری رئیس پارلمان عراق)الحلبوس��ی( ش��اهد بودیم 
علی رغم کشمکش گروه های مختلف سیاسی، این برکناری عراق را دچار 
تنش و اعتراضات خیابانی نکرد. در کنار این مباحث، آمارهای رسمی و 
بین المللی نیز مؤید این حقیقت هس��تند که عراق در سایه ی فروش 
بی دردسر نفت، اندک اندک بر مشکلات اقتصادی خود فائق آمده، به 
چش��م اندازهای روشنی می اندیشد. تلاش می کند اختلافات با ترکیه 
را در محیطی امن حل کن��د، چالش های امنیتی در مرزهای ایران را 
مدیریت کرد و حالا به زیرس��اخت ها توجه نشان می دهد: جاده، ریل، 
گردش��گری، برق و انرژی، سیاست بین الملل و تعاملات منطقه ای و 
جهانی. دنبال دلیل نگردید؛ س��فیر ژاپن در عراق به سادگی این معما 
را حل کرد: »من آقای الس��ودانی )نخست وزیر( را دوست دارم زیرا در 
جدیت و کار ش��بیه ژاپنی ها است. او هم مثل جامعه ژاپنی کم حرف 
است اما زیاد کار می کند.« این راز موفقیت السودانی است حال مدیران 
س��رزمین مان ایران اگر فکر می کنند کمتر حرف بزنند و بیشتر کار 
کنند مشکلات حل می شود یک نمونه ی زنده پیش روی شان ایستاده 

است؛ محمدالسودانی!

<چرا به جای »پوتین« از »مودی« الهام نمی گیریم!؟
این روزها، صفحات شخصی و حتی عمومی اشخاص و گروه ها و حتی 
روزنامه ها در شبکه های اجتماعی پر است از مطالبی که بوی تمسخر 
و تحقیر می دهد؛ یکی مشغول شمردن پله های کاخ کرملین است، آن 
دیگری اقتصاددانان طالبان را به رخ مان می کشد و دیگری هم راه افتاده 
ببیند چرا همسر رئیسی به لبنان رفته است. در چنین فضایی وقتی 
داشتیم اخبار را مرور می کردیم مواجه شدیم با این تیتر:»انتظار می رود 
600 میلیارد دلار در بخش پتروشیمی عربستان سعودی سرمایه گذاری 
ش��ود.« این خبر از قول »خالد الفلاح« وزیر سرمایه گذاری پادشاهی 
عربس��تان نقل ش��ده اس��ت. این رقم، اگر چه هنگفت است اما برای 

عربستانی ها کاملاً تحقق یافتنی است.
در مصاحب��ه ای که با علی بیگدلی، اس��تاد تاریخ و روابط بین الملل با 
موضوع انتخابات در آمریکا داش��تیم، بحث به »فهم درس��ت و عمیق 
تاریخی � سیاس��ی« نیز کش��یده شد و ش��اهد مثال دو چهره بودند: 
»محمد بن سلمان«، ولیعهد عربستان و »نارندرا مودی« نخست وزیر 

هندوس��تان.دکتر بیگدلی در حاشیه ی آن مصاحبه گفت:»یک وقت 
از سر عادت کتاب می خوانیم، یک وقت می خوانیم که بفهمیم. کتاب 
خوان��دن از روی عادت حتماً لذت دارد اما مطالعه ی کتاب برای فهم 
درست، جز رنج هیچ عایدی ای ندارد.« او ادامه داد: من شاید روزی ده 
صفحه کتاب هم مطالعه نکنم اما همین ده صفحه ممکن است تمام 
روز، من را درگیر کند زیرا تا به فهم درستی از مطلبی که مطالعه کرده ام 
دست پیدا نکنم، دست بردار نیستم.بیگدلی که مدت ها است از حاکم 
شدن عقلانیت بر نظام بین الملل می گوید برای ادعای خود مصادیقی 
هم دارد. فی المثل می گوید: بن س��لمان در ابتدای روی کار آمدن در 
همان مسیر سلاطین عربستان گام برداشت اما خیلی زود متوجه شد 
با قتل امثال خاش��قجی و خفقان و درگیر ش��دن با این کش��ور و آن 
کشور به اصطلاح، کشتی به ساحل نجات نخواهد رسید برای همین، 
 شروع کرد به در پیش گرفتن سیاست تنش زدایی و حرکت به سمت 
 چندجانبه گرایی. معطل بایدن و کاخ سفید نماند، با ایران به تفاهماتی
)و نه توافقاتی( رسید، مشاوران خبره از تمام دنیا استخدام کرد و حال 
می بینیم فقط در یک فقره، نوید یا احتمال سرمایه گذاری 600 میلیارد 
 دلاری در یک بخش و آن هم پتروشیمی می دهند. لابد از همین حالا 
باید خودمان را آماده کنیم با این کلیشه ها که، عربستان تحریم نیست، 
نوکر آمریکا است و ضد حقوق بشر. منکر هیچکدام نیستیم اما در امر 
حکمرانی، حداقل خود را در این اواخر، وابس��ته ی تام و تمام به غرب 
و ش��رق نکرده و با قدرت های جهان��ی روابطی خوب و منطقی برقرار 
 کرده است.مورد دیگر، »مودی« نخست وزیر هندوستان است. از وقتی 
 روی کار آمده، شاهد فروکش کردن اختلافات با پاکستان بوده ایم، علی رغم
 اختلاف��ات مرزی که با چینی ها دارند اما از در تفاهم درآمدند و تمام 
سعی و تلاش خود را معطوف به اقتصاد و تکنولوژی و ورود به بازارهای 
جهانی کرده اس��ت.علی بیگدلی معتقد است؛ بن سلمان و مودی در 
جهان امروز می توانند مثال زده شوند، »خاویر میلی«، رئیس جمهوری 
جدید آرژانتین هم دم دست است. این دو سخت مشغول حکمرانی بر 
اساس عقلانیت و چندجانبه گرایی هستند و آن یکی نیامده، آرژانتین 
را به هم ریخته اس��ت.این استاد دانشگاه دردمندانه می گوید: ای کاش 
می ش��د به برخی ها گفت: دوران کشمکش های جهانی به سر رسیده 
است. باید با نگاهی به درون، تحولات بین المللی را رصد کرد، بی گرویی، 
وارد تعاملات، تحولات و بحران های بین المللی نشد اما متأسفانه گفتن 

همان و تحت شدیدترین هجمه ها قرار گرفتن نیز همان!

<آیا جهان بر مدار عقلانیت در حرکت است؟
معترضانه به آقای بیگدلی می گوییم: این چه عقلانیتی اس��ت که نه 

مسئله ی اوکراین حل شده و نه بحران غزه؟ 
بیگدلی صبورانه می گوید: بخشی از اعتراض شما بر حق است اما اگر 
عقلانیت نبود لابد باید تا همین الان حداقل ده کشور خاورمیانه وارد 
جنگ شده باشند. وی ادامه می دهد: نگاه کنید به تلاش آمریکا برای 
تشکیل ائتلاف دریایی علیه حوثی ها، حتی نزدیک ترین دوستان امریکا 
نیز وارد این ائتلاف نشدند و عملاً ائتلاف تبدیل به شکستی دیگر شد 
در پرونده ی بایدن. در جهان همیشه جنگ بوده و خواهد بود اما یک 
وقت، بوش پسر به بهانه ی حوادث یازده سپتامبر به عراق و افغانستان 
لشگر کش��ی می کند و حال که می بینیم همه دارند تلاش می کنند 
تا جنگ فراگیر و گس��ترده نش��ود، یاد آن مقال��ه ی معروف »هنری 
کیسینجر« در واشنگتن پست می افتیم که نوشته بود:» در بحث درباره 
اوکرای��ن، همه به رویارویی فکر می کنن��د. اما آیا می دانیم که به کجا 
می رویم؟ من در طول زندگی ام ش��اهد چهار جنگ بوده ام که همه با 
غیرت و حمیت تمام، و با پشتیبانی مردمی آغاز شده ولی هیچ کدام 
 را نمی دانس��تیم چطور تمام کنیم؛ و از س��ه تای این جنگ ها به طور 
 یک طرفه بیرون آمدیم. آزمون سیاست نحوه پایان دادن به بحران است، نه 
نحوه شروع کردن آن. باید به دنبال آشتی باشیم، نه سلطه یک جناح 
بر دیگری. روس��یه و غرب، و جناح های مختلف اوکراین بر اساس این 
اصل عمل نکرده اند. هر یک به نوبه خود وضع را وخیم تر کرده است. 
روس��یه نخواهد توانست راه حلی نظامی بر اوکراین تحمیل کند مگر 
آن که در این زمان که بس��یاری از مرزهایش در خطر اس��ت، خود را 
من��زوی کند. آقای پوتین باید این نکت��ه را دریابد که رویکرد نظامی، 
جنگ سرد دیگری خواهد آفرید. ولادیمیر پوتین استراتژیستی است 
که در زمینه تاریخ روس��یه سخت جدی اس��ت، اما در درک ارزش ها 
و روانشناس��ی ایالات متحده چندان تبحر ندارد. سیاستگذاران ایالات 
متحده هم به نوبه خود درک کاملی از تاریخ و روانشناسی روسیه ندارند.

رهبران همه جناح ها باید به جای رقابت در ژست گرفتن، نتایج کارشان 
را در نظر بگیرند.« گفتگوی در حاشیه ما و آقای بیگدلی به این جا ختم 
می ش��ود که: » اگر به جای پیروی از سیاست های پوتین، از »مودی« 
الهام می گرفتیم بهتر نبود، اگر چندجانبه گرایی را در دستور کار قرار 
می دادیم، موفق تر نبودیم، اگر بیشتر به درون توجه می کردیم راه حل ها 

آسان تر نمی شد؟«

از ژاپن تا عراق، از بغداد تا هند

اگر  از »مودی«  درس  می گرفتیم  بهتر نبود؟

< اینترنتی که ما داریم در واقع فیلترنت است
یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: مردم الان یک هزینه سنگین را بابت فیلترشکن می دهند. یک پول 
سنگین را بابت سرعت پایین می دهند و فکر می کنم رتبه ما در سرعت بالاتر از 150 است، اینترنت ما کند و 
فیلتر شده است و در واقع فیلترنت است. جلیل رحیمی جهان آبادی درباره گرانی اینترنت و تاثیر آن بر گرانی 
س��ایر خدمات ها و اقلام گفت: واقعیت امر این اس��ت که ما در حوزه گرانی ها به نظرم با یک درک نادرست از 
شرایط مواجه هستیم، یعنی بعضی از بخش های مدیریتی کشور درک درستی از این که تا چه میزان روی مردم 
فشار و بار اقتصادی زیاد است، ندارند. این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به این که جامعه ما جامعه ای 
است که امروزه داری مشاغل اینترنتی است و مردمش در امور روزمره شان با این فضا ارتباط بسیار دارند، عنوان 
کرد: مردم به خاطر روابط اجتماعی، اطلاع رسانی و حوزه های کاری با اینترنت سروکار دارند و این فضا بخشی 
از زندگی مردم شده است. این که بیایند در این بخش یک افزایش 30 درصدی بدون حساب و کتاب دهند و 
اپراتورها اقدام کنند و نظارتی نباشد درست نیست و این اتفاق ایجاد نارضایتی می کنند. وی خاطرنشان کرد: 
ایجاد نارضایتی آن هم در آستانه انتخاباتی که تاکید مقام معظم رهبری برگزاری یک انتخابات پرشور است، 
صحیح نیست. همه ما وظیفه داریم دستور رهبری را اجرا و نیاز کشور را برطرف کنیم. وی یادآور شد: اگر درحال 
حاضر یک انتخابات کم رمق در کشور برگزار شود جدای از این که چه کسی و چه طیفی برنده انتخابات می شود 
ما در فضای بین المللی به شدت تحت فشار قرار می گیریم و این را نشانه این می دانند نظام پشتوانه مردمی 
ندارد و بعد می توانند فشارها را در بخش تحریم ها و مسائل سیاسی و امنیتی علیه ما زیاد کنند، ما این نگرانی 
را داریم و وظیفه داریم در این بخش نگاه ملی تر و وسیع تری به بحث به حضور مردم و مشارکت پررنگ مردم 

در انتخابات داشته باشیم. 
نماینده تربت جام، تایباد و باخرز تاکید کرد: چنین اقداماتی در این شرایط هم بدسلیقگی است و هم نشان دهنده 
ضعف مدیریتی در بخش های تصمیم گیر است. حداقل توقع این است با مجلس در زمینه هایی که آثار و تبعات 
اجتماعی دارد و روی زندگی مردم تاثیرگذار است، هماهنگی لازم انجام و از مجلس کسب اجازه شود. وی یادآور 
شد: یکی از نکاتی که رهبری در سال جاری روی آن تاکید داشتند مهار تورم بود، هنگامی که قیمت یک کالا 
و یا خدماتی که مردم با آن سروکار دارند را افزایش بی حساب و کتاب می دهند، به صورت دومینو و زنجیره ای 
روی بقیه بخش ها اثرگذاری می کند. معتقدم این کار هم بر خلاف دستور و دیدگاه رهبری است و هم بر خلاف 
مصلحت کشور است چراکه در آستانه انتخابات هستیم حتی اگر در آستانه انتخابات هم نبودیم باید با مردم 
صادق باشیم، وظیفه ما کاهش درد و رنج و فشار بر مردم است، درک ما از مسئولیت این است حالا درک وزارت 

ارتباط و یا اپراتورهای مخابرات چیست من نمی دانم. 
این نماینده مجلس درباره این  که اپراتورها عنوان کرده اند افزایش قیمت ها را برای بالا بردن کیفیت  و توسعه 
خودشان درخواست کرده اند، از سوی دیگر جامعه عنوان می کند وقتی خیلی از شبکه ها فیلتر است چه افزایش 
کیفیتی مطرح است؟، گفت: مردم الان یک هزینه سنگین را بابت فیلترشکن می دهند. یک پول سنگین را بابت 
سرعت پایین می دهند و فکر می کنم رتبه ما در سرعت بالاتر از 150 است، اینترنت ما کند و فیلتر شده است 
و در واقع فیلترنت است. در این شرایط قیمت را افزایش دادن کار معقول، سنجیده و دقیقی نیست و من فکر 
می کنم یک مقداری نیاز به تأمل بیشتری دارد و این که بخش هایی که می خواهند این تصمیمات را بگیرند، دید 

کلان و وسیعی تر داشته باشند به نظر من به نفع کشور است./ایلنا

< تصویب افزایش ۲۵درصدی حقوق شاغلین و بازنشستگان در کمیسیون اجتماعی
عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس گفت: اعضای کمیس��یون اجتماعی در جریان بخش حقوق و دس��تمزد 
لایحه بودجه با افزایش متوسط 25 درصدی حقوق شاغلین و بازنشستگان موافقت کردند. سیدکریم حسینی 
درخصوص جلسه  این کمیسیون و بررسی جزئیات لایحه بودجه، گفت: در جلسه عصر  کمیسیون اجتماعی 
بررسی لایحه بودجه 1403 در دستور کار کمیسیون قرار داشت که در جریان این بررسی اعضای کمیسیون 
اجتماعی با افزایش 25 درصدی متوس��ط حقوق شاغلین و بازنشستگان در لایحه قانون بودجه سال 1403 
موافقت کردند. وی ادامه داد: از سوی دیگر براساس لایحه قانون بودجه سال 1403، به طور متوسط 5/3 درصد 
حق عائله مندی به حقوق شاغلین اضافه خواهد شد که برای حقوق بگیران کف، بیشتر از حقوق بگیران سقف 
خواهد بود. نماینده مردم اهواز در مجلس افزود: همچنین اعضای کمیسیون اجتماعی همچنین افزایش 30 
درصدی مستمری مددجویان کمیته امداد و بهزیستی و افزایش 60 درصدی مستمری معلولین شدید و خیلی 
شدید معلولین مددجوی بهزیستی را تصویب کردند. وی در پایان خاطرنشان کرد: این افزایش فارغ از 40 درصد 

جبران متناسب سازی حقوق بازنشستگان خواهد بود./ایلنا

< چطور برای واردات چای و برنج خارجی ارز وجود دارد اما برای خودرو نه!
نماینده مردم فومن در مجلس با انتقاد از عدم اجرای قانون مجلس توس��ط دولت گفت: برای واردات چای و 

برنج خارجی ارز وجود دارد اما برای خودرو که باعث کاهش قیمت ها می شود، نه. خلیل بهروزی فر در تذکر 
شفاهی خود خطاب به رئیس جمهور گفت: اجاره بها به شکل تصاعدی افزایش پیدا کرده و زندگی برای اقشار 
آسیب پذیر جامعه سخت شده است، همچنین مسکن ملی تاکنون توفیقی نداشته است و افزایش مایحتاج مردم 
و فرزندانشان نیز باعث شده خانواده ها دچار مشکلات معیشتی شوند و این نوع مشکلات قانون حمایت از خانواده 
را بی اثر می کند. نماینده مردم فومن و شفت در مجلس افزود: قانون مصوب مجلس در مورد واردات خودرو نیز 
توسط دولت به درستی اجرا نشد و این روزها قیمت خودروها افزایش پیدا کرده است، چطور ارز برای چای و 
برنج خارجی وجود دارد اما برای خودرو وجود ندارد. در حالی که می تواند اثر زیادی در کاهش قیمت ها داشته 
باشد و در این راستا دولت باید برای نظارت بر کالاهای اساسی و نیازهای اصلی مردم اقدام جدی عمل آورد./ایلنا

< باید علت خودکشی ها در استان ایلام شناسایی شود
نماینده ایلام در مجلس گفت: باید علت خودکش��ی ها در اس��تان ایلام شناسایی و کاهش یابد چراکه هر روز 
چندین جوان به علت بیکاری خود را به دار می آویزند. علی اکبر بسطامی در تذکری گفت: متأسفانه اتفاق شومی 
در استان ایلام هر روز رخ می دهد و آن خودکشی جوانان در سنین پایین است لذا واقعا ضروری است با اخطار 
و تذکر رئیس مجلس و دیگر مسئولان و به ویژه سازمان امور اجتماعی کشور به این پدیده شوم توجه ویژه شود 
بنابراین باید کارشناسان سازمان امور اجتماعی به منطقه جهت بررسی موضوع اعزام شوند. نماینده مردم ایلام، 
ایوان، چرداول، مهران و ملکشاهی و سیروان در مجلس ادامه داد: عمده دلایل این خودکشی ها بیکاری جوانان 
با وجود پروژه های نفتی و گازی در منطقه است بنابراین قانون و عدالت اجتماعی در کشور رعایت نمی شود و 
ما شاهد بیکاری نیروهای بومی در شهرستان های مهران، ایوان و... با وجود این پروژه ها هستیم.وی افزود: باید 
علت خودکشی ها در استان ایلام شناسایی و کاهش یابد چراکه هر روز چندین جوان به علت بیکاری خود را 

به دار می آویزند. /ایلنا

<گرانی اینترنت خلاف شعار رئیس دولت سیزدهم است
نماینده شیراز در مجلس گفت: رئیس جمهور محترم چرا اینترنت را گران کردید این کار خلاف شعار دولت شما 
است، اینترنت را مراکز علمی، تحقیقاتی، دانشجویان، دانش آموزان و اساتید استفاده می کنند و افزایش بیش از دو 
برابری قیمت اینترنت آن هم در این مقطع زمانی مسئله ساز است. البته اگر اپراتورها مشکل دارند این مشکل در 
بهره وری پایین آنها است که باید حل شود. علیرضا پاک فطرت در تذکر شفاهی خود با تبریک و تسلیت شهادت 
سردار سید رضی موسوی خطاب به رئیس جمهور گفت: آقای رئیس جمهور دلیل گرانی کالاهای اساسی آن هم 
در این شرایط خاص چیست؟ زمانی که مقام معظم رهبری از مشارکت حداکثری در انتخابات صحبت می کنند 
نباید مردم را ناامید کرد اما گرانی اجناس در این زمان خاص مردم را ناراضی می کند. نماینده مردم شیراز و 
زرقان در مجلس ادامه داد: رئیس جمهور محترم چرا اینترنت را گران کردید این کار خلاف شعار دولت شما 
است، اینترنت را مراکز علمی، تحقیقاتی، دانشجویان، دانش آموزان و اساتید استفاده می کنند و افزایش بیش از دو 
برابری قیمت اینترنت آن هم در این مقطع زمانی مسئله ساز است. البته اگر اپراتورها مشکل دارند این مشکل در 
بهره وری پایین آنها است که باید حل شود. وی در ادامه خطاب به رئیس جمهور افزود: چرا برق و آب واحدهای 
صنفی به یکباره چندین برابر افزایش یافته، این موضوع موجب گلایه شدید اصناف شده است، همچنین چرا 

برق و آب مطب پزشکان چندین برابر افزایش یافته است در حالی که نباید شغل پزشکان را تجارت بدانیم.
پاک فطرت با بیان اینکه متأسفانه قیمت داروهای خاص و سرطانی گران شده است، مطرح کرد: استان پهناور 
 فارس که اس��تان کشاورزی اس��ت نیاز به باران دارد اما متأسفانه کش��ت در حال نابودی است بنابراین برای

 بارور کردن ابرها برنامه داشته باشیم. این نماینده مردم در مجلس بیان کرد: تولیدکنندگان داخلی خودرو باز هم 
قیمت را بالا بردند در حالی که بالا بردن قیمت خودرو به معنای بی ارزش شدن پول ملی و گران شدن مسکن 

و تمام اقلام ضروری دیگر است./ایلنا

<مدیران دولتی در استان ها با نمایندگان برای حل مشکلات مردم همراهی نمی کنند
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس گفت: از دولت انقلابی انتظار نمی رود مدیرانی به کار گیرد که به جای 
آنکه خود جلودار حل مشکلات باشند، مانع از حرکت نمایندگان نیز شوند. احمدحسین فلاحی در تذکری با 
استناد به بند 11 ماده 22 آئین نامه داخلی مجلس در رابطه با حفظ اقتدار و شان مجلس، گفت: ضمن تشکر از 
دولت انقلابی اما بسیاری از نمایندگان از رفتار مدیران دولتی در استان ها گلایه دارند چرا که مردم با مشکلات 
بسیاری دست و پنجه نرم می کنند و محرومیت ها در مناطق مختلف از جمله همدان و فامنین بسیار است. 
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس ش��ورای اس��لامی ادامه داد: زمانی که مدیران با مردم و نمایندگان 
همراهی نمی کنند مردم برای حل مشکلات خود به ما مراجعه می کنند چرا که مشکلاتی مانند خاکی بودن 
جاده ها، عدم بهسازی و نبود آب مردم را به دردسر انداخته است اما با این وجود یک فرماندار جزء به مدیران 
خود تاکید می کند با نمایندگان همراهی نکنند و این موضوع مشکلات را چندین برابر کرده است. وی افزود: 
 مجلس یازدهم تا 7 خرداد س��ال آینده ادامه دارد لذا از دولت انقلابی انتظار نمی رود مدیرانی به کار گیرد که
 به جای آنکه خود جلودار حل مشکلات باشند، مانع از حرکت نمایندگان نیز شوند. فلاحی اظهار کرد: مشکلات 
در استان همدان و عدم همراهی مدیران مسئله ساز شده است و ما نمایندگان نیز برای حل مشکلات دستمان 

بسته است./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، 

نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

 »فوتوشی ماتسوموتو« سفیر ژاپن در عراق:»من 
آقای السودانی )نخست وزیر( را دوست دارم زیرا 
در جدیت و کار ش�بیه ژاپنی ها است. او هم مثل 
جامعه ژاپنی کم حرف است اما زیاد کار می کند.«

دوران  گف�ت:  برخی ه�ا  ب�ه  می ش�د  کاش  ای 
کشمکش های جهانی به سر رسیده است. باید با 
نگاهی به درون، تحولات بین المللی را رصد کرد، 
بی گروی�ی، وارد تعاملات، تح�ولات و بحران های 
بین المللی نشد اما متأسفانه گفتن همان و تحت 

شدیدترین هجمه ها قرار گرفتن نیز همان!

 بیگدلی، اس�تاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه: 
» اگر به جای پیروی از سیاست های پوتین، از »مودی« 
 الهام می گرفتیم بهتر نبود، اگر چندجانبه گرایی را 
در دستور کار قرار می دادیم، موفق تر نبودیم، اگر 
همزمان با متمایل شدن به شرق، اجازه نمی دادیم 
بین ما و اروپا فاصله ایجاد نشود عقلانی تر نبود، 
اگر بیش�تر ب�ه درون توجه می کردی�م راه حل ها 

آسان تر نمی شد؟«
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 ـرضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:  یک استاد تاریخ و روابط  آفتاب یزد 
بین الملل دانشگاه در گفتگویی مفصل با آفتاب یزد، آمریکای 2023 را سردرگم، 
آشــفته، درگیر جدال های سیاسی داخلی، ناکام، در حال اضمحلال و افتادن در 
ورطه ی سقوط و جنگ های داخلی و حتی ابرقدرتی که دیگر حرف شنوی از او 
گزینه ی اصلی نیست تشریح کرد و گفت: رئیس جمهور شدن ترامپ، هیمنه و 
پرستیژ آمریکایی ها را نابود کرد! علی بیگدلی افزود: 
دو قطبی شدیدی که اینک گریبان سیاست داخلی 
امریکا را گرفته اســت این کشور را به خاک سیاه 
نشانده و اگر اوضاع به همین منوال ادامه پیدا کند 
یحتمل دیگر چیزی از هیمنه و هژمونی آمریکایی 
باقی نخواهد ماند. این روزنامه نگار باسابقه می گوید: 
اتفاقاتی که این روزها در آمریکا شاهد هستیم همگی 
ریشه در حوادث تلخ ششم ژانویه که به کنگره گیت 
معروف شد دارد حوادثی که، در تاریخ آمریکا حتی 
در زمان جنگ های داخلی نیز نظیر و شبیهی برای 
آن نخواهیم یافت. علی بیگدلی در ترسیم آن چه آمریکا در 2023 از سر گذراند 
به آفتاب یزد گفت: سالی پر فراز و نشیب و سرشار از سرگردانی آمریکایی ها را در 
صحنه های داخلی، منطقه ای و بین المللی به دردسرهای عجیب و غریبی انداخت. 
ورود بسیار اشتباه به جنگ روسیه علیه اوکراین، شکست در برقراری یک ائتلاف 
دریایی علیه حوثی ها، عدم حرف شنوی نتانیاهو از کاخ سفید، اختلافات عمیقی 
که با اتحادیه اروپا به وجود آمده است، عدم نتیجه گیری از روشی که در برابر ایران 
اتخاذ کردند و منفعل باقی ماندن در مواجهه با چین نیز اگر به دیگر موارد اضافه 

شود باید سال 2023 را سالی سیاه برای آمریکا در نظر گرفت.

<کنار کشیدن از غائله ی اوکراین یک شکست تام و تمام است
علی بیگدلی با اشاره به ورود بسیار اشتباه آمریکا به جنگ روسیه علیه اوکراین 
با این که بارها سیاســتمداران آمریکایی در گذشــته و حال هشدار داده بودند 
درنهایت به این نتیجه منتهی شــد که اندک اندک، پشت زلنسکی و اوکراین از 
سوی کاخ سفید خالی شود ضمن آن که همین مسئله باعث بروز اختلافاتی بین 
جمهوری خواهان و دموکرات ها شد که آثار آن به احتمال زیاد در هنگامه ی شدت 
گرفتن رقابت های انتخاباتی در آمریکا، عیناً مشاهده خواهد شد. وی با تأکید بر این 
مسئله که؛ »کنار کشیدن از غائله ی اوکراین به خودی خود برای ایالات متحده 
آمریکا یک شکست تام و تمام محســوب خواهد شد« ادامه می دهد: آمریکای 
بایدن بسیار در تلاش است تا به هر نحوی این جنگ را و پرونده ی آن را پیش از 
انتخابات ببندند اما با نیم نگاهی به میدان جنگ و عزم روس ها برای رسیدن به 
خواســته های خود)بیگدلی بارها به آفتاب یزد گفته بود:»پوتین دست خالی از 
میدان جنگ با اوکراین خارج نخواهد شد«( درخواهیم یافت که این جنگ اگرچه 
در نهایــت به نفع روس ها پایان خواهد پذیرفت اما احتمال دارد ماه ها در همین 
وضعیت بلاتکلیف)نه جنگ و نه صلح و آتش بس( باقی بماند که این مسئله حتماً 
به زیان بایدن و دموکرات ها و به نفع جمهوری خواهان از جمله یک نامزد احتمالی 

یعنی آقای ترامپ خواهد بود.

<هیچ زنی رئیس جمهور آمریکا نخواهد شد!
علی بیگدلی با تأکید بر این نکته که:»بارها گفته ام بازهم می گویم؛ انتخابات ریاست 
جمهوری در آمریکا یکی از پیچیده ترین انتخابات در ســطح جهان است اما اگر 
همین امروز انتخابات برگزار شود بی شک برنده آقای ترامپ خواهد بود ضمن آن 
که همچنان معتقدم هیچ زنی رئیس جمهور امریکا نخواهد شد با این تفسیر روی 
رئیس جمهور شدن »هیلی«، »میشل اوباما« و »کامالا هریس« اصلاً حساب باز 
نکنید!« ادامه می دهد: البته در دنیای سیاست هیچ امری قطعی و محتوم نیست 
یعنی هر اتفاقی را باید محتمل دانست اما تاریخ و سیاست در آمریکا به ما می گوید 
اگر قرار بود یک زن رئیس جمهور امریکا شود آن زن هیلاری کلینتون بود که هم 
همسر رئیس جمهور امریکا بود و هم یک سناتور کاربلد و وقتی با آن وضعیت از 
رئیس جمهور شدن هیلاری کلینتون جلوگیری شد پس دیگر نامزدهای زن باید 

بپذیرند کوچکترین شانسی نخواهند داشت!

<ترامپ هنوز در هیچ دادگاهی محکوم نشده است
   دسنتیس را به خاطر بسپارید!

علی بیگدلی در ادامه ی این مصاحبه می گوید: ده ها پرونده علیه ترامپ در دادگاه ها 
ی مختلف تشکیل شده است که هنوز در هیچ کدام از آن ها محکومیت قطعی 
صادر نشده است حتی در موضوع حمله ی طرفداران ترامپ به کنگره نیز حرف و 
حدیث ها و تردیدهای فراوانی وجود دارد اما اگر دخالت و تأثیر ترامپ در آن حادثه 
ی تلخ که اساساً در تاریخ دویست ساله ی امریکا بی نظیر است به اثبات برسد آن 
وقت باید گفت بر اساس الحاقیه های قانون اساسی حتماً ترامپ نمی تواند کاندیدای 
ریاست جمهوری شود زیرا الحاقیه ی معروف اصرار دارد هر کسی که رفتاری علیه 
منافع و امنیت ملی امریکا داشته باشد حق شرکت در انتخابات ریاست جمهوری 
را نخواهد داشت.بیگدلی تأکید می کند:تا به این جا، تمامی جار و جنجال ها، من 
حیث المجموع به نفع ترامپ تمام شده است و طرفداران ترامپ معتقدند او در 
این موضوعات به نوعی مظلوم واقع شــده اما بنا به هر دلیل اگر ترامپ نتواند در 
انتخابات شرکت کند محتمل ترین گزینه جمهوری خواهان »دسنتیس«، فرماندار 

حال حاضر فلوریدا خواهد بود.

< آمریکای بایدن از عجله ی بوش پسر و حوادث یازده سپتامبر درس گرفت؟!
این استاد برجسته ی تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در ادامه با پرداختن به یک 
اشــتباه تاریخی که در صفحات عملکرد رؤسای جمهور آمریکا ثبت شده اظهار 
می دارد: بوش پسر در واکشن به حوادث تروریستی یازدهم سپتامبر دچار عجله 
و شــتاب منتهی به یک اشتباه تاریخی شد و آن حمله به عراق و افغانستان بود 
که چون نتیجه ای مطلوب حاصل نشد رؤسای جمهور بعدی در چنین مواقعی 
خویشــتندارانه تر رفتار کردند. بیگدلی می افزاید: توجه شما به این نکته که من 
گفته ام:»هر رئیس جمهــوری به جای بایدن بود در قضیه ی بحران غزه دقیقاً 
همین رفتار را در پیش می گرفت« کاملا بجا و درســت است اما به خاطر داشته 
باشید که جمهوری خواهان و دموکرات ها اگرچه در استراتژی با هم اختلاف دارند 
اما در برخی مواقع مانند حمایت از اسرائیل هیچ اختلاف دیدگاهی با هم ندارند 
هرچند در موضوع اخیر نتانیاهو با حرف ناشنوی به ضرس قاطع بایدن را دچار 
مخمصه هایی عجیب کرد. وی ادامه داد: حتماً به یاد دارید در مورد نشست ناتو در 
ویلنیوس لیتوانی چه گفتم؟)این نشست هیچ دستاوردی برای اوکراین به همراه 

نخواهد داشت( و حتماً به یاد دارید در هنگام سفر بلینکن به سرزمین های اشغالی 
یادآور شــدم برخورد سرد نتانیاهو بوی اختلاف و حرف ناشنوی می دهد. این ها 
اســت که برای آمریکا هیمنه و هژمونی برجای نمی گذارد برای همین است که 
وقتی امریکا می کوشــد ائتلاف دریایی علیه حوثی های یمن ایجاد کند با پاسخ 
منفی حتی دوستان اروپایی خود مواجه می شود! بیگدلی با اشاره به یکی از آخرین 
سخنرانی های اوباما در اواخر دوران ریاست جمهوری خود در استرالیا که گفته بود: 
»ما از خاورمیانه خارج می شویم تا توجه بیشتری به شرق دور داشته باشیم« ادامه 
می دهد: این هم یکی از ان دست اشتباهاتی بود که آمریکا مرتکب شد و وقتی به 
خاورمیانه بازگشت با رقبا و شرکای خیلی جدی رو به رو شد و دید که کار بسیار 
سخت شده است.وی می گوید: بایدن هم در رقابت های انتخابات 2020 علیه ریاض 
 و بن سلمان بسیار موضع گرفت و شعارهای حقوق بشری داد اما در نهایت دست از پا

دراز تر به خاورمیانه و عربستان بازگشت این را گفتم که خاطرنشان کنم تفاوت 
عمده ی جمهوری خواهان و دموکرات ها در استراتژی ها است اما هرجا پای منافع 
و امنیت ملی آمریکا در میان باشد کوچکترین اختلافی با یکدیگر نخواهند داشت.

<شروع اختلافات و دعوایی که ضد اخلاقی است
بیگدلی با اشاره به مشی و شیوه ای که ترامپ در پیش گرفت تا وارد رقابت های 
انتخاباتی شــود اظهار داشــت: نقض حاکمیت و حمله به دموکراسی در آمریکا 
هیچ گونه سابقه ی تاریخی ندارد فلذا می بینیم ترامپ برای رئیس جمهور شدن، از 
یک مسیر غیر اخلاقی وارد شد و در ادامه با انبوهی از پرونده های قضائی، امنیتی، 
مالی و حتی اخلاقی مواجه شد. همانطور که پیشتر گفتم همچنان محکومیتی 
علیه آقای ترامپ صادر نشده و حتی ممکن است در صورت منع و محکومیت در 
دادگاه عالی امریکا، محکومیت ها نقض شود اما این اطمینان را خواهم داد که قضات 
دیوان عالی حتی اگر تماماً جمهوری خواه باشند هم قاضی هستند و اگر به این 
جمع بندی برسند که رفتار ترامپ برخلاف قوانین بوده حتماً حکم به محرومیت و 

محکومیت او خواهند داد و ابایی نیز ندارند.

<جمهوری خواه یا دموکرات؛ نگاه جهان به انتخابات ریاست جمهوری درامریکا
در بخــش پایانی این گفتگو، با طرح این موضوع که در نهایت جمهوری خواه یا 
دموکرات بودن رئیس جمهور آینده آمریکا برای برخی کشورها مهم است و روی 
آن حتماً برنامه ریزی خواهند کرد به بررسی برخی از این کشورها و نیز اتحادیه 

اروپا پرداختیم.

<اعراب و جمهوری خواهان
علی بیگدلی می گوید: برای اعراب)عربستان و امارات متحده عربی( حتماً جمهوری 
خواه بودن رئیس جمهور آینده آمریکا مهم اســت زیــرا جمهوری خواهان به 
مسائل حقوق بشــری توجهی ندارند و صرفاً به امور سیاسی و اقتصادی علاقه 
نشان می دهند که به همین دلیل عرب ها قطعاً خواهان روی کار آمدن یک رئیس 
جمهور از حزب جمهوری خواه هستند اما این که تقلایی نیز خواهند کرد یا نه به 

ماه های آینده و تحولات در زمان و مکان ارتباط خواهد داشت.

<ایران و چین، بی تفاوت!
علی بیگدلی معتقد است برخلاف آن هایی که خواهان جمهوری خواه یا دموکرات 
بودن رئیس جمهوری آینده ایالات متحده هستند برای ایران و چین، هر رئیس 
جمهوری با هر گرایش حزبی برای این دو کشور هیچ تفاوتی نخواهد داشت زیرا 
سیاســت های ایران که در مواجهه با آمریکا کاملاً معلوم و نهادینه شده است و 
 چینی هــا نیز به دنبال تبادلات تجــاری ـ بازرگانی هســتند و دوری از تنش، 
به همین علت جمهوری خواه یا دموکرات بودن ساکن بعدی کاخ سفید تقریباً 

علی السویه است.

<روسیه و استقبال از جمهوری خواهان
برای مســکو و پوتین قطعاً جمهوری خواه بودن رئیس جمهور آتی آمریکا یک 
اتفاق ایده آل خواهد بود زیرا گرایشات دست راستی روسیه و آمریکا به گواه تاریخ 
با یکدیگر همزیستی مسالمت آمیز تری داشته اند. ضمن آن که در زمان ترامپ، 
روابط روسیه و واشنگتن در سطح خوبی قرار داشت و شاید بهتر بتوانند در موضوع 

اوکراین امتیاز گیری کنند.

<اردوغان دل خوشی از دموکرات ها ندارد
بیگدلی در ادامه به سیاست های ترکیه در قبال کاخ سفید اشاره کرده می گوید: 
احتمالاً ترکیه و اردوغان هم با جمهوری خواه بودن رئیس جمهور آینده آمریکا 

راحت تر کنار آیند زیرا عملاً از دموکرات ها دل خوشی ندارند.

< اتحادیه اروپا و وحشت از جمهوری خواهان و ترامپیست ها
این اســتاد دانشگاه و تحلیلگر مســائل بین الملل تأکید می کند: مجموعه ی 
اروپا به خصــوص اتحادیه ی اروپایی از روی کار آمدن ترامپ، ترامپیســت ها و 
جمهوری خواهان وحشت دارند آن هم به این دلیل که همزمان با قدرت گرفتن 
راست های افراطی در اروپا که تا اینجا تمام شمال اروپا و بخشی از جنوب این قاره 

سبز از جمله ایتالیا را به چنگ آورده اند و یحتمل آلمان، فرانسه و انگلیس نیز 
در تیررس راســت های افراطی قرار دارد با روی کار آمدن جمهوری خواهان که 
گرایشــاتی نزدیک به راست های افراطی دارند سرعت افول و فروپاشی اتحادیه 
اروپایی بیشتر خواهد شد مضافاً این که ترامپ در دوران ریاست جمهوری اساساً 

رابطه ی گرمی با کشورهای اروپایی به ویژه آلمان و فرانسه نداشت!

<متحدان امریکا و یک اجبار نانوشته!
بیگدلــی در بخش پایانی این گفتگو با اشــاره به نظر متحدان آمریکا به ویژه 
متحدان آســیایی ایالات متحده، می گوید: ژاپن و کره جنوبی از آن جایی که 
زیر سایه ی ترس چین و کره شمالی قرار دارند و کشورهای کوچکی هستند 
که حتماً در هنگام بروز جنگ شــکننده خواهند بود تا اطلاع ثانوی باید زیر 
چتر حمایتی آمریکا باقی بمانند. این مســئله تا حدودی در مورد استرالیا نیز 
صدق می کند با این تفاوت که چینی ها روابط سردی با مقامات ملبورن ندارند 
و تبادلات اقتصادی نیز برقرار است. بیگدلی در نهایت به موضوع هند می پردازد 
و می گوید: از هنگام روی کار آمدن »مودی« هند در مسیر چندجانبه گرایی 
در حرکت است و دقیقاً مانند عربســتان در حال ایجاد تعادل در روابط خود 
با شــرق و غرب با این تذکر به نظر می رسد برای هند که می کوشد تنش ها با 
چین و پاکســتان را مدیریت کند و با نگاهی به درون به توسعه و پیشرفت و 
بازیگری مؤثر در صحنه های جهانی بپردازد، جمهوری خواه یا دموکرات بودن 

رئیس جمهوری آینده آمریکا هیچ تفاوتی نداشته باشد.

<به نظرسنجی ها بی توجه باقی بمانید!
این اســتاد دانشگاه در نهایت با تأکید بر این نکته که اصلًا به نظر سنجی ها 
توجه نکنید زیرا این نظرســنجی ها هیچ مبنای درســتی ندارد خاطرنشان 
می کند: انتخابات امریکا همانطور که بارها گفته ام بســیار پیچیده و نامعلوم 
است و هرگونه گمانه زنی در مورد جمهوری خواه یا دموکرات بودن رئیس 
جمهور آینده ی آمریکا نشــانه ای از عدم شــناخت تاریخ و سیاست امریکا 
اســت اما قطعاً اگر همین امروز انتخابات در آمریکا برگزار می شد برنده ی 
بی تردید آن، ترامپ بود اما 15 آبان شــاید نتیجــه ای رقم بخورد که تمام 

جهان مبهوت شود!

در گفتگویی تحلیلی ـ تفصیلی با »علی بیگدلی« استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، آفتاب یزد بایدها و نباید های انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا را بررسی کرد

»ترامپ« پیچیدگی های انتخابات در آمریکا را پیچیده تر کرد! 

< بنا به هر دلیل اگر ترامپ نتواند در انتخابات شرکت کند محتمل ترین گزینه جمهوری خواهان »دسنتیس«، فرماندار حال حاضر 
فلوریدا خواهد بود

< علی بیگدلی: برای ایران و چین، جمهوری خواه یا دموکرات بودن رئیس جمهور آینده آمریکا علی السویه است اما برای اعراب، 
روسیه، ترکیه و اتحادیه اروپا، جمهوری خواه بودن و نبودن بسیار اهمیت دارد. اعراب، ترکیه و روسیه جمهوری خواهان را می پسندند، 

اتحادیه اروپا دموکرات ها را

< بارها گفته ام بازهم می گویم؛ انتخابات ریاســت جمهوری در آمریکا یکی از پیچیده ترین انتخابات در سطح جهان است اما اگر 
همین امروز انتخابات برگزار شود بی شک برنده آقای ترامپ خواهد بود ضمن آن که همچنان معتقدم هیچ زنی رئیس جمهور 

امریکا نخواهد شد با این تفسیر روی رئیس جمهور شدن »هیلی«، »میشل اوباما« و »کامالا هریس« اصلًا حساب باز نکنید!

آگهی مزایده عمومی شماره 101-1402/10 ت 

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران م.الف: 3820شناسه آگهی: 1632750

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در نظر دارد مزایده عمومی »فروش سیم بکسل های مغزی کنفی استفاده نشده و استوک موجود 
در مجتمع سنگ آهک پیربکران واقع در استان اصفهان در 2 پارتی جداگانه« را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
شماره ثبت ستاد 1002001028000023 و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده و با تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار برای پارتی اول به شماره 
پارتی 1102001028000081 به مبلغ 200.000.000 ریال )دویست میلیون( ریال و برای پارتی دوم به شماره پارتی 1102001028000082 
به مبلغ700.000.000ریال )هفتصد میلیون( ریال، برگزار نماید. تاریخ انتشار مزایده در سامانه ساعت 10 صبح  مورخ 1402/10/10 و مهلت زمانی 
دریافت اسناد مزایده از سایت تا ساعت 17 مورخ 1402/10/20 و مهلت زمان ارائه پیشنهادات حداکثر تا ساعت 17 روز شنبه مورخ 1402/10/30 
می باشد. علاقمندان شرکت در مزایده می بایست جهت دریافت اسناد و همچنین جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی با شماره 
1456 تماس حاصل نمایند و یا به آدرس اینترنتی www.setadiran.ir  مراجعه نمایند. ضمنا جلسه بازگشایی پاکات صبح روز یک شنبه 

مورخ 1402/11/01 برگزار می گردد. 

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران)سهامی خاص(

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران )سهامی خاص(

نوبت اول

 ـچطور آمریکا و دوستانش اسرار یکدیگر را می دزدند
»جاسوســان غربی که صنایع روســیه را هدف قرار داده اند سابقه زیادی در 
جاسوسی ها در میان خود غربی ها داشته اند.« به گزارش ایسنا، ریچل مارسدن، 
یک استراتژیســت سیاسی و ســتون نویس و مجری چند نمایش تلویزیونی 

مستقل به زبانهای فرانسه و انگلیسی در مقاله ای در پایگاه راشاتودی نوشت:
»دنیس مانتوروف، وزیر صنعت و تجارت روســیه اخیرا با اشاره به جاسوسان 
غربی و تلاشهای آنها برای جستجوی اطلاعات درباره تولیدات نظامی روسیه با 
هدف گرفتن کارشناسان صنعتی بیان داشت: آنها یک عملیات شکار فعال را نه 
فقط برای تحقیقات امیدوارکننده ما و داده ها و پارامترهای تسلیحات ما دارند 

بلکه همچنین به دنبال متخصصان ما که ارزش ویژه ای دارند، هستند.
 برای جاسوســها نزدیک شدن به کارشناسان به عنوان هدف نرم برای کسب 
اطلاعات مطمئنا یک قمار بهتر نسبت به تلاش برای صحبت با سربازی است 
که آمادگی بهتری برای شناسایی جاسوســها دارد. و جاسوسهای غربی این 
مســئله را بهتر از هر کس دیگری می دانند چون مشغول همین فعالیت ها در 

میان خودشان بوده اند.
در نهایت، موضوع همه جاسوسی ها، کسب برتری اقتصادی است؛ جاسوس ها 
در زمان درگیری یا جنگ نیز قرار است برجستگی و جایگاه اقتصادی در آینده 
را تعیین کنند. رویکرد مســتقیم تر آنها این است که دست به سرقت اسرار با 
ارزش اقتصادی یا براندازی تجارت یا رقابت بزنند. تمرکز کنونی آنها بر درگیری 
نظامی روسیه و ائتلاف نظامی غرب به واسطه اوکراین ممکن است این واقعیت 
را پنهان کند که جاسوسان غربی با وجود همه بیانیه های عمومی خود با موضوع 
اتحاد و همبستگی بین رهبران غربی، اگر کوچکترین فرصتی پیدا کنند، همگی 

علیه یکدیگر نیز جاسوسی اقتصادی می کنند.
مناقشــه اوکراین واقعا نشان داد که آمریکایی ها به آلمان به عنوان یک رقیب 
اقتصادی نگاه می کنند. این دیدگاه در انتقادهای سیستماتیک واشنگتن از پروژه 
خطوط لوله نورد استریم برای انتقال گاز روسیه به آلمان )قبل از انفجار مرموز 
این خطوط لوله( نمود داشته است. حالا نیز این دیدگاه در تلاشهای "عمو سام" 
برای جلب شرکتهای آلمانی به سواحل آمریکا با به اصطلاح تخفیفهای مالیاتی 
سبز و عرضه گزینه های فراوان انرژی نمود دارد و از طرف دیگر آمریکا گاز مایع 
طبیعی خود را به عنوان یک جایگزین محدود و پرهزینه به اروپا عرضه کرده و 
این موضوع به ضرر صنایع آلمان تمام شده است. حالا به نظر می رسد رویای 
آمریکایی که از اوایل دهه 1۹۹0 آلمان را به عنوان یک رقیب کلیدی در صحنه 
جهانی می نگریست، محقق شده اســت. در سال 1۹۹5 روزنامه لس آنجلس 
تایمز گزارش داد، دولت بیل کلینتون، رئیس جمهور وقت به سازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا )سیا( دستور داده تا "جاسوسی اقتصادی" را در دستور کارقرار 
دهد. این نشریه نوشت حتی قبل از کلینتون "آشکار شده بود که کاخ سفید 
و کنگــره به رقابت اقتصادی خود با ابرقدرتهای صنعتی نظیر ژاپن و آلمان به 
چشم یک مسئله امنیت ملی حیاتی بعد از فروپاشی اتحاد شوروی سابق نگاه 
می کنند."مطبوعات اروپایی در ســال 1۹۹۹ از دزدیده شدن اسناد و مدارک 
مربوط به توربین های بادی شــرکت آلمانی Enercon که بعدا به سود یک 
رقیب آمریکایی تمام شد خبر دادند. در آن زمان سرویس جاسوسی الکترونیک 
آمریکا در آژانس امنیت ملی این کشــور مقصر این اتفاق و هدف گرفته شدن 
دست کم 30 شرکت آلمانی اعلام شــد.آنطور که مطبوعات آلمانی در سال 
2015 گزارش دادند، برلین ظاهرا به حدی مغلوب جاسوســی آمریکا شد که 
ســرویس جاسوسی خارجی این کشــور )BND( عملا بعد از این حادثه به 
همان آژانس امنیت ملی آمریکا کمک کرد تا دست به جاسوسی صنعتی علیه 
منافع تجاری مشترک خود و فرانسه، همسایه اش و متحد آمریکا بزند.بر کسی 
پوشیده نیست که گروه ایرباس، شرکتی تحت رهبری فرانسه و آلمان )معروف 
به EADS( در واقع تنها رقیب بزرگ جهانی برای شــرکت بزرگ بوئینگ، از 
شرکتهای پیمانکار پنتاگون و سازنده هواپیماهای تجاری بوئینگ است. با این 
حال نشــریه آلمانی زود دویچه سایتونگ در آن زمان گزارش داد که آلمان به 
آمریکا در جاسوسی علیه ایرباس نیز کمک کرده است. زمانی که اولاف شولتس، 
صدراعظم کنونی آلمان، قبل از جنگ اوکراین در کنار بایدن ایستاد و لبخند زده 
و شنید که بایدن درباره احتیاط کردن نسبت به خطوط لوله نورد استریم برای 
انتقال گاز ارزان روسیه حرف می زند مشخص شد که برلین همچنان مشتاق 
سر خم کردن در برابر واشنگتن است.واشنگتن همچنین از مدتها قبل فرانسه را 
به عنوان یک پایگاه بزرگ صنعتی به ویژه تحت ریاست جمهوری شارل دو گل 
در نظر گرفته است. سیاست رسمی شارل دو گل برای توسعه انرژی هسته ای 
سبب شد که فرانسه تبدیل به یک پایگاه برای انرژی ارزان و رقیبی برای صنایع 
 آمریکا تبدیل شده و بنابراین وارد لیست جاسوسی های صنعتی آمریکا شود. 
در سال 1۹۹5 سازمان اطلاعات داخلی فرانسه در عملیاتی یک ایستگاه سازمان 
سیا در شهر پاریس را برچیده و بیرون انداخت و در پایان این مناقشه پاریس 
علنا واشنگتن را به جاسوسی اقتصادی متهم کرد. بعد از گذشته سالها همچنان 
جزئیات آن عملیات جاسوسی هنوز مبهم مانده است. اما به نظر می رسد این 
جاسوسی ها در راستای همان فعالیتهایی است که طبق گزارش لس آنجلس 
تایمــز، دولت کلینتون از جمله علیه یک متحد مهم دیگر آمریکا یعنی ژاپن 
 همزمان با مذاکرات تجاری دو کشور در حوزه اتومبیل سازی در پیش گرفت.

دســتیابی رقبای آمریکایی به دانش صنعتی فرانســوی ها تنها نوک کوه یخ 
شیوه های واشنگتن برای رســیدن به امتیازات صنعتی بوده است. در همین 
راستا شرکت جنرال الکتریک، از پیمانکارهای پنتاگون بخش انرژی هسته ای 
شــرکت آلســتوم را تصاحب کرد. این اتفاق بعد از آن افتاد که یک رسوایی 

علیه مدیران اجرایی شــرکت آلستوم از جمله مدیر عامل آن موجب به زندان 
افتادن و متهم شدن این مدیران طبق قوانین برون مرزی از بابت اتهام فساد در 

کشورهای در حال توسعه شد.
البته آن چیزهایی که هنوز دیده نشده اند خیلی مفتضحانه تر هستند. بر اساس 
گزارش روزنامه فرانسوی لیبراسیون، ویکی لیکس در سال 2015 گزارش داد 
حدود 100 شرکت فرانسوی هدف جاسوسان آژانس امنیت ملی آمریکا قرار 
گرفتند که این شامل "تقریبا همه ۴0 شرکت برتر طبق شاخص بورس فرانسه" 

بود.
در ســال 1۹۹3 دو مقام فرانسوی بعد از آنکه مچشان از بابت جاسوسی علیه 
صنایع آمریکا گرفته شد تحت پوشش دیپلماتیک به پاریس بازگردانده شدند. 
در حوالی همان زمان در یک گزارش سازمان اطلاعات فرانسه که به مطبوعات 
درز پیدا کرد نوشــته شد: "۴۹ شرکت آمریکایی حوزه تکنولوژی، 2۴ شرکت 
خدمات مالی و مقام های آمریکایی مدیریت کننده مذاکرات تجاری حساس در 

راستای استراتژی های مذاکرات هدف جاسوس ها واقع شدند."
این روزها هر کسی که مغزش کمی کار کند، وقتی برای شرکت در نمایشگاه 
هوایی پاریس یا اجلاس امنیتی میلیپول فرانســه می رود، حواســش هست 
کــه رایانه یا تلفنــش را در اتاق هتلش رها نکنــد. در زمانی که هواپیماهای 
سوپرسونیک کنکورد فرانســه در بورس بود، سرویس های اطلاعاتی کانادا و 
آمریکا به مدیرانشان هشدار داده بودند که با این هواپیما جوری رفتار کنند که 

انگار در آنها تجهیزاتی برای شنود مکالماتشان نصب شده است.
نباید از طرف دیگر اســرائیل، "بهترین متحد آمریکا" را فراموش کرد. دولت 
آمریکا از اقدامات اســرائیل در هدف گرفتن تجار آمریکایی برای دستیابی به 
اطلاعات حوزه های تحقیق و توســعه که قدمتشان به سال 1۹۹2 برمی گردد 
پرده برداشته است. جدیدترین جنجال جاسوسی اسرائیل نیز مربوط به رسوایی 
جاســوس افزار ســطح نظامی "پگاسوس" و صنعت کلی اســرائیل در حوزه 
جاسوسی سایبری است.این که مســکو اخیرا به صورت علنی تایید کرد که 
هم اکنون هدف جاسوسی های فعال مجموعه جاسوس های صنعتی غرب قرار 
گرفته، به این معنی است که می تواند همان تفسیرها و گزینه هایی را که دیگر 
کشورها دارند، برای این منظور در پیش گرفته و هر گونه مزاحمت را به عنوان 
یک اقدام تجاوزکارانه تفسیر کرده یا همان کارهایی که غربی ها بین خودشان 

انجام می دهند را انجام دهد.«

< ادعای سنتکام درباره درگیری در دریای سرخ
»فرماندهی مرکزی آمریکا« مدعی شــد که در پی نزدیک شــدن قایق های 
منتســب به ارتش یمن به یک کشتی در دریای ســرخ، نیروهای آمریکایی 
مداخله کرده و تعدادی از قایق ها را غرق کردند. به گزارش ایســنا، همزمان با 
حملات ارتش یمن به کشتی های تجاری مرتبط با رژیم صهیونیستی، سازمان 
تروریستی سنتکام با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس مدعی شد یک 
کشتی کانتینری هدف حمله چهار قایق کوچک در دریای سرخ قرار گرفته و 
پس از تیراندازی قایق ها به سمت بالگردهای آمریکایی که به کمک آن رفته 
بودند، درگیری در منطقه رخ داده است.پیش از این، سازمان عملیات تجارت 
دریایی انگلیس خبر داده بو.د گزارشی مبنی بر حمله سه قایق مسلح به یک 
کشــتی در ۶0 مایل دریایی در شمال غرب بندر الحدیده یمن دریافت کرده 
است. طبق بیانیه این سازمان، تیراندازی میان این سه قایق و حفاظت کشتی 

صورت گرفت اما هیچ آسیبی به خدمه کشتی وارد نشد.
فرماندهی مرکزی آمریکا مدعی اســت کشــتی کانتینری »مرسک هانگژو« 
دومین تماس اضطراری را در کمتر از 2۴ ساعت برقرار کرد و گزارش داد توسط 

چهار قایق کوچک متعلق به ارتش یمن مورد حمله قرار گرفته است.
در ادامه پیام ســنتکام آمده اســت: این قایق های کوچک که از مناطق تحت 
کنترل حوثی ها )انصارالله( در یمن بودند، به خدمه و کشتی کانتینری مرسک 
هانگژ با ســلاح های سبک شــلیک کردند و به فاصله 20 متری این کشتی 
رســیدند و سعی کردند سوار آن شــوند. یک تیم امنیتی در کشتی مرسک 
هانگژو نیز به سمت آن ها شروع به تیراندازی کرد.آمریکایی ها مدعی شده اند 
»ایالات متحده از ناو یواس اس آیزنهاور و گراولی به این تماس اضطراری پاسخ 
دادند و در جریان برقراری تماس شــفاهی با قایق های کوچک، این قایق ها به 
سمت بالگرد آمریکایی با سلاح های سبک شلیک کردند«.سنتکام مدعی است 
بالگردهای آمریکایی نیز »برای دفاع از خود به آتش پاســخ دادند و سه قایق 
از چهار قایق کوچک را غرق کردند و خدمه را کشتند«.ســازمان تروریستی 
سنتکام همچنین مدعی شد در پی این درگیری قایق چهارم از منطقه دور شد 
و »هیچ آسیبی به پرسنل یا تجهیزات آمریکایی وارد نشد«.این روایت ادعایی 
در حالی است که رسانه های رسمی و یا ارتش یمن به انتشار این خبر واکنشی 
نداشته اند.ارتش یمن اعلام کرده در پاسخ به جنایات جنگی رژیم صهیونیستی 
در غزه، تنها کشتی های مرتبط با رژیم صهیونیستی و یا کشتی هایی را که عازم 
بنادر سرزمین های اشغالی هستند و به هشدارها درباره تغییر مسیر خود توجه 
نمی کنند، هدف قرار می دهد.شرکت دانمارکی مرسک که بزرگترین شرکت 
حمل ونقل دریایی جهان است، بروز حادثه را برای یکی از کشتی های خود با 
مبدأ سنگاپور و در حالی که در حال عبور از باب المندب بود، تایید کرد و گفت 
خدمه کشتی در سلامت هستند و کشتی به حرکت خود به سمت کانال سوئز 
ادامه می دهد. مرسک با این حال اعلام کرد در پی ادامه حملات ارتش یمن به 
کشتی های تجاری، »تمام عملیات های دریایی در دریای سرخ را به مدت ۴۸ 

ساعت تعلیق می کند«.

اخبارمرتبط



آفتاب یزد - رضا بردستانی: تا این لحظه؛ »عمران خان«، بنیانگذار حزب تحریک انصاف و 
نخست وزیر سابق، »شاه محمود قریشی« وزیر خارجه دولت او و همچنین »علی محمدخان« 
عضو ارشد حزب تحریک انصاف برای انتخاباتی که هنوز برگزاری آن در هاله ای از ابهام قرار 
دارد که به موقع یا با تاخیر برگزار شــود »سلب صلاحیت« شده اند. در فاصله ای کمتر از 
۲۴ ساعت، نخست رسانه ها از »تأیید صلاحیت« عمران خان و سپس رد صلاحیت او خبر 
دادند و این یعنی؛ مسیر برای نخست وزیر پاکستان شدن »نواز شریف«، لحظه به لحظه، 

هموار تر می شود.
از ســوم آوریل ۲۰۲۲ که عمران خان رسماً از مقام نخست وزیری برکنار شد، این کشور 
همسایه که در تحولات منطقه ای از اهمیت بالایی برخوردار است در مسیری گام بر می دارد 
که پیشتر این وضعیت را عراق و لبنان نیز تجربه کرده بوده اند. عراق بالاخره با روی کار آمدن 
»محمدالسودانی« به یک ثبات حداقلی رسید اما لبنان همچنان در بن سیاسی دست و پا 

می زند که به نظر می رسد اسلام آباد نیز دقیقاً در همین مسیر در حرکت است.
عمران خان اما سرنوشت عجیبی دارد. او که روزگاری لقب »نجم الدین اربکان« پاکستان 
را یدک می کشید خیلی زود مورد قهر مقامات ارشد ارتش پاکستان واقع شد و در نهایت 
صندلی نخست وزیری پاکستان را از دست داد. از یک سوء قصد نافرجام جان سالم به در برد 
اما محاکمه و در ادامه زندانی شد. عمران خان این روزها از روزگارانی که نخست وزیر بود، به 
مراتب محبوب تر است اما این محبوبیت بیشتر از آن که جایگاه وی را تقویت کند باعث به 
وجود آمدن دردسرهای عجیبی برای او شده تا جایی که هر لحظه باید منتظر شنیدن خبری 
حتی تلخ و ناگوار در باره ی عمران خان باشیم زیرا حذف نیروهای سیاسی در پاکستان آن 

قدر طبیعی است که تردید ها را در این زمینه به صفر می رساند.
برخی، سفر او به مسکو در روزهای آغازین شروع جنگ روسیه علیه اوکراین را دلیل عزل 
او دانستند و بعضی نزدیکی او به اردوغان و دولت ترکیه و حمایت از سیاست های آنکارا اما 
آن چه تحلیلگران در این باره می گویند به واقعیت نزدیک تر است و آن تلاش برای کاهش 
قدرت ارتش و در ادامه حذف ارتش از هرم قدرت سیاسی در پاکستان موضوعی که به اعتقاد 
اکثر کارشناسان شبه قاره، حتی اندیشیدن به آن نیز با توجه به تاریخ سیاسی - اجتماعی 
پاکستان و اتفاقاتی که طی چند دهه ی اخیر در این کشور رخ داده لرزه بر اندام هر کسی و 

با هر جایگاهی می اندازد.

< نگاهی به تحولات سیاسی پاکستان
        همه ی آدرس ها به مسلم لیگ و نواز ختم می شود؟!

- »شاه محمود قریشی« وزیر امور خارجه دولت وقت عمران خان نخست وزیر برکنار شده 
پاکستان علیرغم حکم دیوان عالی برای آزادی از زندان، تنها دقایقی پس از رهایی، توسط 
نیروهای امنیتی این کشور بازداشت شــد. روابط عمومی حزب جنبش عدالت پاکستان 
بازداشت مجدد قریشی را غیرقانونی و نقض صریح حکم دیوان عالی دانست و اعلام کرد: 
وزیر سابق امور خارجه که با قرار وثیقه )مرتبط با پرونده افشای اسرار محرمانه -سایفر-( قرار 
بود از زندان آزاد شود، مجددا بازداشت و به نقطه نامعلومی منتقل شد. این حزب اعلام کرد 
که با نزدیک شدن به زمان انتخابات عمومی پاکستان سرکوب مسئولان حزب و نامزدهای 

انتخاباتی آن از سوی نهادهای امنیتی نیز شدت گرفته است.
- نواز شریف، رئیس حزب نواز، به طور رسمی در انتخابات شرکت خواهد کرد. پس از ارائه 
مدارک مورد نیاز به دفتر ریاست جمهوری، ثبت نام او تأیید شد. این اقدام، او را به یکی از 

نامزدهای برتر و پرقدرت در انتخابات تبدیل کرده است.
- سید خورشید احمد شاه از اتحاد حزب مردم با حزب مسلم لیگ انتقاد کرده، در گفتگو با 
یک کانال خبری خصوصی تاکید کرد که تعداد قابل توجهی از فعالان حزب مردم پاکستان 
در پنجاب به دلیل اتحاد با حزب مسلم لیگ شاخه نواز از این حزب جدا شده اند. وی گفت 
که شاخه نواز حزب مسلم لیگ نیروهای خود را در دولت موقت مستقر کرده است که تنها 
مسئولیتش نظارت بر دوره انتقالی میان دولت های تازه انتخاب شده و در حال کناره گیری 
است. حزب مردم پاکستان اتهاماتی را علیه حزب مسلم لیگ نواز به دلیل داشتن یک اتحاد 

مخفی با دولت موقت مطرح می کند.
این در حالی است که با افزایش اختلافات میان متحدان سابق، بلاول بوتو زرداری، رئیس 
حزب مردم پاکستان، تقصیر را به گردن حزب مسلم لیگ نواز انداخت. منابع اعلام کرده اند 
که پس از تصویب مدارک نامزدی، نواز شریف آماده شرکت در رقابت های انتخاباتی شده 
است. او انتخاب کرده است در بخش های مختلف شهر لاهور به میدان برود. این حرکت در 
حالی رخ داده که قبلاً نواز شریف از سوی دادگاه عالی پاکستان از حضور در امور سیاسی 
منع شده بود و برخی اتهامات مالی علیه او ثابت شده بود. اما پس از برکناری عمران خان و 
تأیید شهباز شریف، برادر نواز شریف، از تمامی اتهامات رد شد. برخی معتقدند بازگشت نواز 
شریف به صحنه سیاست، از رویدادهایی است که می تواند پویایی جدیدی به مناظره های 

سیاسی بیاورد و رقابت انتخاباتی را به شدت تحریک کند.

- ســخنگوی وزارت امور خارجه پاکستان با اشاره به اینکه بین تهران و اسلام آباد برنامه 
پنج ساله همکاری راهبردی تجاری امضا شده است، تاکید کرد که امسال )میلادی( سال 
مهمی در روابط مان با ایران بوده است. »ممتاز زهرا بلوچ« سخنگوی این وزارت خانه از توافق 
دوجانبه برای افزایش رایزنی های اقتصادی دو جانبه خبر داد و تصریح کرد: دو کشــور دو 
پروژه »بازارچه مرزی پیشین« و »خط انتقال برق ۲۲۰ کیلوولت پولان-گابد« را در خردادماه 

سال جاری افتتاح کردند. وی همچنین اذعان کرد که برنامه پنج ساله همکاری میان تهران 
و اسلام آباد امضا شد که پیش بینی می شود حجم تبادلات به ۵ میلیارد دلار هم برسد.

< آیا پاکستان دچار بن بست سیاسی می شود؟
اغلب کارشناسان سیاست بین الملل معتقدند اسلام آباد از زمان برکناری عمران خان دچار 
پریشانی در سیاست داخلی شده، انسجام و وحدت درونی مردم پاکستان جای خود را به 
کشمکش های سیاسی داده است و همین مسئله حتی بر تعاملات بین المللی و منطقه ای 

پاکستان تأثیر منفی برجای گذاشته است.
این کارشناســان همچنین بحران های اقتصادی، امنیتی، قومی - مذهبی، مهاجران غیر 
قانونی، جدایی طلب ها، گروه های فعال داعش و تحریک طالبان پاکستان که خیلی به هم 
نزدیک شده اند و تحرکاتی که در ایالت بلوچستان پاکستان رخ می دهد را در کنار وضعیت 
نامعلوم طالبان در افغانســتان را مهم ترین دغدغه های پیش روی اسلام آباد معرفی کرده 
معتقدند، به دلیل این بحران ها و بن بست های سیاسی موجود، ضمن آن که احتمال دارد 
انتخابات عمومی در پاکستان با تاخیر برگزار شود، برگزاری انتخابات، به موقع یا با تاخیر نیز 

نمی تواند گره های موجود را باز کند.
مسئله ی مهم دیگر، توافقات پنهانی »نواز شریف« و مقامات ارشد ارتش در پاکستان است 
که به نظر می رسد این توافقات نیز خیلی پایدار باقی نماند و نواز شریف به دلیل کینه ای که 
به واسطه ی دو بار برکنار از قدرت توسط ارتش در دل دارد در زمان نخست وزیری چندان 

به خواست فرماندهان عالی رتبه ی ارتش گردن ننهد.
در مقابل اما عده ای از تحلیلگران سیاسی مسائل پاکستان نیز گفته اند؛ پنجابی بودن نواز 
شریف و فرماندهان عالی رتبه ارتش باعث خواهد شد تا اختلافات و کدورت های سابق حتی 
به صورت موقت به فراموشی سپرده شود و توافقات نواز و ارتش چندان دستخوش چالش 

و تنش نشود.
نکته ی مهم تر اما، بحران هایی است که اسلام آباد را تهدید می کند. از همه مهم تر، بحران های 
اقتصادی، فقر و تورم و بیکاری و در کنار این ها بحران های قومی، مذهبی و امنیتی است. 
پاکســتان به دلیل ماه ها بی ثباتی، عمدتاً صحنه ای برای ترکتازی گروه های تروریســتی، 
جدایی طلب ها و کسانی هســتند که به دنبال استقلال بلوچستان هستند. این مجموعه 
بحران ها، چه انتخابات به موقع برگزار شود و چه با تاخیر، در نهایت دولت آینده ی پاکستان را 

درگیر مسائلی خواهد کرد که قادر است وضعیت را حتی از زمان فعلی بغرنج تر کند.

< تحولات پاکستان مهم است؟!
سوال مهمی که در انتها به آن باید پرداخت این که: »آیا تحولات در پاکستان برای جمهوری 

اسلامی ایران مهم است؟« و اگر مهم است، چرا؟
اکثر کارشناسان مســائل سیاســت بین الملل از جمله »پیرمحمد ملازهی« در سلسله 
گفتگوهای خود با آفتاب یزد همواره بر این مهم تأکید داشته اند که هر گونه بی ثباتی در 
کشورهای همسایه، مستقیم یا غیر مستقیم ایران را نیز تحت الشعاع قرار داد. از مسائل مرزی 

گرفته تا تعاملات سیاسی اقتصادی.
نکته ی دیگر اما به هم پیوستگی نامرئی افغانستان، پاکستان و ایران در تحولات منطقه ای 
و بین المللی است. ملازهی در یکی از گفتگوهای خود با آفتاب یزد می گوید: »زمین رقابت 
بلوک شرق و غرب، سه کشور ایران، پاکستان و افغانستان هستند. چه آمریکا موفق به بردن 
شــود و چه پکن باید توجه داشــت آن ها مجموعه ی این سه کشور را مد نظر دارند یعنی 
هدفگذاری چین و آمریکا به عنوان دو قدرت برتر جهانی، کشاندن رقابت به زمین این سه 
کشور است فلذا هر تحولی در ایران، پاکستان یا افغانستان بر سرنوشت هر سه کشور تاثیر 

خواهد گذاشت.
مسئله ی دیگر اما دولتی است که در اسلام آباد بر سر کار می آید. دوری و نزدیکی این دولت 
به امریکا و برخی کشورهای حوزه جنوبی خلیج فارس مستقیماً بر سردی و گرمی روابط 

تهران و اسلام آباد، کابل و تهران و کابل و اسلام آباد مؤثر خواهد بود.
مضاف بر این مسئله نباید از نظر دور داشت که اختلافات کهنه شده ی پاکستان و هندوستان 
در کنار بازیگری روس ها در این منطقه نیز می تواند بسیاری از پارامترها را دستخوش تغییر 
کند ضمن آن که، ایران طی چند سال اخیر، علی رغم همه ی تلاش هایی که به کاربسته، 

هنوز موفق به برقراری روابط گرم و صمیمانه با اسلام آباد نشده است.
در کنار همه ی این مسائل، سرمایه گذاری های چین در پاکستان و نامعلوم بودن سرنوشت 
این سرمایه گذاری ها به دلیل وجود اختلافات سیاسی در پاکستان نیز مزید بر علت شده 
است و همچنان باید منتظر تعیین نتیجه ی انتخابات در پاکستان و تصمیم مقامات پکن 
نیز باقی ماند. مجموعه ی این مسائل، فارغ از این که انتخابات به چه سرنوشتی دچار شود 
حکایت از آن دارد که جمهوری اسلامی ایران باید با دقت تحولات در پاکستان را زیر نظر 

داشته باشد.

< اغلب کارشناســان سیاســت بین الملل معتقدند 
اسلام آباد از زمان برکناری عمران خان دچار پریشانی 
در سیاســت داخلی شده، انســجام و وحدت درونی 
مردم پاکســتان جای خود را به کشمکش های سیاسی 
داده است و همین مسئله حتی بر تعاملات بین المللی 

و منطقه ای پاکستان تأثیر منفی برجای خواهدگذاشت

< دوری و نزدیکی دولتی که در پاکســتان بر سر کار 
می آید به امریــکا و برخی کشــورهای حوزه جنوبی 
خلیج فارس مســتقیماً بر سردی و گرمی روابط تهران 
و اســلام آباد، کابل و تهران و کابل و اسلام آباد مؤثر 

خواهد بود

< نباید از نظر دور داشــت که اختلافات کهنه شده  
پاکستان و هندوستان در کنار بازیگری روس ها در این 
منطقه نیز می تواند بسیاری از پارامترها را دستخوش 
تغییر کند ضمــن آن که، ایران طی چند ســال اخیر، 
علی رغم همه ی تلاش هایی که به کاربسته، هنوز موفق 
به برقراری روابط گرم و صمیمانه با اسلام آباد نشده 

است

< ســرمایه گذاری های چین در پاکســتان و نامعلوم 
بودن سرنوشت این سرمایه گذاری ها به دلیل وجود 
اختلافات سیاسی در پاکستان نیز مزید بر علت شده 
اســت و همچنان باید منتظر تعیین نتیجه ی انتخابات 
در پاکســتان و تصمیم مقامات پکن نیــز باقی ماند. 
مجموعه ی این مسائل، فارغ از این که انتخابات به چه 
سرنوشتی دچار شود حکایت از آن دارد که جمهوری 
اســلامی ایران باید با دقت تحولات در پاکســتان را 

زیرنظر داشته باشد

تحولات سیاسی در پاکستان مهم است؟!
راه هموار نخست وزیر شدن »نواز شریف« و چالش های پیش روی ارتش پاکستان

دوشنبه  11 دی 1402    شماره  6758

مجلس

مدیران ستادی، استانی و منطقه ای 
آموزش و پرورش حق تأسیس 

مدرسه غیرانتفاعی ندارند
با مصوبه مجلس مدیران ســتادی، اســتانی، 
شهرســتانی و منطقه ای آموزش و پرورش در 
زمان تصدی مســئولیت حق تاسیس مدرسه 
غیردولتی ندارند. مجلس در جریان بررســی 
در جریان بررسی طرح اصلاح موادی از قانون 
تاســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشــی و 
پرورشی غیردولتی با ماده ۶ این طرح موافقت 

کردند. در ماده ۶ این طرح آمده است:
ب - یک تبصره به عنوان تبصره )۴( به شرح زیر 

الحاق می گردد:
وزیر آموزش و پرورش، اعضای شورای ستادی، 
استانی و شهرستانی وزارت آموزش و پرورش، 
اعضای شــورای راهبردی و مرکزی مدارس و 
مراکز آموزشــی و پرورشی غیردولتی، اعضای 
شورای نظارت اســتان، شهرستان و منطقه و 
مراکز آموزشی وپرورشی غیردولتی به استثنای 
اعضای بدون حق رأی در شورای نظارت مرکزی 
استان و شهرستان و منطقه، مدیران کل ستادی 
وزارت آمــوزش وپرورش و کارکنان ســتادی، 
استانی، شهرستانی و منطقه ای سازمان مدارس 
و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی 
در زمان تصدی پست در محدوده جغرافیایی 
تحت مدیریت، مســئولیت یا نظــارت خود و 
همچنین بستگان درجه یک آنان نمی توانند 
موسسه مدرســه یا مرکز آموزشی و پرورشی 

غیردولتی موضوع ماده ۲ این قانون باشند.
وزارت آمــوزش و پرورش مکلف اســت ظرف 
شــش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون 
نسبت بـه بازنگری در مجوزهای کلیه مدارس 
و مراکز آموزشی و پرورشی غیر دولتی موجود 
اقدام نمــوده و در صورت لزوم مجوزهای آنان 
را مطابق حکم این ماده اصلاح یا ابطال نماید 
موسســان متخلف از این حکم به واریز معادل 
شــهریه دریافتی حاصــل از فعالیت مدارس 
یا مراکز مزبور به حســاب درآمد عمومی نزد 
خزانه داری کل کشور و حسب مورد متناسب 
با وضعیت شغلی شــان به مجازات یک تا سه 
سال انفصال موقت از خدمات دولتی و عمومی 
محکوم می شوند. اعطای مجوز از سوی وزارت 
آمــوزش و پرورش بدون رعایت ضوابط مذکور 
در این بند در حکم تصرف غیرقانونی در اموال 
دولتی و عمومی است. همچنین نمایندگان با 

ماده ۹ این طرح نیز موافقت کردند.
براســاس ماده ۹؛ در ماده )۱۵( بعد از عبارت 
شــرایط منطقه ای عبارت و رتبه بندی سالانه 
مدارس اضافه می شود و در انتهای ماده عبارت 
اعلام عمومی و اجرا میشود جایگزین عبارت قابل 
اجرا است« می شود و یک تبصره به شرح زیر به 
ماده )۱۵( قانون الحاق می شود: تبصره - سقف 
شــهریه فوق برنامه مدارس و مراکز آموزشی و 
پرورشــی غیر دولتی نباید در هیچ - حالتی از 
پنجاه درصد )۵۰( شهریه مصوب برنامه درسی 
)رسمی( بیشــتر باشد دریافت شهریه بالاتر از 
این مبلغ، در حکم تصرف غیرقانونی در اموال 
دولتی و عمومی محسوب می شود. شورای عالی 
آموزش و پرورش مکلف است ظرف سه ماه پس 
از ابلاغ این قانون مصادیق فوق برنامه را تعیین 

و ابلاغ نماید./ایلنا

وزارتخانه هایی که پول و منابع دارند 
چرا با مازوت سوزی سلامت مردم را 

به خطر می اندازند
نماینده مردم اراک در مجلس با اشاره به وضعیت 
خطرنــاک آلودگی هوا و تأثیر مازوت ســوزی 
نیروگاه ها در افزایش آلودگی از رئیس مجلس 
خواست تا رئیس سازمان محیط زیست را برای 
توضیح اقدامات آن ســازمان در اجرای قانون 
هوای پاک به مجلس احضار کرده تا در صورت 
لزوم ماده ۲۳۴ آیین نامه داخلی اعمال شــود. 
محمدحسن آصفری در تذکر شفاهی خود در 
خصوص افزایش آلودگی هوا گفت: دستگاه ها 
بایــد در خصوص اجرای قانــون هوای پاک و 
جلوگیری از افزایش آلودگی به مسئولیت خود 
عمل کنند چرا نیروگاه ها باید مازوت سوزانده و 
موجب آلودگی هوا شــوند. نماینده مردم اراک 
و کمیجــان و خنداب در مجلس با بیان اینکه 
آلودگی هوا در تهران و سایر شهرها یک موضوع 
جدی اســت، عنوان کرد: چند ماه است که به 
دنبال اعمال ماده ۲۳۴ آیین نامه داخلی مجلس 
از رئیس ســازمان محیط زیست هستیم که 
متأسفانه در دستور کار قرار نمی گیرد. وی باید 
در مجلس حاضر شده و نسبت به عملکرد خود 
پاسخگو باشد. وی با بیان اینکه سازمان محیط 
زیست باید درخصوص اقدامات صورت گرفته 
پیرامون کاهش آلودگی هوای اراک پاسخ دهد، 
اظهار کرد: صدای مردم امروز درآمده و دولت در 
سال انتخابات باید متوجه برخی از اقدامات باشد 
و با مرتکبین برخورد کند. این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم با بیان اینکه سایر نمایندگان نیز 
نســبت به وضعیت آلودگی هوا هشدار و تذکر 
داده اند، تأکید کرد: رئیس سازمان محیط زیست 
برای مازوت سوزی در نیروگاه های اراک، تبریز و 
سایر شهرها چه پاسخی دارد، از این رو معتقدم 
وی باید به مجلس آمده و پاســخگو باشــد و 
ماده ۲۳۴ نیز اعمال شــود. آصفری با اشاره به 
اینکه مسئولین اصلی قانون هوای پاک بر عهده 
سازمان محیط زیست است، خاطرنشان کرد: در 
سه شنبه های نظارتی یک بار هم رئیس سازمان 
محیط زیســت را بیاوریم تا نسبت به اقدامات 
خود پاسخگو باشــد. وزارتخانه هایی که پول و 
منابع دارند چرا باید مازوت سوزی کرده و مردم 
را با مشکل مواجه کرده و سلامت آنها را به خطر 
بیندازند. ما باید رئیس سازمان محیط زیست 
را احضار کنیم تا مردم ببینند در حوزه اجرای 
قانون هوای پاک و برخورد با آلوده کنندگان هوا 

مجلس جدی ورود کرده است./ایلنا

سیاسی 4aftabeyazd.ir :نشانی سایت

کمیسیون انتخابات پاکستان درخواست های »عمران خان« نخست وزیر سابق پاکستان برای رقابت در انتخابات 2024 در 
2 حوزه انتخابیه را رد کرده است. به گزارش ایسنا، تیم رسانه ای این سیاستمدار پاکستانی اعلام کرد عمران خان اوراق 

نامزدی را برای رقابت در لاهور و شهر زادگاهش »میانوالی« ارسال کرده بود.
در این گزارش آمده است که کمیسیون انتخابات اعلام کرده نامزدی عمران خان در لاهور رد شده زیرا او یک رای دهنده 
ثبت نام شــده در این حوزه انتخابیه نیست و محکوم شده است و قبلا از نامزدی رد صلاحیت شده است. براساس اعلام 
تیم رسانه ای این سیاستمدار، عمران خان که سابقا بازیکن کریکت بود و بعدا سیاستمدار شد، همچنین درخواستش برای 
نامزدی از شــهر میانوالی در استان پنجاب که زادگاهش هست، رد شده است. این در حالی است که خبرگزاری چینی 

سی جی تی ان از تایید صلاحیت عمران خان برای شرکت در انتخابات خبر داده بود.
دســتگیری عمران خان در پرونده اختلاس موجی از خشــونت ها را در پاکستان به جریان انداخت. انتخابات پارلمانی 
پاکســتان یک دولت جدید را به مدت پنج سال روی کار می آورد که وظیفه اش احیای اقتصاد پاکستان خواهد بود که 
در سال جاری پیش از کمک مالی ۳ میلیارد دلاری از سوی صندوق بین المللی پول، تقریبا به رکود رسیده بود. همچنین 
دولت جدید به بلاتکلیفی سیاسی که از زمان برکناری عمران خان در سال گذشته در یک رأی عدم اعتماد پارلمان دامنگیر 

پاکستان شده بود، پایان خواهد داد.

< طالبان نمی خواهد در حکومت داری اش دخالت شود
کارشناس مسائل شبه قاره با اشاره به قطعنامه شورای امنیت درباره نحوه تعامل با طالبان و موضع گیری رسمی حکومت 
سرپرستی افغانستان در این زمینه اظهار داشت: طالبان وقتی موضع می گیرد یعنی نمی خواهد کسی در نوع حکومت 
داری اش دخالت کند. از طرفی شــورای امنیت با تصویب قطعنامه ای قصد دارد شرایط را بهتر مدیریت کند، اما مشکل 
افغانستان باید ساختاری حل و فصل شود. به گزارش ایسنا، شورای امنیت سازمان ملل با ارائه پیش نویس ژاپن و امارات 
متحده عربی قطعنامه چگونگی تعامل با حاکمیت موقت افغانستان را با 1۳ رأی از 15 رای به تصویب رساند که براساس 
اعلام معاون دیدبان حقوق بشر یکی از اهداف این قطعنامه ادغام مجدد کامل افغانستان در جامعه جهانی است، مشروط 

بر اینکه »طالبان« به تعهدات خود بر اساس قوانین بین المللی عمل کند.
براساس آن چه پیشنهاد دهندگان مطرح کردند این قطعنامه روند مشخص شده در ارزیابی مستقل در مورد افغانستان، از 
جمله از طریق ایجاد یک نماینده ویژه سازمان ملل برای ترویج اجرای توصیه های ارزیابی، را دنبال می کند. همچنین تاکید 
می کند که هدف از این روند، صلح افغانستان در داخل و با کشورهای همسایه آن، ادغام کامل دوباره در جامعه بین المللی، 
با مشارکت امن، کامل، برابر و معنادار زنان افغان است. این قطعنامه از دبیر کل سازمان ملل در خواست می کند تا با مشورت 

اعضای شورای امنیت و سایر بازیگران مرتبط با افغانستان، نماینده ویژه ای برای افغانستان تعیین کند.
»پیرمحمد ملازهی« در گفت وگو با ایسنا در تحلیل خود از قطعنامه شورای امنیت درباره نحوه تعامل با حاکمیت فعلی 
افغانستان اظهار داشت: در این مورد دو مســئله وجود دارد؛ درباره این که چرا جامعه بین الملل به خصوص سازمان 
ملل به دنبال پیدا کردن راه حلی برای افغانستان است؟، از سوی دیگر جامعه جهانی هنوز حکومت فعلی افغانستان 
را به رسمیت نشناخته است و از این منظر ســازمان ملل در تلاش است تا راه میانه ای را برای به رسمیت شناختن 
امارت اســلامی افغانستان بیابد. وی افزود: اما در نظر داشته باشیم طالبان زیر بار این نوع نگاه نمی رود که حکومتی 
با مشارکت تمام اقوام تشکیل دهد و یا این که مسائل قومی را حل وفصل کند و تاکنون نیز شرایط را به شکلی پیش 

برده که انفرادی وارد عمل شود.
این کارشناس مسائل افغانستان همچنین بیان کرد: از سوی دیگر رقابت کشورهایی مانند چین، ژاپن و... برای نفوذ در 
افغانستان شدت گرفته، چینی ها به طور جدی وارد عمل شده اند، برایشان تفاوتی نمی کند چه نوع حکومتی در افغانستان 
سر کار است؛ دیکتاتوری باشد یا خیر، اسلامی باشد یا غیر اسلامی آن ها براساس منافع خودشان حرکت می کنند لذا با 

همین نگاه به افغانستان خیلی نزدیک شده و قراردادهای متعددی را امضا کره اند.
ملازهی ادامه داد: در حال حاضر بســیاری از کشورها به نوعی امارت اسلامی را به رسمیت شناخته اند، برخی دیگر از 
کشورها نیز به دنبال سرمایه گذاری در افغانستان هستند، از طرفی کشورهای اروپایی و یا آمریکا نیز در حاشیه تلاش 
دارند تا خود را تثبیت کنند، لذا با وجود تمام رقابت های سیاسی و اقتصادی که در مورد افغانستان وجود دارد کشورها 
نمی خواهند تمام منابع زیرزمینی و معدنی در اختیار چینی ها قرار گیرد زیرا پس از آن دیگر به کســی اجازه ورود و یا 

سرمایه گذاری در این کشور را نخواهد داد.

پس از تصویب این قطعنامه، وزارت امور خارجه حکومت سرپرستی افغانستان در بیانیه ای نسبت به قطعنامه 2721 شورای 
امنیت سازمان ملل درباره تعیین نماینده ویژه برای افغانستان واکنش نشان داد و ابراز ناراحتی کرد.

وزارت خارجه امارت اســلامی افغانستان در این بیانیه یادآور شــد که شورای امنیت با وجود درخواست زمان، بحث و 
توضیح بیشتر در خصوص ارزیابی هماهنگ کننده ویژه توسط دو عضو دائمی و بدون مشورت با حکومت افغانستان این 
قطعنامه را تصویب کرد. در ادامه این بیانیه آمده »حکومت افغانستان بار دیگر تکرار می کند که تعیین نماینده دیگر برای 
افغانستان با توجه به ماموریت ویژه نماینده سازمان ملل در امور افغانستان )یوناما(، امری غیرضروری محسوب می شود، 
زیرا که افغانستان کشوری در حال جنگ نیست و اکنون در آن حکومتی مرکزی حاکم است که منافع کشور را حفظ کرده 

و می تواند وظایفش را انجام دهد و از توانایی مدیریت مسائل از طریق مکانیزم های دوجانبه و چندجانبه برخوردار است.
گفتنی است که نمایندگان ویژه، در تاریخ معاصر افغانستان و جهان، نه تنها نتوانسته اند هیچ درگیری را حل کنند، بلکه با 

تحمیل نسخه های بیگانه، وضعیت را پیچیده تر کرده اند.
درحالی که از تمامی تلاش های مثبت سازمان ملل متحد برای تعامل قوی تر و گسترده تر با افغانستان استقبال می کنیم، 

رویکرد ما در نهایت مبتنی بر باورهای مذهبی تغییرناپذیر، ارزش های فرهنگی و منافع ملی مردم افغانستان خواهد بود.
بر همین اساس، از سازمان ملل متحد می خواهیم که در تصمیم گیری های مربوط به افغانستان واقعیت های موجود را در نظر 

گرفته و در تصمیم گیری ها تحت تأثیر هیچ طرفی قرار نگیرد.«
ملازهی درباره موضع گیری و واکنش طالبان نســبت به قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل اظهار داشت: طالبان وقتی 
موضع می گیرد یعنی نمی خواهد کسی در نوع حکومت داری اش دخالت کند. از طرفی وقتی سازمان ملل برای کشوری 
نماینده ویژه تعیین می کند، اغلب در ارتباط با کشورهایی است که اعتماد به آینده آن ها وجود ندارد، بنابراین موضع گیری 
و واکنش طالبان از این زاویه است. لذا شورای امنیت برای این هدف نماینده ویژه تعیین می کند تا شرایط را بهتر مدیریت 

کند اما مشکل افغانستان ساختاری باید حل و فصل شود.
وی با بیان این که در حال حاضر طالبان بر کشور مسلط شده است، گفت: می بینیم که سه گروه در امور مرتبط با افغانستان 
در حال فعالیت می باشند، یک گروه جبهه نجات هستند که ارتشی های سابق در افغانستان را تشکیل می دهند و حدود 
۳00 هزار نیرو داشتند که در حال برنامه ریزی و جمع و جور کردن هستند. گروه دیگر جبهه مقاومت ملی با رهبری احمد 

مسعود هستند و گروه سوم نیز حلقه آنکارا هستند که سیاستمداران سابق مانند محقق و ربانی آنجا جمع شده اند.
اخیرا وزارت خارجه قزاقستان اعلام کرد که این کشور دیگر طالبان را یک سازمان ممنوعه تلقی نمی کند و سخنگوی 
وزارت خارجه این کشور نیز خاطرنشان کرد که ما به طور منظم فهرست ملی سازمان های تروریستی که در قزاقستان 
ممنوع هســتند را به روزرسانی می کنیم. تصمیم گرفته شد تا به تبعیت از سازمان ملل متحد، نام جنبش طالبان از این 
فهرست حذف شود. وی یادآور شد: شورای امنیت سازمان ملل در هیچ یک از قطعنامه های خود طالبان را به عنوان یک 

سازمان تروریستی معرفی نکرده است.
ملازهی کارشناس مسائل شبه قاره همچنین درباره حذف نام طالبان از فهرست سازمان های تروریستی از سوی قزاقستان 
گفت: قزاقستان به سمت شناسایی طالبان پیش می رود ضمن این که تلاش می کند همبستگی اش را با روس ها تقویت کند. 
البته به تدریج سیاست روس ها در افغانستان روشن تر می شود تا چند وقت پیش در جایگاه مخالفان صحبت می کردند 
اما اکنون ســخنگوی پوتین مواضع متفاوتی را مطرح می کند لذا روس ها این آمادگی را دارند تا در مورد طالبان به یک 
جمع بندی برسند. به نظر می رسد اقدام قزاقستان برای حذف طالبان از لیست سازمان های تروریستی با هدایت روس ها 
انجام شد. وی در ادامه با بیان این که ایران یکی از همسایگان مهم افغانستان است به شرطی که تحت تاثیر سیاست های 
پاکستان قرار نگیرد، اظهار کرد: متاسفانه برداشت شخصی ام این است پاکستانی ها تلاش می کنند مشکلات خود را به 
طرف ایران و طالبان سوق دهند، اما ایران باید سیاست مستقلی در پیش بگیرد و واقعیت این است باید با طالبان کار کند.
این کارشناس مسائل افغانستان خاطرنشان کرد: امروز طالبان تسلط کامل بر کشور پیدا کرده و مخالفانش در موقعیتی 
نیستند که به شکلی جدی خطری برای امارت اسلامی باشند، علاوه بر این از طرفی طالبان در این مدت نظر افکار عمومی 
را هم جلب کرده است؛ در زمان اشرف غنی و کرزای اشخاص نمی توانستند با امنیت از این شهر به آن شهر بروند، امنیتی 

وجود نداشت اما اکنون امنیت نسبی را برقرار کرده اند.
ملازهی در پایان افزود: از نظر اقتصادی هم به رغم این که منبع در آمدی به شکل مشخص ندارند، اما خیلی خوب شرایط 
اقتصــادی را کنترل می کنند. در واقع طالبان بر خلاف نگاه ایدئولوژیک- قومی این مســائل را مدیریت کرده و در این 
مدت تجربه سیاسی هم پیدا کرده و بخش سیاسی متفکری دارند که مسائل را بررسی می کنند. با این شرایط به تدریج 

کشورهای مختلف به سمت شناسایی طالبان می روند.

عمران خان برای نامزدی در انتخابات پاکستان رد صلاحیت شد |
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آفت�اب یزد - یوس�ف خاکیان: نمی دانم از کجا ش��روع کنم، گرچه موارد 
بس��یار زیادی برای بیان کردن دارم که می توانم یک به یک آنها را به ش��ماره 
بیاورم و در این نوش��تار به رش��ته تحریر درآورم، اما پیش از همه چیز به یک 
مقدمه ی بس��یار کوتاه اش��اره می کنم و با استفاده از آن وارد بحث اصلی این 
 گزارش می ش��وم. س��ال 1402 که در ماه های پایانی اش هس��تیم را با شعار 
»مهار تورم و رش��د تولید« می شناسیم، در این موضوع که شکی نداریم، هم 
مهار تورم را می دانیم چیس��ت و هم از مفهوم رش��د تولید با خبریم، بنابراین 

هیچ بحثی روی این شعار نداریم. و اما بعد...
1- خودمانیم، با کس��ی هم تعارف نداریم، کیس��ت که نداند مردم در مضیقه 
هس��تند؟ البت��ه برخی دوس��تان ممکن اس��ت بگویند: »داری س��یاه نمایی 
می کن��ی«، ب��ا این حال من باز هم می گویم و اینبار با ش��دت بیش��تر، مردم 
خیلی در مضیقه هس��تند، حقوق ها اندک اس��ت، البته نس��بت به تورمی که 
در جامع��ه وجود دارد، اگرنه من ی��ک لا قبا در دوران طفولیتم هم، حتی در 
رویاهایم نمی دیدم که در دوران میانس��الی ام افرادی پیدا شوند که گاه بالای 
صد میلیون تومان درآمد داشته باشند، البته درآمد هشتاد میلیون تومانی هم 
داریم، پنجاه میلیون تومانی هم، بیس��ت میلیون تومانی، ده میلیون تومانی، 
هفت میلیون تومانی، پنج میلیون تومانی، حتی یک نفر را می شناسم که سه 
میلیون تومان در ماه درآمد دارد، این فرد پیش من گریه می کرد و می گفت: 
»خدا پدر و مادرم رو بیامرزه، یه خونه واسه ی من و خواهرم گذاشتن، اگرنه 
نمی دونس��تم چطوری با این س��ه میلیون به زندگی ادامه بدم.« تازه این مرد 
حتی بیمه هم نداش��ت، سنوات هم نداش��ت، هیچ امنیت شغلی هم نداشت، 
یعنی معلوم نبود که فردا که به سر کار برود آیا کارفرما قبولش می کند یا نه؟ از 
هشت صبح تا شش بعدازظهر هم کار می کرد، یعنی چیزی معادل ده ساعت، 
اما حقوقش س��ه میلیون تومان بود، به نظر ش��ما چه تعداد از ایرانیانی که در 
این کش��ور زندگی می کنند در چنین شرایطی به سر می برند؟ آن افرادی که 
حق��وق بالای صد میلیون می گیرند چه تعدادند؟ هش��تاد میلیونی ها چطور؟ 
پنج��اه میلیونی ها، بیس��ت میلیونی ها، ده میلیونی ه��ا.... با درصد بالایی از 
اطمینان می گویم که حداقل س��ه چه��ارم مردمی که در این مملکت زندگی 
می کنند از حقوق بخور و نمیر برخوردارند، البته پیشتر بیان کردیم که حقوق 
میلیونی، حقوق کمی نیست و می توان با آن شاهانه زندگی کرد، اما، اما و باز 
هم اما به شرطی که مردمی که چنین حقوقی را دریافت می کنند در شرایط 
تورمی به س��ر نبرند، یعنی مجبور نباش��ند که برای ره��ن و اجاره یک خانه 
کل��ی پول به صاحبخانه بدهند و هر م��اه هم مبلغی را به عنوان اجاره تقدیم 
وی کنند، مجبور نباش��ند وقتی سوار تاکسی می ش��وند ایران چک صدهزار 
 تومانی به عنوان کرایه به راننده تاکسی بدهند، مجبور نباشند گوشت کیلویی 
ف��ان هزار تومان خریداری کنند، مجبور نباش��ند م��رغ کیلویی بهمان هزار 
تومان بخرند، مجبور نباشند نان جوین خود را به مبلغ نابرابر فان هزار تومان 
تهیه کنند، مجبور نباش��ند برای تحصیل فرزندانش��ان هر سال کلی پول به 
مدرسه بدهند، شرمنده کودکشان نباشند از اینکه پول ندارند برای جشن شب 
یلدا به مدرسه ی کودکشان بدهند که بعد از مدرسه پیامک بیاید که کسانی 
که پول نداده اند در شب یلدا به مدرسه نیایند، مجبور نباشند وقتی خودروی 
ش��ان خراب شد بابت یک تعمیر ساده و معمولی بیش از فان میلیون تومان 
پول بدهند، مجبور نباش��ند برای خرید یک لباس ساده و معمولی فان هزار 
تومان پیاده ش��وند، می بینید؟ مدام داریم از واژه »فان« اس��تفاده می کنیم، 
 واقعا چرا؟ چرا به جای بیان کردن پول واقعی ای که مردم برای خرید مایحتاج 

زندگی ش��ان می دهند از کلمه »فان« اس��تفاده می کنیم؟ کسی دلیلش را 
می داند؟ دلیلش کاما مشخص است، به این خاطر که قیمت ها ثابت نیستند 
و مدام تغییر می کنند، مدام و مدام و مدام تغییر می کنند، یک نمونه ساده اش 
را مث��ال می زنم، خوب دقت کنید، ما مثل آن رئیس جمهورِ قدیمی مان که 
عاشق کشور ونزوئا بود خانه مان در منطقه نارمک نیست که سیب زمینی هایش 
را ارزان بفروش��ند، در محله ما تا دلتان بخواهد مغازه و وانتی هست، صبح تا 
ش��ب هم همگی کار می کنند و جنس به خلق الله می فروش��ند، مواد مخدر 
نه ها، منظور از جنس همان خوراکی اس��ت، موز، س��یب زمینی، پیاز، هویج، 
کلم، گل کلم، پرتقال، نارنگی، لیمو ش��یرین، سیب، خیار، گوجه، من هر روز 
در خیابانه��ای محلم��ان تردد می کنم و چون درآمدم کم اس��ت و پولم برای 
خرید این خوراکی ها نمی رسد، به میوه ها نگاه نمی کنم، اما هر روز قیمتشان 
را بررسی می کنم، باور نمی کنید آنقدر اختاف در قیمت این مایحتاج زندگی 
مردم می بینم که دوس��ت دارم یک س��تون پیدا کنم و س��رم را محکم به آن 
بکوبم، آخر مگر می ش��ود یک میوه )هر نوع می��وه ای( اینهمه تفاوت قیمت 
داش��ته باش��د؟ یکی می فروش��د 60 هزار تومان، دیگری می فروشد 55 هزار 
تومان، آن یکی 40 هزار تومن، چهارمی 30 هزار تومان، آن یکی آخر ش��ب 
 میوه ها روی دس��تش مانده می فروش��د 20 هزار تومان، ی��ک وانتی را دیدم 
 آتش زده بود به مالش، می فروخت 19 هزار تومان، آدمی دیوانه می شود با این

 تکثر قیمت ها، این مسئله درباره تمام میوه ها و خوراکی ها صدق می کند، من 
حتی یک وانتی را می شناس��م که هر شب قیمت اجناسش را تغییر می دهد، 
یک شب از کنار وانتش عبور کردم نوشته بود »موز شیرین 59800 تومان«، 
دقیقا فردای همان ش��ب همان موز را نوشته بود 61800 تومان؟ شب بعدش 
دوب��اره قیمت را به حال اول یعنی همان 59800 تومان برگردانده بود، اینکه 
طرف تکلیفش را با خودش و میوه هایی که می خواهد بفروش��د روشن نکرده 
یک طرف قضیه اس��ت، اینکه آن هش��تصد تومان چه صیغه ای است؟ طرف 
دیگر ماجراست، الان شما یک هشتصد تومانی به من بدهید، به عبارتی یک 
پانصد تومانی، یک دویست تومانی و یک صد تومانی، لطف کنید بدهید، دارید 
اصا؟ اصا در این دوره از زمان صد تومانی و دویس��ت تومانی پیدا می شود؟ 
اصا به فرض که پیدا ش��ود، آیا کس��ی حاضر می ش��ود آن را از شما بگیرد؟ 
صد تومانی را به گربه بدهید با ش��ما قهر می کند چه رسد به انسان؟ دویست 
تومانی هم همین است، پانصد تومانی هم همین است، اگر واقعا اینگونه است 
که ما می گوییم، پس آقای وانتی چرا دس��ت از س��ر کچل آن هشتصد تومان 
برنمی دارد؟ ما نه گوش��هایمان مخملی اس��ت و نه شکلمان شبیه آن حیوان 
چارپاست، خیلی ساده می توان فهمید که آقای وانتی موزش را 59800 تومان 
یا 61800 تومان نمی فروشد، او در واقع دارد موزش را به مبلغ 60000 تومان 
و 62000 تومان می فروشد، بسیار خب، قبول، مالش است دوست دارد به این 
قیمت بفروش��د، ما می توانیم از او خرید نکنیم، خیلی ساده و راحت، اما یک 
چیز هنوز در بیخ گلوی من مانده که اگر نگویم غمباد می گیرم، آن چیز هم 
این است: »موز شیرین؟« جل الخالق، نمردیم و مزه موز را هم فهمیدیم، موز 
ش��یرین!!! ما تا بحال فکر می کردیم موزها ش��ورند یا تلخند یا احیانا ترشند و 
یا اصا مزه ای ندارند، هرگز به گمانمان نمی رسد که موز می تواند شیرین هم 
باشد، یادتان باشد همیشه موز شیرین بخرید، یک وقت خدای نکرده موز شور 

را به جای موز شیرین به شما قالب نکنند.
2- بالاخره یک س��ال از خروج نگارنده ی بی مقدارِ این گزارش از خانه پدری 
گذش��ت و برای تمدید قرارداد برای سال دوم با صاحبخانه وارد مذاکره شدم 

و خدای را ش��کر که قرارداد تمدید شد و سر سیاه زمستانی آلاخون والاخون 
نشدم، منتها کمی تا قسمتی جیب مبارکم درد گرفت، آخر صاحبخانه هفتاد 
میلیون تومان ناقابل روی پول پیش گذاشت و قرار شد یک میلیون تومان هم 
هر ماه اجاره بدهم، تازه آقای صاحبخانه می گفت دولت فرموده صاحبخانه ها 
می توانند بین 25 تا 55 درصد روی پول پیش خانه هایشان بکشند، حال شما 
)یعنی من( چون پس��ر خوبی هستی و آزاری نداری، حد وسط )یعنی همان 
40 درصد( را به ما بده، بعاوه یک میلیون اجاره، خدا خیرش بدهد به من یک 
تخفیف پر و پیمان داد. الان من خانه چهل متری ام را با ودیعه 320 میلیون 
پی��ش و ماهی یک میلی��ون اجاره در اختیار دارم، به مدت یکس��ال البته، نه 
بیشتر، فکر می کنید این وضعیت را منِ تنها تحمل می کنم؟ اشتباه می کنید، 
خیلی های دیگر مثل من در چنین شرایطی زندگی می کنند، خیلی های دیگر، 
خانواده ی چهارنفره ای را می شناسم در یک خانه چهل متری اجاره ای زندگی 
می کنند، خنده دار اس��ت اما واقعیت دارد، ما مردم در مضیقه هستیم، خیلی 
هم در مضیقه هس��تیم، آنهم در سالی که شعارش »مهار تورم و رشد تولید« 

است. 
3- یکی دو هفته پیش ش��ب یلدا بود، چند روز قبل از ش��ب یلدا که داشتم 
خبرگزاری ها را مرور می کردم، خبری دیدم مبنی بر اینکه »آجیل شب یلدا را 
گران نخرید، نرخ آجیل شب یلدا تصویب شده و قیمتش کاما مشخص است، 
مواظب باشید یک وقت قنادی ها گرانتر به شما نفروشند«، من که پول نداشتم 
بخرم بنابراین از این آجیل نخوردم، اما گوشه مغزم آن قیمت مصوب را نوشتم 
بلکه روزی مثل امروز به کارم بیاید، آن قیمت مصوب از این قرار بود، »آجیل 
شب یلدا کیلویی 485 هزار تومان...« دستشان درد نکند، خدا خیرشان بدهد 
که به فکر مردم هستند، خوش بحال آنها که پول جیبشان می رسید و خریدند 

و خوردند، نوش جانشان. 
4- این یکی دیگر نوبر است، با اینکه چند روزی از عملیاتی شدنش گذشته، 
اما همچنان داغ اس��ت، خیلی راحت و س��اده می گویم: »اینترنت گران شد.« 
چقدر زیبا، چقدر باش��کوه، چقدر دس��ت نیافتنی. می گویند قیمتش س��ی و 
چند درصد گران ش��ده، چرا گران ش��ده؟ همینطوری الکی، دوست داشتند 
گران کردند، شما حرفی دارید؟ نمی خوای مجبور نیستی بخری، نخر. اما اگر 
نخریم کارهایمان را چگونه انجام بدهیم؟ پس مجبوریم بخریم، اما اگر بخریم 
پولمان تمام می ش��ود، چه کنیم پس؟ نخریم؟ بخری��م؟ چه کنیم؟ عزیزانی 
که پیش��نهاد گران ش��دن قیمت اینترنت را اعام کردند و عزیزانی که با این 
پیشنهاد موافقت کردند لطفا بگویند ما چه کنیم؟ اصا ما چه گناهی کردیم 
که زندگی مان همیش��ه »هش��ت در گروی نه« است؟ این اینترنتی که شما 
قب��ا به مبلغ فان هزار تومان می فروختید و ح��الا دارید بهمان هزار تومان 
می فروشید چه تغییری کرده که موجب گرانتر شدن بشود؟ کیفیتش افزایش 
یافته؟ کمیتش اضافه شده؟ چه تغییری پیدا کرده که منِ مصرف کننده باید 
برای اس��تفاده از آن بیشتر پول بدهم؟ کاش حداقل فیلترهایتان را به عنوان 
آپشن برمی داشتید که لااقل دلمان نسوزد، لابد فردا هم وی پی ان فروش ها 
می خواهند روی قیمت فیلترش��کن هایشان بکش��ند و آن را گرانتر به مردم 
بفروش��ند، تمام این م��وارد در حالی اتفاق می افتد ک��ه اینترنت با فیلتر هم 
س��رعتی بس��یار آرام دارد، بهتر است بگوییم اصا س��رعتی ندارد، اما از آنجا 
که در این مملکت دیوار حاشا همیشه بلند بوده، اگر ادعایی مبنی بر سرعت 
پایین اینترنت و قطع و وصل ش��دن مدام از سوی کسی مطرح شود دوستان 
می گویند: »س��رعت اینترنت ما بس��یار بالاست، هیچ مشکلی پیرامون قطعی 

اینترنت تا این لحظه گزارش نش��ده با این حال ما پیگیری می کنیم.« باز هم 
یادآوری می کنیم که شعاری که برای سال جدید انتخاب شده همچنان »مهار 

تورم و رشد تولید« است. 
5- راس��تی امس��ال بستنی هم گران شد، پیراش��کی هم گران شد، پیتزا هم 
همینطور، هندوانه و انار و کیوی و.... هم گران ش��د، بلیت س��ینما و تئاتر و 
البته کنسرت هم گران شد، چند وقت دیگر هم که ماه مبارک رمضان است، 
اگر اش��تباه نکنم امسال دو ماه رمضان داشتیم، یکی در ابتدای سال، یکی در 
انتهایش، دوس��تان زولبیا دوس��ت لطف کردند در ابتدای سال قیمت مصوب 
جدید را برای فروش زولبیا بامیه تعیین کردند که نسبت به سال قبلش گرانتر 
ش��ده بود، حالا هم که نزدیک ماه مبارک هستیم، بزرگواران در حال بررسی 
هس��تند که قیمت مصوب جدید را تعیین کنند تا نکند خدای نکرده در حق 
کسی اجحاف شود، منتها نمی دانم چرا وقتی درباره حقِ مردم صحبت به میان 
می آید به یاد س��خن وزیر نفت یکی از دولت های اخیر می افتم که در واکنش 
به این پرسش که »قیمت بنزین قراره چقدر اضافه بشه؟« گفتند: »تا هرچقدر 

که مردم تحمل کنند.« 
6- مادر من نزدیک س��ه س��ال اس��ت که از دنیا رفته، در فروردین ماه سال 
 1400 پیکر او را در آرامس��تان بهش��ت زهرا )س( به خاک س��پردیم و این 
داغ ابدی تا همیشه تاریخ بر دل من خواهد ماند، دلم تنگش می شود همیشه، 
اما همیشه نمی توانم به دیدنش بروم، بنابراین روزهای پنجشنبه مختص مادرم 
است، می روم آنجا کنارش می نشینم و با او سخن می گویم، جوابم را نمی دهد 
اما می دانم که حرفهایم را می شنود، القصه رحلت مادر را عنوان کردم تا بیان 
 کن��م که اجناس و کالاهای مورد نیاز مردم در ش��هر مرده ها گرانتر از ش��هر 
زنده هاس��ت، دی��ده ام ک��ه می گویم ها، چ��رت نمی گویم، مثا بیس��کویت 
»رنگارنگ«ی که من در تهران به قیمت 86 هزار تومان خریداری می کنم قیمتش 
 در بهشت زهرا 110 هزار تومان است، شما تصور کن برای سر زدن به عزیز فوت 
ش��ده ات به بهشت زهرا می روی و بر حسب اتفاق فراموش می کنی که برای 
شادی روح عزیزت خیراتی بخری، بنابراین مجبوری در آنجا خرید کنی، البته 
با قیمت بس��یار بیشتر، این مس��ئله در مورد گندم و ارزنی که برای پرنده ها 

پخش می کنیم هم مصداق دارد و البته درباره خیلی چیزهای دیگر.
7- از همه چیز گفتیم، بیان کردیم که تورمی که قرار بود مهار شود رشد پیدا 
کرده و آنقدر بزرگ ش��ده که می تواند مانع نفس کش��یدن مردم شود، اما چه 
بر س��ر تولیدی که قرار بود رش��د کند، آمده؟ اصا حالش خوب اس��ت؟ کسی 
درباره تولید چیزی می داند؟ در چه شرایطی است؟ اوضاعش به سامان است یا 
 نابسامان؟ حالا که کرونا هم فروکش کرده و مردم به سر کارهایشان برگشته اند،

 با این حس��اب حال تولید باید خوب باش��د؟ راستش را بخواهید منِ نگارنده 
درباره اوضاع و احوال تولید چیزی نمی دانم، نه اینکه چیز زیادی ندانم، اصا 
هیچ چیزی نمی دانم، چرا؟ چون مناس��بتی با تولید ندارم، س��نخیتی با این 
مسئله ندارم، نه پولدارم، نه کارخانه دار نه صاحب شغل و حرفه ای که بشود بر 
رویم نام تولید کننده نهاد، تنها چیزی که تولید می کنم همین نوشته هاست 
که خدا را شکر مانند جهنمِ »بهلول« هیچ خریداری ندارد، از آنجایی هم که 
واژه هایم داغند کسی نزدیکشان نمی شود، این یعنی تولیدات من که همین 
گزارش��ها و یادداشت های روزانه ام هس��تند به جای اینکه رشد کرده باشند، 
پس��رفت کرده اند و راهی ناکجا آباد ش��ده اند، نش��ان به آن نشان که اگر این 
حرفها و این نوش��ته ها شنیده و خوانده می شدند باید تاثیرش را روی زندگی 
مردم جامعه می دیدیم که متاسفانه نه تنها نمی بینیم بلکه هر روز اوضاع بدتر 

و بدتر و بدتر هم می شود و خب این اصا خوب نیست.

* پس از تحریر: ببخشید سوالی دارم، تلویزیون )منظور صداوسیماست( طرف 
کیست؟ طرف مردم است یا دولت؟ با گذشته صداوسیما کاری ندارم که کدام 
سمتی بوده، اما در دو سه روز اخیر همین رسانه ملی عجیب به ماجرای گران 
ش��دن بی دلیل اینترن��ت پرداخته و به عنوان یکی از ش��اکیان پرونده گرانی 
اینترنت مدعی العموم شده، ببینید کار گرانی اینترنت به کجا کشیده شده که 
داد آقای جبلی که همیشه ساز مخالف با هر چیزی را می زند هم درآمده، خدا 

همه ما را به راه راست هدایت کند. 

 اندر احوالات تورمی که در سال مهار تورم بیداد می کند 

آنچه قرار بود بشود، آنچه شد!

مفقودی  
شناس�نامه مالکیت و کارت خودرو دوو س�ی یلو مدل 1381 رنگ 
س�فید ش�ماره انتظام�ی 68 ای�ران 611 ن 87 ب�ه ش�ماره موتور 
855882 و شماره شاسی IR81165045608 بنام مسعود رحیمی 
نهوجی به ش�ماره ملی 0323505473 مفق�ود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

کنس��رت نمایش »قصه ترانه های ماندگار« به نویسندگی و کارگردانی سید 
جال الدین دری و تهیه کنندگی آزیتا موگویی اثری است که پیش از این در 
مجموعه فرهنگی هنری س��عدآباد و پس از آن در تالار وحدت روی صحنه 
رفت. ایوب آقاخانی بازیگر نقش زنده یاد حیدر رقابی ترانه س��رای قطعه »مرا 
ببوس« در کنسرت نمایش »قصه ترانه های ماندگار« گفت: بزرگ ترین چیزی 
که در این نمایش به کارنامه من اضافه شد و من را ترغیب کرد که از میانه 
راه یعنی از اجرای تالار وحدت به بعد به این کار بپیوندم و همراه گروه باشم، 
رفاقت بود؛ رفاقت با ش��خص خانم آزیتا موگویی که پیش از این هم 2 کار 
بزرگ را با هم انجام داده بودیم. جدا از این، نکته بعدی نقشی بود که به من 
پیش��نهاد شد؛ در این کار صاحب شناسنامه ترین شخصیت به لحاظ استناد 

تاریخی شخصیتی بود که من بازی می کردم یعنی حیدر رقابی که ترانه سرای 
ترانه معروف »مرا ببوس« بوده است.  آقاخانی درباره تلفیق موسیقی و تئاتر 
در این کار عنوان کرد: من اصولا کنسرت نمایش را گرچه یک پدیده 10 ساله 
اس��ت که در ایران پی گرفته می شود و بیش از این عمر ندارد، اما شخصا به 
عنوان عنصری برای پیوند دادن مخاطبان با تئاتر، اتفاق مهم و خوبی می دانم 
به این معنا که فکر می کنم کمتر کاری به این اندازه می تواند تاثیر داش��ته 
باشد که جامعه متفاوتی از مخاطبان هنر را جلب و جذب به سمت تئاتر کند. 
من این را یک امر مغتنم و مهم می دانم و می گویم کنسرت نمایش به شدت 
در بالا بردن جامعه آماری مخاطبان در فضای تئاتر که در ایران به آن احتیاج 

داریم، خیلی موثر است./مهر

ابراهیم ش��فیعی بازیگر و صداپیشه سینما و تلویزیون در 
پاس��خ به س��والی درباره مافیای بازیگ��ری گفت: مافیای 
بازیگری همیشه بوده ولی حالا شدت گرفته، شاید دلیل 
ب��ه این دلیل که سیاس��ت های تلویزیون تغییر کرده و یا 
ش��اید سیاست هایی که برای به کارگیری هنرمندان پیش 
گرفته شده عوض شده باش��د؛ من اگر علت این موضوع 
را می دانس��تم خودم پادتن آن را م��ی زدم. وی بیان کرد: 
من س��ر هر کاری که رفته ام نه حاش��یه ای داش��ته ام، نه 
کارش��کنی ای کرده ام و فقط چیزی که گروه، تهیه کننده 

یا کارگردان یک کار، از من خواس��ته را برآورده کرده ام؛ اخیراً س��ر یک کاری 
بوده ام که هنوز حق الزحمه آن را به من پرداخت نکرده اند. وی خاطرنش��ان 
کرد: نمایش خانگی هم یک فضایی است که یک عده خاصی در آن مشغول 

به فعالیت هس��تند. حالا یا از مدیران پلتفرم ها هس��تند 
که ترجیح می دهند با همین بازیگران کار کنند یا ش��اید 
گزینش می کنند یا شاید هم کسانی که از طریق تلویزیون 
قباً رشدکرده اند را خیلی جدی نمی گیرند. آنها می گویند 
سابقه تلویزیونی برای ما مهم نیست؛ این ها بهانه ای برای 
پایین آوردن دستمزد یک هنرمند است. در نمایش خانگی 
به عده ای بهای بیش از اندازه و دس��تمزدهای آنچنانی و 
نجومی داده می شود، درصورتی که بازدهی لازم را ندارند 
و بعد از مدتی آن ش��خص را کن��ار می گذارند. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، ابراهیم شفیعی که کار دوبله را نیز از سال 1380 آغاز کرده، 
تصریح کرد: ش��رایط دوبله خیلی بدتر است؛ برای دوبله یک فیلم سینمایی، 

تلویزیون فقط 150 تا 200 هزار تومان می دهد!

غزاله خوش س��یما، بازیگ��ر نمایش »مهندس واش��ینگ کلوز« گفت: 
نمایش »مهندس واشینگ کلوز« با یک شیوه اجرایی انتزاعی و در عین 
حال بازی های رئالیستی و کاما واقع گرایانه روی صحنه رفته است. یک 
شیوه اجرایی جدید که شاید تا به امروز کمتر دیده شده و خوشبختانه 
مخاطب نی��ز ارتباط خوبی با آن برقرار کرده اس��ت. وی ادامه داد: این 
نمایش در تاش است تا یک چرایی را در ذهن مخاطب ایجاد کند؛ چرا 
هیچ کس در جایگاه درس��ت خودش نیست. برای مثال شخصیت ناشر 
را که من بازی می کنم، یک ش��خصیت کاما کاسب است و در جایگاه 
درس��ت خودش قرار ندارد. عاوه براین، دف��اع از جایگاه زنان و جایگاه 
هنرمندان موضوعات دیگری است که نمایش آن هارا دنبال خواهد کرد. 
این هنرمند س��ینما و تئاتر عنوان کرد: هنرمندان بسیاری را داریم که 
متاس��فانه و بنابر شرایط گوناگون به حق هنری خود نرسیده اند و برای 
امرار معاش در شغل دیگری مشغول به کار هستند و به نوعی هنرشان 
به پایان رسیده است. وی افزود: بر این باورم که مهندس واشینگ کلوز 
به حال و هوای شخصی ام و حال و هوای اطرافیانم که از هنرمندان بودند 
نزدیک بود؛ افرادی که هنرمند هس��تند و توان ارائه هنرشان را ندارند. 
عاوه براین اگر بیش��تر و جزئی تر به جامعه نگاه کنیم متوجه خواهیم 
شد اکثریت جامع مردم در جایگاه درست خود از نظر شغلی و اجتماعی 
قرار ندارند. به گزارش پانا، غزاله خوش سیما در پایان تاکید کرد: موانع 
بسیاری س��ر راه اجرای یک اثر نمایشی اس��ت مشکات اقتصادی نیز 
دلیل واضحی است تا تئاتر کم طرفدار باشد و در سبد فرهنگی بسیاری 
از خانواده ها وجود نداش��ته باش��د. این اتفاق متاسفانه باعث می شود تا 

بسیاری از آثار فاخر و هنرمندانه تئاتر دیده نشوند. 

ایوب آقاخانی و عنصر مهمِ پیوندِ مخاطبان موسیقی با تئاتر 

ابراهیم شفیعی و دستمزد دویست هزار تومانی برای دوبله یک فیلم

وقتی تئاتر دیگر
در سبد فرهنگی خانواده های ایرانی نیست 
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آفتاب یزد-  شهین نجفی کشایه: چاقی کودکان یکی از مشکلاتی است که 
والدین را نگران وضعیت کودک خود می کند. چاقی به دلیل سبک زندگی غلط 
در کودکان ایجاد و موجب مش��کلاتی مانند دیابت، کلس��ترول و فشارخون بالا، 
بیماری های قلبی و افس��ردگی در کودکان و...  می ش��ود. کودکانی چاق به  شمار 
می روند که با توجه  به سن و قد خود از وزن طبیعی بیشتری برخوردار باشند. درمان 
و پیشگیری از چاقی در دوران کودکی به محافظت از سلامت کودکانمان در حال 
حاضر و در آینده کمک می کند لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره 
با دکتر مهدی افشاری، متخصص اطفال و کودکان و دکتر عبدالله زندی، متخصص 
جراحی عمومی و فلوشیپ جراحی های کم تهاجمی و چاقی و دکتر تینا جعفری، 

متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفتگو کرده است.
دکتر افشاری در این باره می گوید: چاقی نتیجه عدم تعادل طولانی  مدت در میزان 
ورودی و خروجی انرژی از بدن می باشد و در طی آن، انرژی وارد شده به بدن بیشتر 

از انرژی مصرف شده در آن است. 
وی متذکر ش��د: کودکان مبتلا به چاقی در معرض خطر بیش��تری برای ابتلا به 
عارضه های مزمن مثل آسم، وقفه تنفسی در خواب، مشکلات مربوط به استخوان ها 
و مفاصل، دیابت نوع دو و عوامل خطر برای بیماری های قلبی قرار دارند و علاوه 
بر عارضه های پزشکی بلندمدت، چاقی کودکان می تواند عوامل روانی اجتماعی نیز 
مثل اعتماد به  نفس، افسردگی و پایین بودن کیفیت زندگی را در پی داشته باشد.

 این متخصص اطفال و کودکان ادامه داد: کودکان مبتلا به عارضه چاقی بیشتر از 
دیگران مورد آزار و اذیت قرار می گیرند و خطر انزوای اجتماعی آن ها بیشتر است. 
خوشبختانه این بیماری توسط متخصص با استفاده از رژیم های غذایی و داروهای 

مخصوص درمان می شود.
وی مطرح کرد: با وجود اینکه برای مشخص کردن چاقی در بزرگسالان از شاخص 
جرم بدنی )BMI( استفاده می شود، استفاده از این شاخص برای کودکان بی  معنی 
خواهد بود. برای مشخص کردن چاقی در کودکان باید سن و جنسیت آن ها را در 
نظر گرفت. دیگر متغیرها مثل ضخامت پوست، نسبت دور کمر به دور باسن، اندازه 
دور کمر و روش های عکس برداری مختلف نیز برای مشخص کردن چاقی کودکان 

مورد استفاده قرار می گیرند. 
دکتر افش��اری افزود: عموماً اگر کودک ش��ما بازوها، ران ها و شکم بزرگ تر از حد 
عادی داشته باشد یا پس از کوچک ترین فعالیت فیزیکی به نفس نفس زدن می افتد 
یا نمی تواند با دیگر کودکان هم سن و سال خود رقابت فیزیکی داشته باشد، احتمالاً 

به عارضه چاقی مبتلا است.
ای��ن متخصص اطفال و کودکان اظهار ک��رد: همان گونه که افراد بلندقد صاحب 
فرزندان بلند قد می ش��وند، افراد چاق نیز احتمالاً صاحب فرزندان چاق خواهند 
شد. گفته می شود که در حدود یک چهارم از موارد چاقی کودکان به عوامل وراثتی 
بستگی دارد. به  ندرت عارضه های ژنتیکی خاص مثل سندرم پرادر ویلی باعث ایجاد 

چاقی در کودکان می شوند. 
وی اضاف��ه کرد: برخی از اختلالات نادر ژنتیک��ی باعث چاقی مفرط در کودکان 
می شوند. در بسیاری از افراد دیگر، عملکرد چند ژن دیگر به همراه یکدیگر سبب 
آسیب پذیری بیشتر کودکان نسبت به چاقی می شود.دکتر افشاری توصیه کرد: اگر 
درکودک سابقه ی فامیلی اضافه وزن وجود داشته باشد، والدین باید به رعایت رژیم 

غذایی سالم در کل خانواده توجه بیشتری داشته باشند.

 <کم کاری تیروئید آشکار در کودکان با افزایش وزن مرتبط است
 این متخصص اطفال و کودکان عنوان کرد: کم کاری تیروئید آشکار در کودکان با 
افزایش وزن مرتبط است ولی رابطه  بین کم کاری تیروئید خفیف و اضافه  وزن واضح 
نیس��ت. امروزه توسط محققان مشخص شده است که تغییر در هورمون محرک 
تیروئید )TSH( می تواند بر روی چاقی تاثیرگذار باشد. شیوع رو به افزایش چاقی، 
طیف نرمال هورمون محرک تیروئید در مطالعه های امروزی بر روی جمعیت ها را 

مشخص می کند.
وی ابراز کرد: امروزه بیرون رفتن از خانه به معنی رفتن به یک رستوران و خوردن 
فس��ت فود و غذاهایی با کالری بسیار بالا است. غذا خوردن بیرون از خانه امروزه 
به یکی از لازمه های زندگی تبدیل شده است چرا که والدین هر دو کار می کنند 
و درنتیجه کودکان غذاهای چرب و ش��یرین می خورند که کالری بالایی داش��ته 
ولی ارزش غذایی آن ها پایین است که خود یکی از علل چاقی کودکان محسوب 

می گردد. 
دکتر افشاری اشاره کرد: محیطی که کودک در آن رشد می کند نیز نقش بسیار 
مهمی در بروز چاقی کودکان خواهد داش��ت. معمولاً والدین نسبت به اضافه وزن 
کودک خود توجهی نشان نمی دهند زیرا از نظر آن ها کودکشان کاملاً بدون نقص 
اس��ت. این کار سبب می ش��ود تا والدین کودک خود را برای سالم )که در واقع به 

معنی چاق می باشد( بودن، تشویق کنند. 
این متخصص اطفال و کودکان ادامه داد: کودکان امروزه به  راحتی زیاد عادت دارند 
چرا که همه چیز برای آن ها توس��ط والدین فراهم می شود و حتی برای رفتن به 
سوپرمارکت نیز پیاده نرفته و این مسافت ها را با استفاده از دوچرخه یا خودرو طی 
می کنند. ورزش کردن در شکل بازی کردن در بیرون از خانه نیز به دلایل مختلفی، 
امروزه از لیست فعالیت های کودکان خارج شده است که خود سبب بروز اضافه وزن 

در کودک می گردد.
وی افزود: کودکان امروزه با وس��ایل الکترونیکی احاطه شده اند و زمانی که آن ها 
صرف موبایل، تلویزیون و کامپیوتر می کنند بیش از زمانی است که فعالیت های 
 فیزیکی دارند. کمبود فضا برای بازی کردن کودکان در شهرها نیز یکی از دلایل 
کم رنگ شدن این مورد در زندگی امروزی است. تکالیف مدرسه و درس خواندن 

نیز باعث پدیده  مضری به نام " فقط کار، بدون بازی" شده است.
دکتر افش��اری خاطرنش��ان کرد:تعدادی از عارضه های پزشکی فیزیکی به چاقی 
کودکان مربوط می باشند. قرار گرفتن در معرض خطر بیماری های قلبی- عروقی، 
 فش��ار خون بالا، دیابت نوع 2، س��نگ صفرا، بدتر ش��دن آسم، بیماری تخمدان

 پلی کیستیک در دختران، وقفه  تنفسی در خواب و اختلالات خواب در کودکان 
مبتلا به چاقی، بیشتر دیده می شود. 

ای��ن متخصص اطفال و کودکان افزود: چاقی یکی از علل کمبود اعتماد به  نفس 
است بخصوص اگر فرزند شما از طرف دیگر کودکان در مدرسه مورد آزار و اذیت 
قرار بگیرد. ترس از نه شنیدن، کنار کشیدن از فعالیت های اجتماعی، اضطراب و 

افسردگی نیز با عارضه چاقی مرتبط می باشند.
 وی تصریح کرد: ممکن است برای برخی از نوجوانان، داروهای مخصوص به  عنوان 
بخش��ی از یک برنامه کاهش وزن تجویز شوند. س��ه نوع از این داروها عبارتند از 
متفورمی��ن، یک عامل هیپو گلایس��میک، یک محدود کننده لیپاز گوارش��ی و 

سیبوترامین، یک محدود کننده باز جذب سروتونین و نورآدرنالین.

 <خوردن غذاهای سالم 
       برای کاهش وزن موثر است

 دکتر افشاری بیان کرد: خوردن غذاهای 
سالم برای کاهش وزن کودک موثر است 
لذا باید همیشه غذاهای سالم در دسترس 
داشته باشید. زمانی که برای تهیه غذا خرید 
می کنید، به س��مت میوه ها و سبزیجات 
بروید. از خری��د غذاهای راحت خودداری 
کنید ) مثل شیرینی، بیسکوییت و غذاهای 
آماده ( زیرا این غذاها معمولاً مقادیر زیادی 

شکر، چربی و کالری دارند
این متخص��ص اطفال و ک��ودکان افزود: 
مصرف نوش��یدنی های شیرین را محدود 
کنید. این محدودیت ش��امل آبمیوه نیز 
می شود. این نوشیدنی ها در مقابل میزان 
ب��الای کالری که به بدن می دهند، ارزش 
غذایی پایینی دارند. مصرف فست فود را 
محدود کنید. بسیاری از این غذاها مقادیر 

بالای چربی و کالری دارند.
وی ابراز داش��ت: وعده ه��ای غذایی را به 
ص��ورت خانوادگ��ی و دور ه��م بخورید. 
وعده های غذایی را با اندازه های مناس��ب 
س��رو کنید. کودکان به اندازه  بزرگسالان 
ب��ه غذا احتی��اج ندارند. به ک��ودک خود 
اجازه دهید تا  هنگام س��یر شدن دست 
از غذا خوردن بکش��د حتی در صورتی که 
غذا در بش��قاب او باقی  مانده است. به یاد 
داشته باشید که اگر در بیرون از خانه غذا 
می خورید، اندازه  وعده های غذایی س��رو 
ش��ده در رستوران ها معمولاً بسیار بزرگ 

است.
دکتر افشاری مطرح کرد: یکی از اصلی ترین 
گام ها برای رس��یدن و نگه داش��تن وزن 
مناس��ب در کودکان، انجام فعالیت های 
فیزیکی است زیرا با این کار کالری مصرف 
کرده، استخوان ها و عضلات را تقویت کرده 
و به کودک شما کمک می کند تا به هنگام 
شب بتواند به خوبی خوابیده و در طول روز 

هوشیاری کامل داشته باشد.
ای��ن متخصص اطفال و ک��ودکان عنوان 
کرد: عادت های خوبی که در دوره  کودکی 
ایجاد شده اند به نوجوانان کمک می کنند 
تا با وجود تغییرات هورمونی، رشد سریع 
و تاثی��رات اجتماعی که معمولاً س��بب 
پرخوری می ش��وند، باز هم وزن مناسب 
خود را حفظ کنن��د. همچنین، کودکان 
فعال احتمالاً در آینده به بزرگس��الانی با 
تناسب  اندام تبدیل می شوند. وی توصیه 

کرد: زمان مش��اهده تلویزیون و استفاده از کامپیوتر را برای کودک محدود کنید. 
مدت زمان استفاده از فضای مجازی مثل مشاهده ی تلویزیون، استفاده از کامپیوتر، 
موبایل و تبلت را در روز به یک س��اعت محدود کنید تا کودک دچار اضافه وزن 
نگردد.این متخصص اطفال و کودکان گفت: به فعالیت های فیزیکی کودک اهمیت 
بدهید زیرا کودکان باید حداقل یک ساعت در روز را تا حد متوسط یا شدید از نظر 
فیزیکی فعالیت کنند. فعالیت های آزاد بازی گونه مانند گرگم به هوا و طناب زدن 
می توانند فعالیت های مناسبی برای مصرف کالری و بهبود وضعیت تناسب اندام 
باشند لذا توصیه می شود فعالیت هایی که کودک شما به آن ها علاقه دارد را پیدا 
کنید. برای مثال اگر کودک ش��ما ذوق هنری دارد، می توانید او را به یک گردش 
در طبیعت ببرید تا سنگ و برگ جمع کرده و یک کاردستی با آن ها درست کند.

 وی اذعان داش��ت: عمل جراحی برای کاهش وزن می تواند برای کودکانی که به 
شدت چاق بوده و نتوانسته اند با ایجاد تغییر در سبک زندگی وزن خود را کاهش 
دهند یک گزینه  درمانی باشد. با این حال باید گفت همانند همه  انواع عمل های 
جراحی، خطرات بالقوه و عوارض طولانی مدتی با این عمل جراحی همراه خواهند 
بود. این متخصص اطفال و کودکان می گوید: برای پیشگیری و مدیریت چاقی در 
کودکان، اهمیت ویژه ای را باید به تغذیه سالم و فعالیت بدنی منظم داد. انجام برخی 
اقدامات می توانند به کاهش خطر ابتلا به بیماری های مرتبط با چاقی کمک کنند و 

به کودکان کمک کنند تا یک زندگی سالم و فعال داشته باشند.
وی افزود:  برگزاری کلاس های تناسب اندام و تغذیه سالم برای کودکان می تواند به 
آن ها کمک کند تا عادات سالمی را در زندگی خود جای دهند. با شرکت در این 
کلاس ها، کودکان می توانند از راهنمایی مربیان حرفه ای استفاده کنند و یاد بگیرند 
چگونه ورزش کنند و به چه نوع تغذیه ای نیاز دارند. این تجربه می تواند به آن ها 

کمک کند که در آینده به یک زندگی سالم تر و فعال تر دست یابند.
دکتر افشاری ادامه داد: همچنین، برگزاری کلاس های تناسب اندام و تغذیه سالم 
ب��رای کودکان می تواند به والدین نیز کمک کن��د. آنها می توانند از این کلاس ها 
برای یادگیری اطلاعات جدید و فهم بهتر نیازهای فیزیکی و تغذیه ای کودکانشان 
اس��تفاده کنند. این اطلاعات به آن ها کمک می کند تا بهترین تصمیم ها را برای 

سلامتی و رشد فیزیکی کودکانشان بگیرند و آن ها را در این مسیر همراهی کنند.
این متخصص اطفال و کودکان خاطرنش��ان کرد: تغذیه سالم و کاهش چاقی در 
کودکان یک موضوع بسیار مهم است که نیازمند آموزش والدین است. والدین باید 
آگاهی کافی در مورد تغذیه صحیح کودکان داشته باشند تا بتوانند بهترین تغذیه را 
برای آنها فراهم کنند. آموزش والدین در مورد انتخاب غذاهای سالم، تعداد و میزان 
وعده های غذایی، میزان مصرف شکر و چربی، و مهم تر از همه، نحوه تشویق کودکان 
به مصرف مواد غذایی سالم بسیار اساسی است.  وی ادامه داد: والدین باید در مورد 
روش های کاهش چاقی در کودکان نیز آگاهی داشته باشند. این شامل تشخیص 
علل چاقی، ایجاد سبک زندگی فعال و ورزشی، کنترل میزان مصرف غذا و میزان 

خواب و اس��تراحت مناسب است. آموزش 
والدین در این زمین��ه می تواند به والدین 
کمک کند تا کودکان خود را به روش های 
سالم و موثری که به کاهش چاقی منجر 
می ش��ود، هدایت کنند و از این طریق به 

سلامتی و رشد سالم آن ها کمک کنند.
دکتر افش��اری توصیه کرد: ورزش یکی از 
عوامل مهم در حفظ س��لامتی و تقویت 
بدن است. بنابراین، ارتقای محیط مدرسه 
و منزل به منظور تش��ویق به فعالیت های 
ورزش��ی امری بس��یار حیاتی است. این 
اقدام می تواند با ایجاد فضاهای ورزشی در 
مدارس و منازل، ارائه برنامه های ورزش��ی 
مناسب و تشویق به فعالیت های ورزشی، 
ک��ودکان و نوجوان��ان را به انج��ام ورزش 
ترغیب کند. همچنین، ارتقای این محیط ها 
می تواند به بهبود روحیه و افزایش انگیزه 

ورزشی کودکان و نوجوانان کمک کند.
این متخص��ص اطفال و ک��ودکان افزود: 
به عنوان مثال، ایجاد زمین های ورزش��ی 
و سالن های ورزش��ی در مدارس و منازل، 
امکان انجام فعالیت های ورزشی متنوع را 
فراهم می کند و به کودکان و نوجوانان اجازه 
می دهد تا به طور منظم و با انگیزه به ورزش 
بپردازند. همچنین، ارائه برنامه های ورزشی 
جذاب و مناسب برای کودکان و نوجوانان 
و تش��ویق آنها به شرکت در این برنامه ها، 
می تواند انگی��زه و انرژی ورزش��ی آنها را 
افزایش دهد و آنان را به انجام فعالیت های 

ورزشی تحت حمایت قرار دهد.

 < چاقی در کودکان
      یک اپیدمی جهانی رو به رشد است

در ادام��ه نی��ز دکت��ر زن��دی در اینباره 
خاطرنش��ان کرد: چاقی در کودکان یک 
اپیدمی جهانی رو به رشد است که به  دلیل 
باری که بر سیستم مراقبت های بهداشتی 
کودکان و بزرگسالان وارد می کند، نیازمند 
توجه است. وی اظهار کرد: مصرف غذاهای 
چرب و رژیم غذایی با قند بالا و همچنین 
استعمال دخانیات و ورزش نکردن از دلایل 
اصل��ی چاق��ی در کودکان و بزرگس��الان 
اس��ت. طبق تحقیقات انجام شده توسط 
محققان 39 میلیون کودک زیر 5 س��ال 
در جهان در سال 2020 دارای اضافه وزن 
یا چاقی بودند.این فلوش��یپ جراحی های 
کم تهاجمی و چاق��ی گفت: چاقی دوران 
کودکی با افزایش خطر ابتلا به بیماری های 
چاقی مختلف مانن��د دیابت، بیماری های 
قلبی عروقی، س��کته مغزی، انواع خاصی از س��رطان در س��نین بالاتر، مشکلات 
اجتماعی و افس��ردگی مرتبط اس��ت.وی خاطرنشان کرد که متاسفانه طبق آمار 
به دس��ت آمده توسط محققان در 30 سال گذشته، چاقی در کودکان در سراسر 
جهان بیش از دو برابر و در نوجوانان س��ه برابر شده است.دکتر زندی مطرح کرد: 
چاقی به عنوان داش��تن چربی اضافی در بدن تعریف می شود و می توان آن را در 
کودکان با درصد شاخص توده بدنی با استفاده از نمودار رشد تعیین کرد. کودکانی 
با شاخص توده بدنی 85 تا 95 درصدِ نسبت به سایر هم سن و سال های خود در 
یک جنس، دارای اضافه وزن و افرادی با ش��اخص توده بدنی 95 درصد یا بیشتر 
نسبت به سایر هم سن و سال های خود در یک جنس به عنوان چاق در نظر گرفته 
می شوند.این فلوشیپ جراحی های کم تهاجمی و چاقی ادامه داد: نمودارهای رشد 
را می توان برای نظارت بر رش��د کودک در طول زمان استفاده کرد. این نمودارها 
با صدک تقسیم می شوند و با مشخص کردن قد، وزن، شاخص توده بدنی و سن 
کودک می توان دریافت که ش��اخص توده بدنی کودک در کدام صدک قرار دارد. 
نمودارهای رشد توسط مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها ارائه شده اند و می توان 
از آنها برای تشخیص چاقی در کودکان استفاده کرد. وی اشاره کرد: چاقی زمانی 
اتفاق می افتد که بدن کالری بیشتری نسبت به مصرف آن دریافت می کند. چاقی 
دوران کودکی به دلیل مصرف زیاد غذا، نوشیدن نوشیدنی های شیرین پرکالری، 
عدم ورزش و فعالیت بدنی و همچنین عوامل ژنتیکی ایجاد می شود.دکتر زندی 
متذکر شد: به طور کلی وزن بدن توسط مکانیسم های فیزیولوژیکی مختلفی تنظیم 
می شود که تعادل بین انرژی دریافتی و مصرف انرژی را حفظ می کنند. با این حال 
افزایش دریافت انرژی دریافتی در بلند مدت می تواند وزن را زیاد کند.این متخصص 
اف��زود: به عنوان مثال، دریاف��ت روزانه 120 کیلو کالری اضافه )مثل دریافت یک 
نوشیدنی شیرین( باعث افزایش 50 کیلوگرمی توده بدن در طی 10 سال می شود. 
بنابراین، عواملی که می توانند انرژی دریافتی را افزایش دهند، یا مصرف انرژی را 
کاهش دهند، در درازمدت باعث بروز عارضه چاقی می شوند.وی تصریح کرد: عوامل 
ژنتیکی هم تأثیر بسزایی بر استعداد فرد برای چاقی دارند، اما سایر عوامل رفتاری 
 و محیطی نیز قطعا در بروز چاقی کودکان نقش دارند.این فلوشیپ جراحی های 
کم تهاجمی و چاقی عنوان کرد: علائم و عوارض چاقی شامل اختلالات تنفسی 
مانند آپنه خواب، بیماری مزمن انس��دادی ریه و انواع خاصی از س��رطان مانند 
پروستات و روده در مردان، سرطان سینه و رحم در زنان، بیماری عروق کرونر قلب، 
دیابت نوع دو، افس��ردگی، مشکلات کبد و کیسه صفرا، بیماری ریفلاکس معده، 
فشار خون بالا، کلسترول بالا، سکته مغزی و بیماری های مفاصل مانند آرتروز، درد 

در زانو و کمر است. 
وی ادامه داد: بچه های چاق معمولا دارای مش��کلات سلامتی بیشتری نسبت به 
هم سن و سال های خود هستند. کودکان چاق مقادیر زیادی چربی در ناحیه شکم 
دارند.دکتر زندی بیان کرد: پیشگیری و درمان چاقی در کودکان با مصرف کمتر غذا 

و افزایش فعالیت بدنی امکان پذیر است ولی با این حال باید در نظر بگیرید که رژیم 
لاغری برای کودکان تنها در شرایط خاصی توسط متخصص تغذیه تجویز می شود؛ 
برای مثال زمانی که شاخص توده بدنی خیلی بالا ست و یا کودک دارای مشکلات 

مرتبط با سلامتی است.
این فلوشیپ جراحی های کم تهاجمی و چاقی افزود: در بقیه موارد با استفاده از یک 
رژیم غذایی مناسب، وزن کودک ثابت نگه داشته می شود تا با افزایش قد در طول 

زمان، تناسب وزن نسبت به قد بیشتر شود. 
وی اشاره کرد: رژیم غذایی لاغری در کودکان به  دلیل رشد فعال ارگان های آنها و 
نیازی که برای ذخیره مواد غذایی برای بلوغ دارند چالش برانگیز است و در صورت 

لزوم باید تحت نظر متخصص اطفال و یک رژیم شناس انجام شود.
دکتر زندی توضیح داد: نکته قابل توجه این است که رعایت برنامه های رژیم غذایی 
و کاهش وزن در طولانی مدت بس��یار دش��وار است. مطالعات نشان می دهد که 
بزرگس��الانی که با اس��تفاده از یک برنامه غذایی وزن خود را کم می کنند، تقریباً 
50 درصد از این کاهش وزن را در عرض یک سال و تمام آن را در عرض 5 سال 
دوباره به دست می آورند. عدم بلوغ فکری و روانی کودکان در مقایسه با بزرگسالان 
و حساس��یت آنها به فش��ار همسالان، مشکلات عملی بیش��تری را برای درمان 

موفقیت آمیز چاقی در کودکان ایجاد می کند.
این فلوشیپ جراحی های کم تهاجمی و چاقی متذکر شد: در اکثر تلاش ها برای 
کاهش چاقی در کودکان از رویکردهای مبتنی بر خانواده یا مدرسه استفاده می کند، 

اگرچه درمان های دارویی و جراحی نیز در دسترس هستند.
وی گفت: به طور کلی جراحی لاغری در کودکان در شرایط خیلی خاصی توصیه 
می شود. با این حال وقتی چاقی بسیار شدید باشد و با عوارض مختلفی همراه باشد، 
ممکن است پزشک جراحی لاغری را به عنوان یک درمان توصیه کند. اما به طور 

کلی سن قانونی برای جراحی لاغری 16 تا 70 سال است.

 <یکی از عوارض چاقی کودکان، کلسترول و فشار خون بالا است
در ادامه نیز دکتر جعفری در اینباره ابراز داشت: چاقی در دوران کودکی ممکن است 
عوارضی برای سلامت جسمی، اجتماعی و عاطفی کودک ایجاد کند. از مشکلات 
فیزیکی می توان به بیماری های قلبی، دیابت و مش��کلات مفصلی اش��اره نمود و 
همچنین، کودکان چاق ممکن است با مشکلات اجتماعی مثل افزایش استرس و 
کاهش اعتماد به نفس رو به رو شوند.وی بیان کرد: به طور کلی عوارض چاقی در 
کودکان متعدد است، از میان این عوارض می توان به بیماری کبد چرب غیر الکلی، 
کلسترول و فشار خون بالا، آرتروز، مشکلات عاطفی و اجتماعی و… اشاره کرد.این 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی ادامه داد: بیماری کبد چرب غیر الکلی یک اختلال 
است که بدون علامت  خاصی ظاهر می شود. این بیماری موجب تجمع رسوبات 
چربی در کبد می ش��ود. بیماری کبد چرب غیر الکلی می تواند به زخم و آسیب 
کبدی منجر شود. وی اضافه کرد: عواملی مانند چاقی، دیابت، مقاومت به انسولین 
و سبک زندگی نامناسب می تواند عوامل خطر ابتلا به بیماری کبد چرب غیر الکلی 
باشند.دکتر جعفری خاطرنشان کرد: یکی از عوارض چاقی کودکان، کلسترول و 
فش��ار خون بالا است. رژیم غذایی نامناسب می تواند موجب افزایش کلسترول و 
فشار خون در کودکان شود و احتمال ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی را در آینده 
افزایش دهد. این عوامل می توانند منجر به تشکیل پلاک ها در شریان ها شوند که 
این موضوع می تواند موجب تنگی شریان ها شده و در نهایت منجر به حمله قلبی یا 

سکته در اواخر زندگی شود.
ای��ن متخصص تغذیه و رژیم درمانی اضافه کرد: برای پیش��گیری از ابتلا به این 
بیماری ها، رعایت رژیم غذایی سالم با مصرف مواد غذایی که کمترین میزان چربی 

اشباع شده را دارد و انجام فعالیت های ورزشی منظم بسیار اهمیت دارد.
وی هشدار داد: اضافه وزن در دوران کودکی می تواند موجب ایجاد فشار اضافی بر 
روی کمر و زانوها شود. این فشارها می تواند منجر به درد، التهاب و در برخی موارد 
آسیب در این نواحی شوند. برای کاهش این مشکلات، کاهش وزن، انجام تمرینات 
ورزشی مناسب، استفاده از روش های مناسب مراقبت از مفاصل می تواند مفید باشد.

دکتر جعفری ابراز داش��ت: دیابت نوع دو یک بیماری مزمن است که تاثیر بسیار 
زیادی بر روی نحوه استفاده بدن کودک از قند )گلوکز( دارد. چاقی و سبک زندگی 

کم تحرک می تواند خطر ابتلا به دیابت نوع دو را در کودکان افزایش دهد.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزد: چاقی موجب مقاومت بدن به انسولین 
می شود و همین موضوع موجب افزایش سطح قند خون می شود بنابراین می توان 
گفت که اصلاح سبک زندگی شامل انجام فعالیت بدنی منظم و گرفتن رژیم غذایی 

سالم می تواند در کاهش خطر ابتلا به دیابت نوع دو در کودکان موثر باشد.
وی در ادامه عنوان کرد که مشکلات تنفسی یکی دیگر از عوارض چاقی کودکان 
است. کودکانی که اضافه وزن دارند، ممکن است با مشکلات تنفسی مانند آسم 
بیشتر مواجه شوند. علاوه بر آسم، آپنه انسدادی خواب نیز در این کودکان بیشتر 
رخ می دهد. آپنه انسدادی خواب، یک اختلال جدی است که در آن تنفس کودک 
در طول خواب متوقف می شود.دکتر جعفری متذکر شد: کودکانی که دچار چاقی 
هستند، ممکن است با عوارض اجتماعی و عاطفی روبه رو شوند. مشکلاتی مانند 
مورد تمسخر قرار گرفتن توسط همسالان و ناراحتی از ظاهر فیزیکی می تواند عزت 
نفس کودک را کاهش دهد و خطر افسردگی و اضطراب را در وی افزایش دهد. این 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی ادامه داد: این امر ) بروز مشکلات روحی در کودکان 
چاق ( نیازمند توجه و حمایت از سوی خانواده، مدرسه و محیط اجتماعی است. 
روش های تقویت اعتماد به نفس، ارائه اطلاعات درست درباره سلامت و تشویق به 

فعالیت بدنی منظم می تواند برای این کودکان مفید باشد.
وی یادآور شد: چاقی کودکان می تواند منجر به بروز مشکلات بیهوشی در حین 
جراحی شود. چاقی می تواند موجب افزایش ریسک عوارض بیهوشی مانند مشکلات 
تنفسی شود و همچنین، چاقی می تواند زمان بستری بیشتری را برای بهبود بعد 
از عم��ل این کودکان ایجاد کند.دکتر جعفری مطرح کرد که به طور کلی چاقی 
می تواند یکی از عوامل خطر برای بروز آرتروز در کودکان باش��د زیرا داشتن وزن 
اضافه بر روی مفاصل، به ویژه مفاصل زانوها و کمر، فشار اضافی ایجاد کند و این 
موضوع می تواند به طور تدریجی منجر به آسیب، التهاب و در نهایت آرتروز در آنها 
شود بنابراین، کاهش وزن و حفظ وزن مناسب در کودکان در پیشگیری از ابتلا به 

بیماری آرتروز بسیار مهم است.
این متخصص تغذی��ه و رژیم درمانی در پایان گفت: ع��وارض چاقی در کودکان 
می تواند گسترده و زیاد باشد. برخی از این عوارض شامل مشکلات جسمانی مانند 
بیماری های قلبی، دیابت نوع دو، فش��ار خون بالا، مشکلات تنفسی و مشکلات 
مفصلی هس��تند. علاوه بر آن، احتمال دارد عوارض اجتماعی و عاطفی از جمله 
کاهش عزت نفس و افزایش خطر افسردگی و اضطراب نیز به وجود بیاید لذا باید 

قبل از بروز این مشکل به اقدامات پیشگیرانه این عارضه اهمیت داد.

توصیه متخصصان در گفت و گو با آفتاب یزد:

نسبت به درمان چاقی کودک بی توجه نباشید
6
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دکتر افشاری: همان گونه که افراد بلند قد صاحب فرزندان 
احتمالاً صاحب فرزندان  نیز  افراد چاق  بلند قد می شوند، 
چاق خواهند شد. گفته می شود که در حدود یک چهارم از 
موارد چاقی کودکان به عوامل وراثتی بستگی دارد. به ندرت 
عارضه های ژنتیکی خاص مثل سندرم پرادر ویلی باعث ایجاد 

چاقی در کودکان می شوند

چیز  همه  زیرا  دارند  عادت  زیاد  به راحتی  امروزه  کودکان 
برای آنها توسط والدین فراهم می شود و حتی برای رفتن به 
سوپرمارکت نیز پیاده نرفته و این مسافت ها را با استفاده از 
دوچرخه یا خودرو طی می کنند. ورزش کردن در شکل بازی 
کردن در بیرون از خانه نیز به دلایل مختلفی امروزه از لیست 
فعالیت های کودکان خارج شده است که خود سبب بروز 

اضافه وزن در کودک می گردد
 

دکتر زندی: رژیم غذایی لاغری در کودکان به دلیل رشد فعال 
ارگان های آنها و نیازی که برای ذخیره مواد غذایی برای بلوغ 
دارند چالش برانگیز است و در صورت لزوم باید تحت نظر 

متخصص اطفال و یک رژیم شناس انجام شود

دکتر جعفری: عوارض چاقی در کودکان می تواند گسترده 
و زیاد باشد. برخی از این عوارض شامل مشکلات جسمانی 
بالا،  خون  فشار   ،2 نوع  دیابت  قلبی،  بیماری های  مانند 
مشکلات تنفسی و مشکلات مفصلی هستند. علاوه بر آن، 
احتمال دارد عوارض اجتماعی و عاطفی از جمله کاهش عزت 
نفس و افزایش خطر افسردگی و اضطراب نیز به وجود بیاید 
لذا باید قبل از بروز این مشکل به اقدامات پیشگیرانه این 

عارضه اهمیت داد
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آفتاب یزد: پس از دوره ای خاموشــی گویا مجددا »شیوه« به مدار سابق 
بازگشــته است! برنامه »شــیوه« که از شبکه چهار سیما پخش می شود 
برنامه ای گفتگو محور است که جزو اندک برنامه های تلویزیون است که 
برای اهل نظر و خبر بعضا می تواند جذاب باشد. در آخرین قسمت از برنامه 
»شــیوه« دو چهره نسبتا )!( اقتصادی مقابل هم نشستند تا کشف کنند 
دلیل تورم چیست. مکتب اقتصادی لیلاز، نزدیک به حزب کارگزاران یعنی 
آزادی اقتصادی اســت و مکتب فکری جبرائیلی که مدعی آن است یک 
اقتصاد سرتاسر دولتی و کنترل شده است. از همین رو است که جبرائیلی 
معتقد است ریشه تورم در آزادسازی های دلاری است و لیلاز می گوید رشد 

نقدینگی دلیل اصلی این مشکل می باشد.

< نکته اصلی مناظره
به نظر می رسد نکته اصلی مناظره که جا دارد بدان پرداخته شود رونمایی 
از بزرگترین دزدی اســت کــه در ایران رخ داده ولی کمتر کســی بدان 
می پردازد. در بخشی از منظره مذکور، لیلاز خطاب به جبرائیلی می گوید: 
آقای جبرائیلی اساس مشکلات اقتصاد یعنی فساد را نادیده می گیرد و از 
آن طرف می گوید شما موافق افزایش قیمت دلار هستید. اگر کسی گفته 
آقای هاشمی موافق افزایش قیمت دلار بوده دروغ گفته است. ما الان روزی 
۲۵۰ میلیون لیتر در ایران بنزین و گازوئیل مصرف می کنیم در حالی که با 
۵۰ میلیون لیتر مسئله حل می شد. وی در مهمترین بخش از سخنان خود 
بیان کرد: بزرگترین تخلف در زمان دلار ۴۲۰۰ تومانی ایجاد شد. شما اصل 

دزدی را نمی بینید و مسئله آزادسازی قیمت را نقد می کنید.

< مشکل ناترازی
سعید لیلاز در ادامه این برنامه اظهار کرد: در حال حاضر مهمترین مسئله 
اقتصاد ایران ناترازی اســت که در تمام بخش ها دیده می شــود. در حوزه 
انــرژی، عرضه و تقاضای کالا و خدمات، تجارت خارجی و دیگر بخش ها 
دچار ناترازی های بنیادین هستیم. در حال حاضر به یک سری هزینه ها دچار 
شده ایم که صرفاً به حوزه مالی دولت محدود نمی شود بلکه در بخش انرژی 
نیز اینگونه اســت. وی افزود: مسئله اصلی در بیرون از اقتصاد است که ما 
به آن اقتصاد سیاسی می گوییم. طی سه تا چهار هزار سال اخیر ایران را با 
توزیع رانت آب اداره کرده ایم. ویژگی چنین جوامع آب سالار نیز این است 
که کاخهای بزرگ می سازد. روی این مسئله کار کردیم تا ظرفیتش تمام 
شد و وارد عرضه نفت شدیم. از زمان بهره برداری از چاه نفت مسجدسلیمان 
تا همین تحریم ها کشــور را با رانت نفت اداره می کردیم. این اقتصاددان 
خاطرنشان کرد: از حدود شش سال قبل داریم ایران را با چاپ پول بدون 
پشتوانه اداره می کنیم که ظرفیت این هم تمام می شود. ویژگی این اقدام 
تورم است. ما طولانی ترین موج تورم بالای تاریخ ایران را تجربه می کنیم. 
امروز با افتخار اعلام می کنند نرخ رشد نقدینگی را به ۲۶ درصد رسانده اند. 

ما بدون رویکرد اقتصاد درون زا نمی توانیم کشور را اداره کنیم.

< چیزی برای عرضه نمانده
لیلاز با بیان اینکه چیز جدیدی در اقتصاد برای عرضه نداریم گفت: باید 
به سمت بهبود بهره وری برویم و تحقق این مسئله بدون مردم امکان پذیر 
نیست. الان بین ۱۲ تا ۲۰ میلیارد دلار تراز تجاری منفی داریم که باید 
برای جلوگیری از این خروج سرمایه فکری شود. باید یک سلسله اقدامات 
انجام دهیم که وحشــتناک دردناک خواهد بود؛ چرا که به موقع انجام 
 نشــده است. این نیاز به پشتوانه مردمی دارد تا بتوانیم آن را اجرا کنیم. 
درحال حاضر این پشتوانه وجود ندارد. توده مردم فقیر و دلشکسته شده اند 
 و نمی خواهند وارد اقتصاد شوند. وی تصریح کرد: در حال حاضر اصلی ترین 
مســئله چگونگی جلب مشارکت مردم به ویژه در طبقات شهری است. 
باید بلوغ فرهنگی به رســمیت شناخته شود. در طول ۲۵ سال گذشته 
۶۵ درصد دانشــجوها دختر بودند الان که به عرصه مدیریتی رسیده اند 
آن ها را نمی پذیریم. باید طبقه متوســط را که بالغ شده بپذیریم و البته 
شدنی است و من ناامید نیستم. این اقتصاددان با اشاره به تشییع جنازه 
سردار سلیمانی که بسیار باشکوه انجام می شد گفت: ما با اقدامات مان این 
جمعیــت انبوه را پراکنده کردیم. به گفته لیلاز، ناترازی در اقتصاد ایران 
الان به قطع عضو و جراحی کشــیده شده است. در حالی که نمی توانید 
نرخ تورم را کنترل کنید چگونه می خواهید بنزین را به ســطح جهانی 
برسانید؟ الان بانک های ما ۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار میلیارد تومان زیان انباشته 

دارند که رقم واقعی ســه برابر این است. درآمد سرانه ما نسبت به اوایل 
انقلاب افزایش نیافته است.

< تابلوی خود را بالا بگیر!
سید یاسر جبرائیلی - پژوهشگر حوزه اقتصاد سیاسی نیز در این نشست با 
اشاره به حماسه ۹ دی خاطرنشان کرد: سال ۸۸ انتخابات ریاست جمهوری 
برگزار شد و مردم با مشارکت بالا شرکت کردند که برخی ادعای تقلب را 
مطرح کردند و هیچگاه ثابت نشد اما هشت ماه کشور را دچار آشوب کردند. 
فتنه ۸۸ شــورش اشرافیت علیه جمهوریت بود که با حمایتهای خارجی 
همــراه بود. وی خطاب به لیلاز گفت: خوب اســت ما تابلوی خودمان را 
مشخص کنیم و بگویم می خواهیم از کدام مکتب دفاع کنیم و با چه تابلویی 
قصد نقد اقتصاد کشــور را داریم. این اقتصاددان با اشــاره به حضور لیلاز 
در حزب کارگزاران سازندگی گفت: جریان اصلاح طلب می گوید حاکمیت 
یکدست شده و علت وضع موجود همین است. جریان اصولگرا نیز می گوید 

شما مین گذاری کرده بودید. اما به نظر من این مباحث انحرافی است.

< ماجرای تشکر صندوق بین المللی پول
جبرائیلی تاکید کرد: اصولگرایان و اصلاح طلبان هردو یک تئوری وارداتی را 
در کشور اجرا کردند و از دوره هاشمی تاکنون این نسخه ادامه دارد. وقتی 
سه دهه یک سیاست در کشور پیاده می شود نمی توانیم بگوییم علت وضع 
موجود این نیست. دوران هاشمی مقارن با اواخر دهه ۸۰ میلادی است که 
جمع بندی بانک جهانی و آمریکا این بود که توسعه یافته یعنی ما. شما اگر 
می خواهید مثل ما شوید این نسخه را می دهیم اجرا کنید. این نسخه چه 
بود؟ کاهش ارزش پول ملی، افزایش قیمت انرژی، کوچک سازی دولت و 
خصوصی سازی. آقایان می دانستند این گران سازی ها و خصوصی سازی ها 
منجر به اعتراضات عمومی خواهد شد. این کارشناس اقتصادی یادآور شد: 
نسخه هایی در جهت فروپاشی نظام در دولتهای هاشمی، خاتمی انجام شد 
و اوج این سیاست ها در دولت احمدی نژاد بود. از دهه ۱۹۹۰ به بعد موضوع 
هدفمند کردن یارانه ها پیش آمد که قیمت حامل های انرژی آزاد شد. در 
دولت احمدی نژاد تمام قیمت مواد اولیه از نفت و انرژی و پتروشــیمی و 
پالایشگاهی، جهانی شد. از آن دوره تا امروز نفت و فولاد به قیمت جهانی 
فروخته می شود. گفتند بانک جهانی اعلام کرده ایران برای دیگر کشورها 
الگو شــود. به گفته جبرائیلی، در دولت روحانی صندوق بین المللی پول 
گفت نرخ ارز را به قیمت بازار برســانید. ۳۷۰۰ تومان را به ۴۲۰۰ تومان 
رساندند که صندوق بین المللی پول تشکر کرد. در سال ۱۳۹۸ یک هیئتی 
از صندوق بین المللی پول به ایران آمد و برای ما ساختار بودجه نوشت که 
گران سازی بنزین و حذف یارانه ها را ارائه کرد. آقای لیلاز هم از حامیان این 
سیاست است. بهمن ۱۴۰۱ دولت رئیسی به این نسخه عمل کرد و نرخ 
بهره بانکی را افزیش داد. چند دوره است که نسخه های صندوق بین المللی 

پول در کشور اجرا شده و عواقبش را الان می بینیم.

< هاشمی موافق افزایش قیمت دلار نبود
در ادامه لیلاز با بیان اینکه من تاریخ اندیشه اقتصادی را در دانشگاه تدریس 
می کنم افزود: مشکل اصلی ما با شما این است که شما فکر می کنید اندیشه بر 
ماده مقدم است. سال ۱۳۶۸ تمام خزانه کشور و بنادر کشور خالی بود، شکم 
مردم خالی و انبارها خالی بود. یکباره جنگ عراق و آمریکا اتفاق افتاد و ایران 
می خواست در کوتاه ترین زمان ممکن به سمت بازسازی برود که من آن موقع 
مخالف این سیاست بودم. آقای هاشمی می گفت ما باید ایران را از لبه پرتگاه 
که آمریکا و عراق می خواهند ببرند بیرون بکشیم. در پاییز ۱۳۷۰ حجم تولید 

ناخالص داخلی را به رکورد سال ۱۳۵۵ رساندیم که ظرف کمتر از دو سال 
این اتفاق بعد از جنگ رخ داد. لیلاز خطاب به جبرائیلی گفت: شما با این رویه 
آقای رئیسی را هم به سرنوشت آقای احمدی نژاد دچار می کنید. من به شدت 
مخالفم که سالیانه ۵۰ درصد رشد نقدینگی داشته باشید و قیمت بنزین آزاد 
شود. جلوی رشد نقدینگی را بگیرید مرگ بر کسی که بگوید قیمت بنزین 
باید گران شود. من به هیچ عنوان معتقد نیستم که ما در ایران بانک خصوصی 
داریم. همه بانک ها حاکمیتی هستند. حتما این بانک ها به آقای روحانی وصل 
نیســتند وگرنه پدرش را درآورده بودید. لیلاز بیان کرد: قدرت خرید طبقه 

کارگری ایران را به نصف رساندید.

< در دوره هاشمی نرخ تورم از ۹ درصد به ۴۹ درصد رسید
جبرائیلی در ادامه این نشســت اظهار کرد: در دوره هاشــمی نرخ تورم از 
۹درصد به ۴۹درصد رســید. شاخص فلاکت از ۱۸ درصد به ۵۸.۵ درصد 
رسید. اینکه کیک اقتصاد بزرگ شود ولی مردم بدبخت شوند و این کیک را 
یک جریانی ببلعد که درست نیست. فاجعه اصلی از جهانی سازی قیمت ها 
شــروع شــد. از دوره آقای هاشــمی تا امروز رد پای صندوق بین المللی 
پول در سیاســتهای اقتصادی کشور دیده می شود. وی با اشاره به اجرای 
سیاستهای تعدیل در ســال ۱۳۸۷ گفت: از آن زمان که این سیاست ها 
اجرا شــد قدرت خرید خانوار ایرانی روند نزولی پیدا کرد. از ســال ۱۳۸۶ 
تمام محصولات پالایشــی و فولاد به دلار فروخته می شود. این خودکار و 
میز و صندلی و هرچه می بینیم محصولات پتروشیمی است که داخل این 
کشور تولید می شود. شما آن را به قیمت بورس فلزات لندن به تولیدکننده 
داخلی می فروشید. خودروســاز ایرانی می گوید من با ۳۰ درصد بالاتر از 
قیمت جهانی، فولاد را می خرم و نصف قیمت چین می فروشم. آقای لیلاز 
معادله ای که چیدید هزینه های تولید را بالا برده است. در بورس کالا همین 
تولید را به حراج گذاشته اید که همه تولیدکنندگان دارند بدبخت می شوند.

< هزینه مردم، دلاری است و درآمدشان ریالی
این پژوهشگر حوزه اقتصاد سیاسی تاکید کرد: ۹۵ درصد معادن این کشور 
که انفال کشور است و باید دست دولت باشد خصوصی سازی شده است. 
۸۰ درصد صادرات غیرنفتی دولت همین فولاد و معادن و پتروشیمی است. 
دلار را گران می کنند محصولشان را به دلار به ما می فروشند. هزینه مردم 
دلاری، درآمدشان ریالی است که به ناترازی می انجامد. هزینه دولت دلاری، 
درآمدش از طریق مالیات، ریالی است. در این شرایط دولت و مردم دچار 
ناترازی شده اند. تنها بخش تراز، فولادی ها و پالایشی ها هستند که اطلاعیه 
دادند علت سود ما افزایش نرخ ارز است. یعنی یک عده سود می کنند یک 
عده بدبخت می شوند. صندوق بین المللی پول هم این را می خواهد. ما را 

خام فروش کرده اند.

< دولت رئیسی توانسته تا حدی جلوی ضریب فزاینده پول را بگیرد
لیلاز گفت: دولت آقای رئیسی توانسته تا حدی جلوی ضریب فزاینده پول 
را بگیرد اما جلوی پایه پولی را نتوانسته بگیرد. هرگاه تقاضای کل از عرضه 
جلو بیفتد تورم ایجاد می شود. در حال حاضر تقاضا ۴.۷ درصد رشد کرده 
در حالی که عرضه ۴۰ درصد رشد کرده است. اگر رشد نقدینگی ۴۰ درصد 
باشد و رشد تولید ۲۵ تا ۳۰ درصد شود تورم کنترل می شود. رشد عرضه 
کل یا رشد بهره وری است که در ایران به دلیل اقتصاد بیش از حد دولت و 
اقتصاد دستوری نمی تواند بالا برود. این هم ریشه در دهه ۴۰ است. از طرف 
دیگر رشد سرمایه گذاری نداریم. البته از سال ۱۴۰۰ روند تشکیل سرمایه 

مثبت شده اما کافی نیست.

< پول دست مردم زیاد نیست که به سمت کالا بروند
جبرائیلی در ادامه این برنامه بیان کرد: الان مردم پول دستشان زیاد نیست 
که به ســمت کالا بروند. تورم ما تورم فشار هزینه است. وقتی نهاده گران 
می شود مرغ گران می شود. وقتی فولاد را گران می کنید. نسبت نقدینگی به 
تولید ناخالص داخلی نصف است. در این شرایط چطور کشش تقاضا باعث 
تورم می شــود؟ یعنی کالا و خدمت در اقتصاد ما دو برابر نقدینگی است. 
آیا این تورم ایجاد می کند؟ علت اصلی تورم افزایش نرخ ارز و آزادســازی 
قیمت ها اســت. ۴۰ شرکت بزرگ بورسی ســال ۱۴۰۱ مبلغ ۹۵۷ هزار 
میلیارد تومان سود داشتند که از گران سازی حاصل شد. دانه مرغ از ۴۲۰۰ 
تومان به ۲۸هزار تومان رسیده، طبیعی است که قیمت مرغ هفت برابر شود.

آفتاب یزد: اتحادیه ها به نوعی خانۀ کسبه و اعضاء خود محسوب 
می شــوند و مسئولین و کارکنان اتحادیه ها وظیفه دارند تا با توجه 
به شــرح وظایف تعریف شده، با رفتاری مناسب و درخور تحسین 
پاسخگوی اعضاء خود باشند و خدمات خود را با کیفیت قابل قبولی 

به کسبه و مراجعه کنند گان ارائه دهند. 
محمدرضا ســبزعلیپور رئیس مرکز تجارت جهانی ایران نسبت به 
عملکرد نادرست و غیرقابل تأیید برخی از اتحادیه های امور صنفی 
کشور واکنش نشان داد و بابت تخلف تعدادی از کارمندان و مدیران 

این اتحادیه ها هشدار داد! 
وی در این ارتباط افزود: ابتدا بهتر است برای شفاف تر شدن موضوع 
به فلسفه وجودی و ایجاد اتحادیه ها و همچنین شرح وظایف آن ها 

اشاره کنیم تا به جمع بندی قابل قبولی برسیم. 
صِنف یا رَســته، اتحادیه ای است که از سوی گروهی از افراد دارای 
یک حرفه و پیشــه تشکیل میشــود تا از این راه به بهبود کیفیت 
و بالابردن ســطح کیفی مجموعۀ واحدها، در کنار تعیین تدابیری 
برای مقابله با تخلفات و همچنین انجام وظیفۀ اطلاع رسانی دربارۀ 
اتفاقات حوزه های مرتبط با حرفه موردنظر، یاری رســاند. یکی از 
ویژگی های اساســی بازارها، تشکل بازاریان در انجمن های صنفی، 
یعنی »اصناف« بوده است. این انجمن ها اصولاً به صاحبان حرفه ها 
تشَــکل و انسجام می بخشند و دارای وظایف اجتماعی وسیعی نیز 

هستند. 
علیپــور در ادامه توضیح داد: اتحادیه ها، ســندیکا ها، انجمن ها و 
تشکل های حرفه ای و صنفی بخشی از مبانی جامعه مدنی هستند 
که بعنوان حلقه واســط میان دولت و شــهروندان می کوشند تا از 
یک ســو بر سیاستگذاری های مختلف دولت در جهت منافع ملی 
و همگانی مؤثر بر زندگی شــهروندان تأثیرگذار باشــند و از سوی 
دیگر خواست و صدای شــهروندان را ساماندهی کنند و به گوش 
دولت برسانند. ناگفته پیداست بستر مناسب برای انجام این کارکرد 
دو ســویه تا حد زیادی به باور و به ضرورت وجود جامعه مدنی و 
فراهم کردن زمینه های عملی این باور بستگی دارد که خود یکی از 

مهمترین شاخص های توسعه یافتگی است. 

< وظایف و اختیارات اتحادیه: 
وی یادآور شد: اهداف و مأموریت اتحادیه ها در قانون نظام صنفی 
تعریف شــده و طبیعتاً صدور و تمدید پروانه کســب و نظارت بر 
فعالیت اعضاء و همچنین ساماندهی وضعیت صنف و فراهم نمودن 
بستر لازم جهت حل مشکلات و هموار نمودن مسیر برای استفاده 

از ظرفیت فروشــگاه و کســبه در چرخه تولید و اشتغال در کشور 
اســت. در عین حال وظایف و اختیارات اتحادیه ها مطابق ماده ۳۰ 

قانون نظام صنفی است که اهَم آن ها بشرح زیر می باشد: 
البتــه اتحادیه ها بیــش از ۱۵ مورد وظایف و خدمــات دارند که 
به منظور پرهیز از طولانی شــدن این بحث، فقط به چند مورد از 

مهمترین این وظایف اشاره می کنم: 
* ارائــه پیشــنهاد جهت تهیــه، تنظیم یا تغییــر ضوابط صدور 
پروانه کســب و انواع پروانه های لازم برای مشاغل، به اتاق اصناف 

شهرستانها. 
* صدور پروانه کسب با دریافت تقاضا و مدارک متقاضیان با رعایت 

قوانین و مقررات مربوط. 
* ابطال پروانه کســب و تعطیل محل کســب طبق مقررات این 
قانون و اعلام آن به کمیسیون نظارت و جلوگیری از ادامه فعالیت 

واحدهای صنفی که بدون پروانه کسب دایر میشوند. 
* وصول مالیات، عــوارض و هزینه خدمات به نمایندگی از طرف 

وزارتخانه ها، شهرداریها و سازمانهای وابسته به دولت. 
* هماهنگی با شهرداریها و شوراهای شهر بمنظور ایجاد شهرکهای 
صنفی و تمرکز تدریجی کالاها و معاملات عمده فروشی در میادین 
و مراکز معین شــهری متناسب با احتیاجات شهر طبق مقررات و 

ضوابطی که به تصویب کمیسیون نظارت برسد. 
* ارائه پیشــنهاد به منظــور تعیین نــرخ کالا و خدمات، حدود 
صنفی، تعداد واحدهای صنفی مورد نیاز در هر ســال جهت صدور 
پروانه کســب به اتاق اصناف شهرستان جهت رسیدگی و تصویب 

کمیسیون نظارت. 
سبزعلیپور تصریح کرد: اتحادیه ها بنوعی خانۀ کسبه و اعضاء خود 
محسوب میشوند و مسئولین و کارکنان اتحادیه ها وظیفه دارند تا 

با توجه به شــرح وظایف تعریف شده، با رفتاری مناسب و درخور 
تحســین پاسخگوی اعضاء خود باشند و خدمات خود را با کیفیت 

قابل قبولی به کسبه و مراجعه کننده گان ارائه دهند. 
اما طبق شــنیده ها و مطالعات و بررسی های انجام شده، برخی از 
مسئولین اتحادیه ها نه تنها برای مراجعین و اعضاء خود ارزشی قائل 
نیستند بلکه اتحادیه را به امپراتوری خود مبدل نموده و هر کسی 

را به حضور نمی پذیرند! 
برخی از اتحادیه ها هم بقدری بی انضباط، بهم ریخته هستند که آدم 

اصلًا رغبت نمی کند که وارد آنجا شود! 
وی افزود: جدای از موارد مطروحۀ فوق، مدتهاســت که اخباری به 
گوش اینجانب می رســد که متأسفانه تعدادی از مدیران و پرسنل 
برخی از اتحادیه ها جهت انجام وظایف خود و پیگیری درخواست 
و مشــکلات اعضاء و متقاضیان، از برخی از مراجعین و اعضاء خود 
جهت ارائه خدمات تعریف شــده، علناً درخواست مثلًا در تابستان 
از آنان کولر گازی دارند و در زمستان وسیله دیگری و بعضاً کمبود 

لوازم و امکانات اتحادیه را بهانه می کنند. 
وی اظهار داشت: اینگونه رفتارها و به زور از اعضاء چیزی را مطالبه 
کردن اصلًا کار درست و قابل تأییدی نیست و ادامه این روند، اصل 
اتحادیه ها را که خود باید بر تخلفات کسبه نظارت کنند را زیر سوال 

می برد و دیگر سنگ روی سنگ بند نمی شود! 
در اینجا این ســوال پیش می آید که نقش اتاق اصناف چیست و 
چرا مسئولین اتاق اصناف بر عملکرد اتحادیه ها نظارت نمی کنند؟ 

آیا مسئولین اتاق های اصناف سراسر کشور تاکنون به خود زحمت 
داده و سری به اتحادیه ها زده اند تا از نزدیک ناظر بر کیفیت خدمات 
و شاهد اعمال و رفتار مدیران و پرسنل این تشکل ها باشند و پای 

درد دل مراجعین هم بنشینند؟! 
رئیس مرکز تجارت جهانی ایران در خاتمه تأکید کرد: اگر اتاقهای 
اصناف از نقش نظارتی خود درســت استفاده نکنند و از اهداف و 
شرح وظایف تعیین شده برای این دستگاه دور شوند، به مرور زمان، 
خاصیت و جایگاه قابل احترام خود را از دست خواهند! پس امیدوارم 
شــاهد چنین روزی نباشیم و مسئولین محترم اتاقهای اصناف به 
سریعاً به مشکلات مطروحه رسیدگی تا دیگر شاهد چنین اعمال و 

برخوردهایی از جانب برخی از پرسنل اتحادیه ها نباشیم. 
ضمنــاً ضروری می دانم تا این مــورد را هم بیان کنم که برعکس 
برخــی از اتحادیه های بی تعهد و بی نظــم، برخی از اتحادیه ها هم 
به قدری منظم و مرتب می باشند که بدون هیچ چشمداشت و منتی 

خدمات مطلوب خویش را به اعضاء خود ارائه می دهند.
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۲۲۲۱- آقــای زارع پور وزیــر ارتباطات 
می گویند دو بار پیشنهاد رفع فیلتر گوگل 
پلی را مطرح کردیم اما با آن مخالفت شد!
سالهاســت  و  روزهــا  تهــران   -۲۱۱۰
آلوده ترین وضعیت خــود را طی می کند. 
مازوت سوزی ها نفس شهر را گرفته. هیچ 
اقــدام بنیادی و اساســی هــم برای حل 

مشکل گرفته نشد. )۱۴۰۲/۱۰/۲(
۱۲۱۰- دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
گفتنــد عده ای با اســتفاده از فناوری نرم 
در برخی میادین در حال پیاد ه ســازی امر 
بــه معروف عقلایی هســتند و جواب هم 
گرفتند. منظورشان از فناوری نرم چیست؟ 
۱۴۲۵- رئیس جمهــور برای چندمین بار 
تاکید کردند که مردم از ســرعت اینترنت 
گلایه دارند باید مشــکل برطرف شــود 
اما چرا برطرف نمی شــود؟ مشکل اصلی 

کجاست؟ 
۱۶۱۰- بیانیه مشترک روسیه با اعراب در 
مورد جزایر ســه گانه ایرانی یک شیطنت 
دیگر از این کشورهاســت. جزایر سه گانه 

ایرانی قابل مذاکره نیست. 
۲۲۴۸- بــا این همــه افزایش قیمت ها از 
مواد غذایی گرفته تا قیمــت ارز و تعرفه 
انرژی و قیمت خودرو و مســکن واقعا چه 

نمره ای می توان به دولت داد؟! 
۲۳۰۴- روش مدیریتــی و تئوری هــای 
نشــان  اصولگرایان  نامناســب  اقتصادی 
داده که چقدر ایــن روش ها برای اقتصاد 
کشــور زیانبار بوده. مشکلات امروز نتیجه 
همیــن روش ها و تئوری هــای اقتصادی 

غیرکارشناسی است!
۱۰۱۱- خیلــی جالب اســت دولت برای 
افزایش حقوق بازنشستگان شرط گذاشته 
که مالیات بــر ارزش افزوده را یک درصد 
افزایــش دهد! بــا این افزایــش؛ افزایش 

حقوق ها هم عملا خنثی می شود! 
۲۱۰۵- تداوم تورم و گرانی ها کمرشــکن 
اســت. چه فکری دولت محترم برای حل 
این معضــل بزرگ دارد؟ مردم در تنگنای 
شدیدی قرار گرفتند. چقدر تحمل کنند؟ 
۲۱۲۵- با خبردرمانی و وعده نمی شــود 
قیمت هــا را ثابــت تا کاهــش داد. مردم 
نظاره گــر اعمال مســئولان و دولتمردان 
هستند. مردم را نادیده نگیرند. مردم درک 

دارند می فهمند. 
۱۹۴۱- در سریالی به نام »گاندو« که قبلا 
از تلویزیون پخش می شد اتهامات ناروایی 
به دولت قبل زده شــد که انصافا درست 
نبود امــا برخی خیلــی علاقه مند به این 
سریال و محتوای ضد دولت روحانی بودن 

آن دارند. 
۱۸۲۱- وزیــر خارجه فرانســه در ادعایی 
گــزاف می گوید می دانیم ایران از حوثی ها 
حمایت می کند. این حرف ها بوی دشمنی 

می دهد. 
۱۸۳۱- دشمنان با حملات سایبری خود 
می خواهند ایجــاد نگرانی و ناامنی کنند. 
مسئولان باید با تدابیر مناسب جلوی این 

دشمنی ها و حملات سایبری را بگیرند. 
۱۸۴۵- وزیــر نفت در مــورد اختلال در 
سوخت رسانی گفتند چالش برای مردم را 
رفع کردیم. امیدواریم همین باشد و جای 

نگرانی دیگر نباشد! 
۱۹۰۵- یک جامعه متنوع با سلایق متنوع 
یک مجلس متنوع هم طلب می کند نه یک 
مجلس تقریبا یکدست از یک جناح خاص! 
۱۹۱۵- شــاید آنها که اهل خالص سازی 
هستند فکر می کنند چون مردم اعتراضی 
به کار اینها نمی کننــد مجازند هر کاری 
بکنند. اما حتــی در صورت عدم اعتراض 
مردم هم باید جانب انصاف و وجدان را در 

نظر بگیرند. 
۱۴۴۵- سخنگوی وزارت خارجه کشورمان 
در واکنش به تصویب قطعنامه علیه ایران 
توسط غربی ها گفتند در جایگاهی نیستید 

که توصیه حقوق بشری کنید. 
۱۵۰۵- خانم آذرمنصوری فعال سیاســی 
اصلاح طلــب می گویــد اراده غالب تداوم 
یکدســتی وضع موجــود و نادیده گرفتن 
خواست مردم است. واقعا اگر چنین چیزی 

درست باشد بسیار نگران کننده است. 
۱۵۱۵- یک نماینده مجلس می گوید آنچه 
باعث اختلال در سیســتم سوخت رسانی 
کشور شــد کاملا عامدانه بوده. یعنی یک 
حمله سایبری بوده. این را ما هم می دانیم 
اما چرا این حملات تکرار شد و نتوانستند 

جلوی آن را بگیرند؟ 
۱۵۲۱- یکــی از مهم ترین وعده هایی که 
مسئولان خصوصا در سال قبل دادند وعده 
اصلاحــات و تغییر روش هــای مدیریتی 
بود. امــا هیچ کدام از این وعده ها هم مثل 

وعده های دیگر عملی نشد! 
۱۴۰۱- در روزنامه آفتــاب یزد از درآمد 
زمینــه  در  اردن  کشــور  ۷میلیــاردی 
گردشــگری خبر دادید. واقعا ســهم ما از 
گردشگری با این همه جاذبه چقدر است؟ 

اردن مگر چه دارد؟ 

۱۴۱۵- بســیاری از خودروهای ســواری 
در شهر دودزا هســتند و مشکل احتراق 
ســوخت دارند اما صاحبان آنها به خاطر 
گرانی هزینــه تعمیر قادر بــه رفع عیب 
نیستند و شهر همین طور هر روز آلوده تر 

از قبل می شود. 
۱۴۲۰- باورکنید آدم ناامید می شود. کدام 
وعده مســئولان در مورد ساخت مسکن 
کاهش تــورم و تثبیت نرخ ها درســت از 
آب درآمد؟ ۱۴۳۱- مســئولان باید کاری 
کنند که مافیای اقتصادی دیگر خود را در 
حاشــیه امن نبیند. باید با اینها با قدرت و 

شجاعت مقابله شود. 
اقتصادی مان خراب  اوضاع  آنقدر   -۱۳۳۱
شــده که دیگر اهمیتی به شب هایی مثل 
شب یلدا نمی دهیم. توان خرید اقلام شب 

یلدایی هم نداشتیم! 
۱۳۴۱- حیف این پول هایی که در فوتبال 
ما هزینه می شود. کجا این فوتبال پیشرفت 
داشته؟ در کدام رده سنی پیشرفت داشتیم 

و مقام و جام گرفتیم؟ 
۱۳۴۵- خیلــی عجیــب اســت آقــای 
پناهیــان این روحانی معــروف می گویند 
بچه حزب الهی ها بیشــتر از نیازشان پول 
دربیاورند؟ این حرف ها چه معنی می دهد؟ 

چرا در جامعه دوقطبی ایجاد می کنند؟ 
۱۲۴۱- چــرا نباید در انتخابات شــاهد 
چهره های خاص اصلاح طلبان باشیم. مردم 
اگر رغبتی به رأی دادن داشــته باشــند 

بیشتر به اصلاح طلبان شاید باشد. 
۱۳۰۱- درست که مردم نیاز به شادمانی 
دارند باید فیلم های طنز ساخته شوند اما 
نه به هر قیمتی! چرا برخی از فیلم ها آنقدر 
ســطح نازلی دارند کمدی  شان بی سر و ته 

است. چرا طنز ما آنقدر نزولی شده؟ 
۱۳۱۰- مــا فکر می کردیم اگر سیســتم 
داوری VAR بــه کشــورمان بیاوریــم 
بسیاری از مشکلات در داوری فوتبال رفع 
می شود اما ظاهرا حتی با این سیستم هم 

مشکلات داوری پابرجا هستند. 
۱۳۲۱- آقای جواد خیابانی مجری معروف 
فوتبال در تلویزیون گاهی خیلی حرفهای 

عجیب و غریبی می زند.
۱۲۲۰- بــا توجــه بــه اینکــه وضعیت 
شیرخشــک نوزادان همین حــالا هم به 
خاطر قیمــت و کمبود آن وضعیت خوبی 
نیســت باز هم هشــدارهایی از کمبود و 
گرانی های بیشتر این محصول ضروری به 

گوش می رسد. 
۱۲۲۵- رئیس پلس راهنمایی و رانندگی 
گفتنــد به ازای هر دو نفر در کشــور یک 
خودرو وجود دارد ۴۷ درصد این خودروها 
هم فرسوده هستند. با حساب حرف ایشان 
نیمی از خودروهای کشــور فرســوده اند. 

مردم توان نوسازی ندارند. 
۱۲۳۱- زمان زیــادی تا انتخابات مجلس 
نمانــده اما مردم با توجه بــه کارنامه این 
مجلس چندان دلگرم نیســتند و بسیاری 
بی توجه به انتخابات شده اند چون تغییری 

مثبت در زندگی شان را حس نمی کنند. 
۱۱۳۱- سخنگوی اقتصادی دولت گفته اند 
در مقابــل افزایش یک درصــدی مالیات 
بــر ارزش افــزوده با افزایش مســتمری 
بازنشستگان موافقت کردیم یعنی معامله 

کردند؟! 
۱۱۴۱- وقتــی وزارت راه اعــلام می کند 
سازمان برنامه و بودجه دنبال حذف یارانه 
بنزین شرکت های هواپیمایی است. خب با 
این حســاب که قیمت های بلیت هواپیما 

نجومی تر می شود!
۱۱۵۲- خبرگزاری تسنیم روز چهارشنبه 
برخــی جایگاه های  اعلام کــرد هنــوز 
ســوخت به صورت آف لایــن و با بنزین 
۳ هزارتومانی فعالیت می کنند. در این دو 
روز اخیر، بسیاری از جایگاه  ها بنزین آزاد 

فروختند. 
۱۲۰۲- جالب است رئیس سازمان برنامه 
و بودجه درمورد افزایش مالیات می گویند 
نباید نگرانی نسبت به تورم و بیشتر شدن 
فشــار به جیب مردم وجود داشته باشد. 

ایشان باید بداند که نگرانی ها زیاد است!
۱۱۰۱- وزیرارشــاد در مورد آمــار افراد 
بی حجاب در شهر تهران می گوید در تهران 
چیزی بیش از ۱۳ یا ۱۵ درصد نیست. اما 

به نظر آمار چقدر دقیق است؟
۱۱۱۰- آیا موضوع شــورای داوری برای 
کتاب شــعر جدید استاد شفیعی کدکنی 
تکذیب شده؟ برای چاپ کتاب وی چنین 

شورایی برگزار نمی شود؟ 
۱۱۲۰- امــام جمعــه محتــرم مشــهد 
می گویند مسئولان شــبانه روزی مشغول 
فعالیت اند. اما مــردم از کارهای آنها خبر 
ندارند. پس سیستم اطلاع رسانی و سیستم 
رسانه ای دولت اشکال دارد که خدمات را 

به مردم اعلام نمی کند. 
۱۱۲۵- بیشــترین عاملی که می تواند بر 
مشارکت مردم در انتخابات تأثیر بگذارد و 
باعث کاهش مشارکت مردم شود مشکلات 

زندگی مردم است!
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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آفتاب یزد- گروه شبکه: شنبه شب اسنپ فود 
هک شد و هکرها به بخشی از اطلاعات کاربران 
اسنپ فود دسترسی پیدا کردند. حالا در پی 
هک شدن سرورهای اسنپ فود، این شرکت 
بیانیه ای منتشر کرد. در این بیانیه آمده است: 
»پیرو هک و اقدام به فروش مستقیم بخشی از 
اطلاعات کاربران اسنپ فود به اطلاع می رسانیم 
که شرکت اسنپ فود در قدم اول در همکاری با 
پلیس فتا در حال شناسایی و رفع منبع آلودگی 
ناشی از اقدام این گروه هکری است. شرکت 
اسنپ فود مسئولیت این اتفاق را می پذیرد و 
حتما بررسی دقیقی در مورد دلایل وقوع آن 
انجام خواهد داد. گفتنی است، این گروه هکری 
پیش از مذاکره با اســنپ فود اقدام به فروش 
اطلاعات کرده است. شرکت اسنپ فود تمامی 
اقدامات لازم برای جلوگیری از انتشار داده های 
کاربرانش، از جمله مذاکره با گروه هکری را در 
دســتور کار قرار داده است. لازم به ذکر است 
که کلیه ی اطلاعــات پرداخت بانکی کاربران، 
اعم از اطلاعات مربوط بــه کد امنیتی کارت 
)CCV(، رمــز عبور و تاریخ انقضا، در امنیت 
کامل قرار دارد و مطابق مقررات بانک مرکزی، 
این اطلاعات در هیچ یک از پلتفرم ها ذخیره 
نمی شــود.« این در حالی است که یک گروه 
هکری IRLeaks ادعا کرد اطلاعات بیش از 
۲۰ میلیون کاربر شــامل: نام کاربری، پسورد، 
ایمیل، نام و نام خانوادگی، شماره موبایل، تاریخ 
تولــد و...، اطلاعات بیش از ۵۱ میلیون آدرس 
کاربر شــامل: موقعیت GPS، آدرس کامل، 
شماره تلفن و... اطلاعات بیش از ۱۸۰ میلیون 
دستگاه همراه شــامل: نوع و مدل دستگاه، 
پلتفرم، توکن، فروشگاه نصب برنامه و... را از 

اپلیکیشن اسنپ فود هک کرده است.

< قبلًا چندین بار این شرکت را ارزیابی کردیم
اما معــاون فرهنگی اجتماعــی پلیس فتا 
فراجا به تشریح خبر دسترسی غیر مجاز به 
کاربران شرکت اسنپ فود  اشتراک  اطلاعات 
رامین  سرهنگ  تسنیم،  گزارش  به  پرداخت. 
پاشایی افزود: باید به اطلاع هموطنان عزیز و 
به خصوص کاربران این شرکت برسانم که در 
حال حاضر تیم فنی پلیس فتا در شرکت مذکور 
مستقر است و در حال انجام بررسی های فنی 
و تخصصی است. پاشایی بیان کرد: بر اساس 
تحقیقات صورت گرفته شــرکت اسنپ فود 
همچنان در حال ارائه خدمات به کاربران خود 
است. معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا 
تصریح کرد: با توجه به اینکه شرکت مذکور 
این پلیس در سال جاری  توسط کارشناسان 
چندین نوبت مورد ارزیابی و توجیه فنی لازم 
قرار گرفته اند در صورت مشاهده هر گونه اهمال 
و سهل انگاری موضوع برای پیگیری به مراجع 
قانونی منعکس خواهد شد. سرهنگ پاشایی 

خاطرنشان کرد: به محض 
دقیق تر  اطلاعات  کسب 
و مشخص شــدن ابعاد 
دسترسی  این  از  جدید 
متعاقبــا  غیرمجــاز، 
اطلاع رسانی به هموطنان 

انجام می شود.

< توضیح وزیر ارتباطات
از سوی دیگر عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
درباره هک اسنپ فود و آخرین وضعیت لایحه 
حفاظت از داده گفت: این موضوع را دوستان 
بررسی می کنند و موضوعات مرتبط با کسب 
و کارها و مســئول رسیدگی به امنیت آن ها، 
پلیس فتا است. او ادامه داد: ما لایحه حفاظت 
از داده را به دولت ارســال کردیم و اکنون به 
کمیســیون حقوقی و قضایی ارسال شده و 
در آنجا قرار است بررسی شود و سپس برای 
بررسی نهایی به مجلس ارسال شود تا کلا بحث 
حفاظت از داده های شــخصی افراد در فضای 
مجازی نظام مند شــود و ساز و کار و تکالیفی 
برای دارندگان سکوها، پلت فرم ها و همچنین 

مشخص شود.

< از نارضایتی نیروهای انسانی نشات می گیرد
وزیر سابق ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در 
این ارتباط گفت: وظیفه هر کسب و کاری است 
که زیرساخت های خود را تقویت کند. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، محمد جواد آذری جهرمی 
درباره هک اسنپ فود و وظیفه دستگاه ها در 
حفاظت از اطلاعات کاربران بیان کرد: حفاظت 
از داده های کاربران جزء وظایف دولت محسوب 
نمی شود و هر کســب و کاری وظیفه اش این 
است که زیر ساخت های خود را تقویت کند و 
از داده های مشتریانش حفاظت کند. در حوزه 
حفاظت کسب و کارها از داده های مشتریان، 
پلیس فتا مسئولیت دارد و طبعا اینگونه است 
که هشدارهایی درباره رعایت امنیت کسب و 
کارها ارائه می دهند. آذری جهرمی ادامه داد: 
شرکت ها باید مسئولیت پذیر باشند و بدانند 
که داده های مشــتریان به عنوان یک ثروت 
ابتدا برای خودشان محسوب می شود،  بزرگ 
جدا از اینکه باید به مشتری احترام بگذارند 
طبعا باید به این موضوع توجه بیشتری داشته 
باشند و سرمایه گذاری بیشتر بر موضوع امنیتی 
داشته باشند. اتفاقات رخ داده در مدت اخیر 
و زنجیره عدم وجود امنیت در این زیرساخت ها 
نشــان می دهد که امنیت در این حوزه وجود 
ندارد. البته معتقدم کــه بخش مهمی از این 
انسانی نشات  نیروهای  نارضایتی  از  رخدادها 
می گیرد؛ حال خطای عمدی و یا سهوی باعث 
می شــود که این رخدادها ایجاد شود و باید 
یک نگاه کامل و جامع در زمینه امنیت وجود 

داشته باشــد وگرنه در 
را  خود  ارزش های  ابتدا 
از دست می دهند. آذری 
همانطور  افزود:  جهرمی 
داده های  گفتــم  کــه 
اطلاعاتی ابتدا سرمایه ای 
برای خود کسب و کارها 
این  و  می شود  محسوب 
بانک اطلاعاتی الان بیشــترین ارزشش برای 
کسانی اســت که می خواهند با آن ها رقابت 
کنند و این خود ضربه بزرگی محسوب می شود. 
وزیر سابق ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید 
کــرد: تامین امنیت حوزه کســب و کارها به 
گونه ای نیست که آمرانه باشد و بتواند آن را از 
بالا به روش دستوری اداره کرد. اصولا امنیت 
اینگونه نیست و لایه های مختلفی دارد و اینکه 
بخواهیم مسئولیت را متوجه دولت کنیم اقدام 
درستی نیست و موضوع دیتابیس، شکل گیری 
کســب و کار آن و شکل گیری زنجیره ارزش 
از آن موضوعاتی است که خود اسنپ باید به 
آن توجه داشته باشد. وی درباره وظایف دولت 
در این زمینــه نیز بیان کرد: وظیفه دولت هم 
این است که اســتانداردهایی را تعیین کند و 
بر آن نظارت کند. دولت هم سیاســت گذاری 
کرده و در حوزه کســب و کارها پلیس فتا را 
مامور کرده است که طبعا ارزیابی هایی نسبت 
 بــه عملکردهای این هــا دارد و چون چیزی 
منتشر نشده و من هم از ســابقه تذکرات و 
شیوه نامه های این ها اطلاعی ندارم بهتر است 
از خود پلیس پرسیده شود که در حوزه نظارت 
حاکمیتی چه اقداماتی را انجام داده است. اما 
موضوع مهم این است که باید درک کنیم در 
عصر اقتصاد دیجیتال امنیت کسب و کارهای 
ما ارزش زیادی دارد و همانگونه که برای نیروی 
انسانی و تبلیغات ظرفیت ایجاد می کنیم و برای 
و  افزاری ظرفیت  نرم  توسعه زیر ساخت های 
کمپین ایجاد می کنیم به امنیت نیز باید توجه 

داشته باشیم.

< کسب و کارها می توانند 
           از هکرهای کلاه سفید استفاده کنند

آذری جهرمی گفت: ایران مملو از نخبه هایی 
است که آمادگی این اقدامات را دارند. کسب 
و کارها می توانند خــود را در معرض ارزیابی 
عمومی قرار داده و یا از هکرهای کلاه ســفید 
استفاده کنند. وزیر سابق ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات تاکید کرد: دولت و شــورای عالی 
فضای مجازی سیاســت های تشویقی دارند؛ 
اما با توجــه به اینکه به انــدازه کافی توجه 
نمی شود و این رخدادها به صورت زنجیره ای 
 در حال رخ دادن است خوب است که حکمرانی 
به جای ارائه تشویقات، تنبیهاتی را هم برای این 
مجموعه ها در نظر بگیرد. یعنی اگر مجموعه ای 
بی دقتی کرد و دیتایش را از دست داد و مقصر 
بود با جریمه هایی رو به رو شود که باعث شود 
پرداخت به موضوع امنیت از نظر اقتصادی برای 
این نرم افزارها مهم باشــد و در این حوزه ها 
سرمایه گذاری داشته باشند و از داده های خود 

حفاظت کنند.

< به شدت زیرساخت هایمان قدیمی است
اما این اولین باری نیست که شاهد این حملات 
سایبری هستیم. اخیرا هک پمپ بنزین ها را 
داشته ایم و پیشــتر هم هک شرکت تپسی. 
ولی حوادث سایبری نظیر این که طی ماه های 
گذشته نیز در کشــور رخ داده حکایت از آن 
دارد که نظام حکمرانی داده، حفاظت از کاربران 
و امنیت سایبری در معنای کلی آن در کشور 
دچار ضعف های بی شماری است. علیرغم اینکه 
لایحه حفاظت از داده چندین ماه است که در 
دستور کار دولت قرار دارد و همزمان طرحی 
مشــابه نیز در مجلس در حال پیگیری است، 
به نظر می رســد تعلل در نهایی و اجرا کردن 
چنین قوانینی کاربران را متضرر می کند. از آن 
گذشته امنیت فضای تولید و تبادل اطلاعات 
در کشــور با ضعف هایی در پاسخگویی نیز 
مواجه اســت به طوریکه پس از وقوع چنین 
رخدادهایی واکنش درست و به موقع از سوی 
دســتگاه متولی صورت نمی گیرد چنانچه در 
حادثه اخیر »اســنپ فود« پس از گذشــت 
چندین ســاعت از اعلام هک شدن با صدور 
بیانیه ای تنها به پذیرفتن این حادثه اکتفا کرد 
و جزئیات دقیق تری را از اطلاعات به سرقت 
رفته به کاربرانش ارائه نداد، این در حالی است 
که چنین واکنش هایی دلسردی و بی اعتمادی 
بیشتری را برای کاربران به ارمغان می آورد. لذا 
به نظر می رسد متولیان امر باید با صدور هر چه 
سریع تر قوانین مشخص و قاطع امنیت سایبری 
و حفاظت از داده کاربران، دستگاه ها و نهادهای 
اجرایی را از یک سو و شرکتهای خصوصی و 
کسب و کارهای دیجیتال را از سوی دیگر به 

ارتقای امنیت زیرســاخت ها و حفاظت امن 
داده های مردم ملزم کنند.

یک کارشــناس حوزه آی تی در این مورد به 
آفتاب یــزد گفت: »اگر قرار اســت که بحث 
زیرســاخت ها را مورد بررسی قرار دهیم باید 
از دو منظر این کار را بکنیم؛ ســخت افزاری و 
نرم افزاری. البته باید ضلع سومی هم باشد که 
این دو را به کار گیرد و آنهم متخصصین حوزه 
نگارش نرم افزار، برنامه نویسی و امنیت است. در 
این میان متاسفانه سخت افزارها را نمی توانیم 
به روز بکنیم و در مورد نرم افزارها هم باید بگویم 
 که آنقدر برنامه نویس از کشور ما رفته که کسی 
نیست که بتوانیم روی آن به عنوان برنامه نویس 
و امنیت شبکه حساب کنیم«. امیرحسین زرین 
بیان کرد: »در این میان نکته دیگری وجود دارد 
که آقای آذری جهرمی هم به آن اشاره کردند 
و آنهم بحث نارضایتی منابع انسانی است. در 
واقع ایشــان دخیل بودن منابع انسانی را در 
هک اسنپ فود دور از ذهن نمی داند. اما مسئله 
دیگری هم وجود دارد که مجهول مانده و آن هم 
این است که ۸۰ درصد اپلیکیشن هایی که در 
طول روز با آن ها سرو کار داریم فیلتر هستند؛ 
مثل توییتر، تلگرام، واتس اپ، اینســتاگرام، 
پلی اســتور و... همه افراد برای اینکه از این 
اپلیکیشن ها اســتفاده کنند باید فیلترشکن 
نمی دانیم  که  فیلترشکن هایی  باشند.  داشته 
پشت آن چه کسانی هســتند. وقتی داریم 
فیلترشکن نصب می کنیم یعنی داریم لوپی که 
ناشناخته اســت به آن مسیر اضافه می کنیم. 
بیخود نیست که در رده دوم کشورهایی هستیم 
که آلوده ترین دیوایس هــا را داریم. خب این 
دیوایس های آلوده از کجا می آیند بیشتر آن ها 
از همین فیلترشــکن ها می آیند.« وی با بیان 
اینکه به شدت زیرساخت هایمان قدیمی است 
و نیاز به نوآوری دارد، عنوان کرد: »این مسئله 
با توجه به تحریم هایــی که داریم هزینه های 
وحشتناکی را می طلبد. و از سوی دیگر به جرات 
می توانم بگویم که متخصص امور امنیت شبکه 
دارد به تعداد انگشت های دست می رسد. البته 
عامل انسانی هم در این هک ها را نباید نادیده 
گرفت.«. این کارشــناس حوزه آی تی گفت: 
»اما در مورد این هک هایی که اخیرا شاهد آن 
بوده ایم باید نهادهای امنیتی ورود پیدا کنند و 
مسئله را مورد بررسی قرار دهند. این هک ها 
بار روانی بسیار بالایی دارد چرا که نمی دانیم چه 
دیتاهایی از ما دست هکرها افتاده است. اینکه 
اسنپ فود طی بیانیه ای می گوید که با هکرها 
وارد مذاکره می شــویم یعنی چی؟ در چندین 
گروه مشاهده کرده ام که قیمت گذاشته اند برای 
فروش دیتاها! شرایط به گونه ای شده است که 
دیگر هیچ نهادی این هک ها را گردن نمی گیرد. 
همین الان مسئولان توضیح دهند که قضیه 
هک پمپ بنزین ها چه شــد؟ با عاملین هک 
تپسی برخورد شد یا نه؟ آیا دادگاهی در مورد 
این هک ها و دیتاهایی که از آن ها خارج می شود 
دیده ایم؟ بنابراین تا وقتی که با این سیاست 
چکشی در حوزه فیلترینگ داریم می ریم جلو 

باید این هک ها و حتی بدتر از آن را بپذیریم«.

< واکنش کاربران
اما هک شدن اسنپ فود حتی اگر حساب بانکی 
افراد را تهدید نکند، با افشای اطلاعات شخصی 
و تاحدودی محرمانه، مشتریان و رستوران ها را 
در معرض ریسک قرار می دهد. اولین تهدید، 
موارد مربوط به میزان فروش رســتوران ها و 
کمیسیون پرداختی به هر رستوران است. هک 
اسنپ فود به این ترتیب ممکن است در روزهای 
آینده حداقل به اختلافات بین رستوران ها و 
شرکت اسنپ فود دامن بزند، چون هر رستوران 
وضعیت قرارداد خود را با دیگر رســتوران ها 
مقایســه خواهد کرد. تعداد ســفارش ها و 
مشتریان هر رســتوران نیز قابلیت استفاده، 
تخمین و محاسبه درآمد و تاثیر گذاشتن آن 
روی مالیات پرداختی صاحبان مشاغل را دارد. 
از سوی دیگر هک اســنپ فود مثل همیشه 
بساط شــوخی و کنایه ها را در فضای توییتر 
فارسی داغ کرده است؛ یکی نوشته فکر کنم 
اسنپ فود به گروه هکری پیشنهاد تخفیف ۵۰ 
درصدی برای ســفارش بعدی رو داده و باعث 
شده قاطی کنند. وسط شوخی های شبکه های 
اجتماعی موضوع نگران کننده برای اهل فن، 
حجم سوءاســتفاده هایی است که با پرداخت 
۳۰هــزار دلار و در اختیــار گرفتن اطلاعات 
بود.  خواهد  امکان پذیر  اســنپ فود  کاربران 
کاربری با طنزی تلخ نوشــته: تنها کاری که 
می توانیم پس از هک اسنپ فود برای محافظت 
از حریم شخصی خودمان انجام داد، تغییر محل 
زندگی، تغییر نام و نام خانوادگی، تغییر کدملی، 
تغییر شماره موبایل، تغییر نام اعضای خانواده 
و... اســت. تنها این شکلی مطمئن می شویم 

کسی به اطلاعاتمان دسترسی ندارد.

شوک دیگر به فضای مجازی

اسنپ فود چگونه هک شد؟
< وزیر ارتباطات: موضوعات مرتبط با کسب و کارها و مسئول رسیدگی به امنیت آن ها، پلیس فتا است

< وزیر سابق ارتباطات: معتقدم که بخش مهمی از این رخدادها از نارضایتی نیروهای انسانی نشات می گیرد
< کارشناس آی تی در گفتگو با آفتاب یزد: آنقدر برنامه نویس از کشور رفته که کسی نیست بتوانیم روی آن به عنوان برنامه نویس و امنیت شبکه حساب کنیم

< اینکه اسنپ فود طی بیانیه ای می گوید که با هکرها وارد مذاکره می شویم یعنی چی؟ در چندین گروه مشاهده کرده ام که قیمت گذاشته اند برای فروش دیتاها!

باز هم تقصیر 
قبلی هاست!

ادامه از صفحه اول:
... از نظر حامیــان این دولت مقصر این اتفاق 

دولت قبلی و وزیر سابق است!
با این دست فرمان هیچ بعید نیست که حتی 
دو ســال دیگر که انتخابات ریاست جمهوری 
برگزار می شــود دولتی ها برای پیروزی مجدد 
بازهم همان ادبیات سال 1400 را تکرار کنند.
نشــانه های این موضوع نیز آشکار شده است.

وقتی مقامی می گوید اگر این دولت نبود دلار 
اکنون 250 هــزار تومان بود یعنی تنها لطف 
و هنر این دولت جلوگیری از بروز فاجعه های 
بزرگتر بوده وگرنه گرانی های سریالی و استمرار 
تورم 40 و چند درصدی از جمله افتخارات این 

دولت است که کسی درک آن را ندارد.

آقای جبلی؛ 
عادل فردوسی پور را دیدید، 

وزن او را احساس کردید؟!
ادامه از صفحه اول:

هشتم: در وداع تلخ ملیکا محمدی که به گفته ی 
عادل فردوسی پور: »برای اولین و آخرین بار 
آن هم در شــرایطی تلخ به استادیوم آزادی 
آورده شد« یک مسئله مشهود و معلوم بود و 
آن این که؛ عادل فردوسی پور به قدری محبوب 
است که هر مراســمی را تحت الشعاع قرار 
می دهد ربطی هم به قدرت اجرا و احاطه ی او 
به دانش فوتبال ندارد، خود عادل فردوسی پور 
محبوب است و مردم او را دوست دارند حال 
می خواهد افتتاحیه یا اختتامیه ی یک رویداد 
هنری - فرهنگی باشد، کوچه و خیابان باشد یا 
حتی مراسم، وداع تلخ یک بازیکن فوتبال زنان.

نهم: پیمان جبلی که نام نیاورد تا به خیال خود 
به عادل فردوسی پور و نظیرهای فردوسی پور 
به اصطلاح وزن ندهد اما، وجدان بیدار پیمان 
جبلی هم شاهد است و تأیید می کند »وزن« را 
مردم معلوم می کنند نه امثال جبلی و دیگران 
مضافاً این که، وزن صدا و سیما را هم مردم 
و مخاطبان تعیین می کنند و این یعنی صدا و 
 ســیما نمی تواند با ندیدن و نادیده انگاشتن، 
نه به کسی وزن بدهد و نه از وزن و جایگاه و 
محبوبیت یک نفر، ذره ای بکاهد که اگر اینگونه 
بود بعدِ عادل فردوســی پور، صدا و سیما 
 صدها فردوسی پور به جامعه معرفی کرده بود. 
بگذریم از این موضوع که صدا و سیما حتی 
برای انتخاب جانشــین فردوسی پور هم در 
نهایت مجبور شد تن در بدهد به یکی از تربیت 
شدگان مکتب فردوسی پور هرچند آن دانش 
آموخته ی برنامه های نود فردوسی پور اندکی 
بی معرفتی را هم چاشنی مشی و شیوه ی خود 

کرده بود!
دهم و آخریــن نکته: پیمــان جبلی حتی 
اگــر بخواهد نیز قادر بــه بازگرداندن عادل 
فردوســی پور به صدا و سیما نیست اما این 
خواستن و نتوانستن برای مردم ذره ای اهمیت 
ندارد آن چه در این میانه متضرر واقعی است 
صدا و سیما اســت و نه مردم ضمن آن که؛ 
همه تا همین حالا به خوبی متوجه شده اند که 
در مدار نبودن و مدیریت ناپذیری و روحیه ی 
آزادمنشانه ی عادل فردوسی پور یا اظهار نظراتی 
که مؤید بیرون از مدار بودن او است، باعث 
قطع همکاری این مجری محبوب و توانمند با 
صدا و سیما نشد آن چه باعث شد برای همیشه 
تلویزیون قید حضور عادل فردوســی پور را 
بزند مصاحبه ی او با »محمدجواد ظریف« بود 
مسئله ای که فروغی و همفکران او را به قدری 
خشــمگین کرد که اگر قــادر نبودند عادل 
فردوسی پور را به نزدیکی های جام جم نیز راه 
ندهند کلاً صدا و سیما را تعطیل می کردند... 
هرچه گشتم دلیلی قانع کننده تر از این نتوانستم 

پیدا کنم.
راســتی! آقای جبلی؛ عادل فردوسی پور در 
آزادی را دیدید، متوجــه وزن او نزد مردم و 
افکار عمومی شــدید یا هنوز هم در دایره ی 
محدود اندیشــه های خود و دوســتان سیر 

می کنید؟!

 ردپایِ اشک 
در عکس های سالخورده!

ادامه از صفحه اول:
حالا اما تنها عکس نیست که می ماند و تقلایی نیز 
برای ماندگار شدن در لالوی اتفاقات نوستالژیک 
وجود ندارد. این یعنی از این روزهای بی خنجر 
 و بی خاطــره با این تصاویــر دیجیتالِ عاریتی، 
 یک مشــت خاکســتر نه چندان غیرمحرمانه 
خواهد ماند و لاغیر. این یعنی ما پیش نرفتیم...

ما فرو رفتیم!
من

یک جای دنیا
از خوشبختی بال در می آورم

آنجا در چارچوب قاب عکس های دونفره در آن 
آلبوم قدیمی

که ظرافت تنت را در آغوش گرفته است

 

 دیالوگ 

زندگی خیلی ســریع حرکت می کنه. اگه هر 
از گاهی توقف نکنــی و یه نگاهی به اطرافت 

نندازی، از دستت رفته!
مرخصی فریس بولر/جان هیوز

صاحب امتیاز: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی 
مدیر مسئول:  منصور مظفری
ارتباط مستقیم با مدیرمسئول: ۰۲۱-۸۸۳۲۸74۳
زیرنظر شورای سردبیری
  تلفن: 6۱ -۸۸۳۲۲۱6۰ 
آگهی ها:  ۰9۲۱۳۵۵۳۱9۳-۰9۱۲۸4۳7۰۱۸
شهرستانها: ۰9۱۲۸4۳7۰۱۸
چاپ:  صمیم- تلفن: 44۵۸۲۸۱4
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: 6۱9۳۳۰۰۰ 
تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
کوچه ۲6 پلاک۱۰ طبقه اول واحد یک
دفتر مرکزی یزد: بلوار۲۲  بهمن، تلفکس: ۰۳۵-۳۵۲469۱9
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد
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یار حافظ نامه  و جمالِ  نشانِ جلال  خوش می دهد 
خوش می کند حکایتِ عِزّ و وقارِ دوست

تفســیر: در مورد عملکرد مسئولین خصوصا در مورد افزایش تعرفه 
اینترنت، حافظ در فال خود فقط از عملکرد مسئولین تعریف و تمجید 

می کند در واقع سر شوخی با مردم باز کرده! 
دکتر فرشــاد مومنی اقتصاددان می گوید: از 
همه مردم به ویژه از رسانه ها می خواهم تا در 
زمینه مبارزه و افشای فساد، به مملکتشان 
کمک کنند در مورد فساد باید یک فراخوان 
ملی بدهیم اســتمداد کنیــم که به کمک 
بیایند و ابعاد فاجعه ســازی فساد را در همه 
عرصه ها برملا کنند تا اراده مناسب و راهگشا 

برای مبارزه جدی تر با فساد فراهم شود.
در ایــن زمینــه عــرض می شــود: طفلی 
مردم چکار از دستشــان برمــی آید؟ مردم 
چکاره انــد؟ فراخوان ملی بدهیــد که ابعاد 
چی را برملا کنند؟ ابعاد برملا شــده. فقط 
جزئیات را دقیق نمی دانیم که مهم نیست، 
اصلا به ما چه؟ برخی رسانه ها نای ایستادن 
هم ندارند دچار زوال و بحران مالی اند از کی 
توقع کمک و یاری دارید؟ حالا ابعاد فاجعه 
هر چیزی هم که بیشتر مشخص شود غصه 
ســر دل ما بیشتر می شــود؟ پس ول کنید 

شما هم!
مــا بیــش از آنکه منبع خبر باشــیم منبع 
غصه های فراوان خود هستیم. به قول حافظ: 
صلاح کار کجا و من خراب کجا؟ به ما چه؟ 
ابعاد این فاجعه )فســاد سابق( هر چه باشد 
ما قبلا هم گفتیم: فساد ندیده نیستیم، ندید 
بدید هم نیستیم، فساد چیز تازه ای نیست. 
البته امیدواریم یک سیســتم هوشــمندی 
برای فسادیابی راه اندازی شود. یک تفتیشی 
از مفســدین شــکل بگیرد دل آقای فرشاد 

مومنی آرام گیرد.
ایشان همچنین به مسئولین گفتند: مدیون 
۸5 میلیون ایرانی هســتید که کمرشــان 
زیر فشــار تورم خُرد شده اســت. در واقع 
از درد کمر ما و عوارض آن ســخن گفتند 
جای تقدیر دارد پس باقــی ماجراها را هم 
خودشان پیگیری کنند. بخدا حس و حالش 
نیســت! گرچه امیدواریم مسئولین بیش از 
این مدیون مردم نشــوند یک حال اساسی 
بــه مردم بدهند جبران کنند مدیون اربابان 
خود )مردم( نشوند فعلا که با افزایش تعرفه 
اینترنت دارند جبران می کنند از مدیونی ما 

در می آیند!
البتــه امیدواریم دولت چند تــا از نوکران 
و خادمــان را تغییــر دهد نوکــران جدید 
نیازمندیم شاید واقعا و بدون شوخی پروژه 

رفع مدیونی از مردم را کلید بزنند!
ضمن اینکه ایشــان گفتند ابعاد این فساد 
و فاجعه باید بر ملا شــود این را هم عرض 
کنیم: تو را به خدا استرس و نگرانی از ابعاد 
آن به تن ما نیاندازید. دکتر گفته: »استرس 

برات سمه«!

خبرچین

نوکران جدید 
نیازمندیم

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

شماره مجوز در سامانه ستاد: 2002091523000014
)آگهي مناقصه عمومي يک مرحله اي با ارزيابي كيفي به صورت يكپارچه(

مناقصه گزار: شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران - منطقه يزد

متقاضیان می توانند بعد از انتشار آگهی از تاریخ 1402/10/11 نسبت به دریافت اسناد این مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( اقدام نمایند. لازم به ذکر 
است کلیه مراحل این مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا بارگذاری اسناد و ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق درگاه ستاد به آدرس www. setadiran. ir انجام 
خواهد شد. آدرس مناقصه گذار: یزد- خیابان کاشانی- جنب پمپ بنزین- شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه یزد- تلفن: ۳522۷۹۹1-۳52۶0۳۳0-0۳5 آدرس محل پروژه: 

بلوار 1۷ شهریور - بلوار رسالت - انبار نفت شهید صدوقی
لازم است متقاضیان در صورت عدم عضویت قبلی، در سایت مذکور ثبت نام نموده و نسبت به دریافت گواهی امضای دیجیتال جهت شرکت در مناقصه اقدام نمایند. تضمین شرکت در 

فرایند ارجاع کار باید به مدت سه ماه از تاریخ تسلیم پیشنهاد معتبر و مطابق فرمت موجود در اسناد مناقصه ارائه گردد. 
شرایط متقاضیان: 

1- اساسنامه شرکت پیمانکاری باید موید ارتباط رسته کاری پیمانکار با وظایف محوله باشد. 
2- ارائه تصویر کلیه صفحات اساسنامه شرکت و کارت ملی و شناسنامه مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره شرکت و تصویر ثبت آگهی شرکت به همراه آخرین تغییرات در روزنامه رسمی 

و کد اقتصادی و شناسه ملی الزامی است. 
۳- داشتن گواهینامه معتبر رتبه )حداقل( پایه 5 در رشته نیرو از سوی سازمان مدیریت و برنامه ریزی

4- دارا بودن و ارائه گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی معتبر از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان محل فعالیت
 HSE 5- احراز امتیاز قابل قبول بر اساس معیارهای ارزیابی توانمندی

۶-  احراز امتیاز قابل قبول در ارزیابی کیفی )حداقل 50 امتیاز( 
۷- اولویت در شرایط یکسان با انتخاب پیمانکاران بومی و استانی و همچنین بکارگیری نیروهای بومی و استانی با اولویت محل سکونت نزدیکتر در شرایط برابر از نظر علمی و تجربی 

می باشد. 
۸- کلیه مستندات ارائه شده اصل و یا برابر اصل باشد. 

۹- پیش پرداخت به میزان 20٪ مبلغ پیمان؛ پس از طی مراحل قانونی و تشریفاتی شرکت پرداخت خواهد شد. 
10- قیمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد )خرید کالای خارجی که مشابه تولید داخلی دارند ممنوع می باشد( 

11- تکمیل و بارگذاری کلیه مستندات ارزیابی کیفی مطابق توضیحات مشروحه برگ راهنما درج شده در سامانه ستاد مورد تاکید و الزامی می باشد. 
12- کلیه پیمانکاران می بایست حداقل تا ۷2 ساعت قبل از تحویل پاکات صورتجلسه توجیهی را دریافت و با علم و آگاهی کامل اعلام نرخ نمایند. 

1۳- عدم ممنوع المعامله بودن در ســطح کلیه شــرکت های تابعه وزارت نفت )در صورت احراز ممنوع المعامله بودن، ضمانت/سپرده شرکت در فرایند ارجاع کار به نفع مناقصه گزار 
ضبط خواهد شد.( 

14- بازدید از محل پروژه در روز 1402/10/25 در ساعت ۹ صبح و جلسه توضیح و تشریح اسناد نیز در ساعت 11 همان روز انجام خواهد شد. 
تاریخ چاپ نوبت دوم: ۱4۰۲/۱۰/۱۲ تاریخ چاپ نوبت اول: ۱4۰۲/۱۰/۱۱   
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اولیه )ریال(
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آگهي تا تاریخ

زمان و مکان 
جلسه توجیهي

مهلت بارگذاري 
پاکات در سامانه 

ستاد تا تاریخ

تاریخ بازگشایي 
اولیه پاکات 

ارزیابي

تاریخ 
بازگشایي 

پاکات

مناقصه ساخت و 
تجهیز پست برق پاساژ 

سیستم آتش نشاني 
و تاسیسات ریلي انبار 
نفت شهید صدوقي یزد
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رئیس کمیس��یون محیط زیس��ت، س��امت و خدمات ش��هری 
شورای شهر با بیان این که میزان استفاده شرکت آبفا از آب های 
زیرزمینی تهران نسبت به سال ۱۳۹۰ تقریبا دو برابر شده است، 
گفت: اجرای اس��تانداردهای سوخت را نمی توان به سال ۱۴۰۷ 
موک��ول کرد، اما وزارت نفت نامه ای تنظیم و اعام کرده که این 
استانداردسازی تا س��ال ۱۴۰۷ به تأخیر بیفتد. به گزارش ایلنا، 
مهدی پیرهادی با بیان این که در س��ال ۱۳۹۰، ش��رکت آبفا از 
۲۸ درصد از آب های زیرزمینی اس��تفاده می کرد، گفت: در سال 

۱۴۰۱ و امس��ال این میزان به بی��ش از ۵۰ درصد 
افزایش یافته اس��ت و تقریبا دو برابر شده است. وی 
ب��ا تاکید بر این که وضعی��ت آب در تهران به هیچ 
عنوان مطلوب نیس��ت، عنوان ک��رد: مجموعه های 
دولتی باید بیش��تر از مردم صرفه جویی در مصرف 

آب را رعایت کنند. البته شهروندان نیز باید صرفه جویی کنند تا 
از بحران ناش��ی از کمبود بارندگی خارج شویم. پیرهادی با بیان 
این که باید به س��مت کاش��ت گونه های کم آب بر برویم، تصریح 

کرد: متأس��فانه در استفاده از وسایل کاهنده مصرف 
آب توجه کافی صورت نگرفته است؛ از سویی دیگر، 
اس��تفاده بیش از حد از منابع آب زیرزمینی منجر به 
افزایش فرونشست ها شده است.وی با بیان این که به 
ما می گویند چرا به این ان��دازه در مورد آلودگی هوا 
صحبت می کنیم و باید س��کوت کنیم، اظهار داشت: بیش از ۲۷ 
هزار نفر در کشور و ۶ هزار و ۳۹۸ نفر در تهران در طول یک سال 

به دلیل آلودگی هوا جان خود را از دست داده اند.

  میزان استفاده از آب های زیرزمینی تهران دو برابر شده است
 حج

 بهداشت

 شورا 

 پلیس 

 شهرداری 

 بهداشت

چرا هزینه عمره مفرده
 برای هر زائر ۴۰ تا ۴۴ میلیون تومان 

تمام می شود؟
با آغاز ثبت نام از متقاضیان عمره مفرده یکی از 
پرسش های پرتکرار برخی از شهروندان درباره 
چرایی هزینه ۴۰ تا ۴۴ میلیون تومانی این سفر 
اس��ت.به گزارش تسنیم، بعد از سال ها انتظار، 
خبر ازس��رگیری اعزام زائ��ران ایرانی به عمره 
مفرده به صورت جدی مطرح ش��د و از ۲۲ آذر 
م��اه ثبت نام از اولویت های یک تا ۶۰۰ که نزد 
بانک های ملی و ملت ودیعه گذاری کرده  بودند، 
آغاز شد. ۱۳ دی نخستین گروه از زائران عمره 
از ایستگاه تهران اعزام می شوند و روند اعزام ها 
تا ۱۰ اسفند ادامه خواهد داشت؛ در این مدت 
۷۰ ه��زار نف��ر در قال��ب ۵۷۰ کاروان راه��ی 
سرزمین وحی می شوند. مدت تعیین شده برای 
س��فر نیز ۱۰ روز است که ۵ روز آن در مکه و 
۵ روز دیگر در مدینه منوره سپری خواهد شد. 
در عمره امسال چند گروه قیمتی تعیین شده 
که نسبت به کیفیت هتل متغیر است؛ کمترین 
قیمت با همه خدمات ۴۰ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان و بیش��ترین قیمت ۴۴ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان اس��ت که از کودکان زیر دو س��ال 
۱۰ درصد این هزینه ها دریافت می ش��ود؛ اما 
یکی از پرسش های پرتکرار برخی از شهروندان 
درباره میزان هزینه این سفر است. سیدعباس 
حسینی؛ رئیس س��ازمان حج و زیارت در این 
ب��اره می گوید: ای��ن موضوع چن��دان به نرخ 
خدمات در عربس��تان مربوط نمی ش��ود؛ نرخ  
خدم��ات تکلیفی در این کش��ور نهایت تا ۱۵ 
درصد افزایش داشته اس��ت اما مسئله اصلی 
تغییرات و نوس��انات نرخ ارز در داخل کش��ور 
است.به گفته وی، هزینه های ارزی عمره برای 
هر زائر از ۶۵۰ تا ۷۵۰ دلار اس��ت، که ش��امل 
تغذیه، حمل ونقل، خدمات فرودگاهی، اسکان، 
بهداشت و درمان می شود. بخشی از هزینه های 
این سفر نیز ریالی است، که شامل حدود ۱۲ 
میلیون تومان اس��ت و به آن هزینه های ارزی 
اضافه می ش��ود؛ هزینه روادی��د و بیمه هم در 
هزینه ارزی محاسبه شده که مبلغ آن حدود 
۱۳۱ دلار اس��ت.هزینه های س��فر عمره با ارز 
نیمایی به نرخ ۴۲ هزار و ۹۰۰ تومان محاسبه 

شده است.

رئیس سازمان نظام پزشکی:
درآمد برخی از پزشکان کمتر 

از یک کارمند عادی است
رئیس سازمان نظام پزشکی با بیان اینکه درآمد 
برخی از پزشکان کمتر از یک کارمند عادی و 
یا یک پرستار است گفت: اینکه گفته می شود 
پزش��کان درآمد بس��یار بالای��ی دارند حرف  
دقیقی نیست. محمد رئیس زاده در گفت وگو 
با میزان درباره میزان درآمد پزش��کان با بیان 
اینکه پزشکی که ۴۰ سال سابقه دارد و استاد 
تمام و فرد ش��اخصی اس��ت در هر جای دنیا 
برود وضعیتش مشخص است گفت: پزشکی 
که تخصص خود را تمام کرده و در س��راوان، 
ایام و خوزستان و.. فعالیت دارد با وجود اینکه 
۱۵ س��ال درس خوانده و نفر اول برد رش��ته 
تخصصی خود ش��ده و در حال گذراندن طرح 
خود اس��ت، درآمد کم��ی دارد و کمتر از یک 
کارمند عادی و حتی برخی مواقع کمتر از یک 
پرس��تار درآمد دارد. وی ادامه داد: اینکه گفته 
می ش��ود پزشکان درآمد بس��یار بالایی دارند 
حرف ه��ای دقیقی نیس��ت و حرف های عامه 
پسند است، جامعه پزشکی اضافه بر ظرفیت 
و حرفه خود چیزی نمی خواهد و هر چه تعرفه 
مشخص کرده و حق آنهاس��ت باید پرداخت 
شود، خدمات پزشکی در همه جای دنیا گران 
است. ارزش ویزیت خدمات پزشکی کشور ما 
در رتبه ۱۰۱ دنیاست اما آیا کیفیت ویزیت نیز 

در رتبه ۱۰۱ دنیا قرار دارد؟

رئیس شورای اسلامی شهر تهران:
 منابع مالی اتوبوس های 
خارجی تامین شده است

رئیس شورای اسامی شهر تهران گفت: جایگاه 
ش��ارژ وسایل نقلیه برقی مصرف برق چندانی 
ندارند و تنها مسئله ای که باید توجه کرد تامین 
تجهیزات و نصب آن در س��طح ش��هر است؛ 
البت��ه اتوبوس ها در ی��ک روز می توانند یکبار 
ش��ارژ ش��وند و ۲۰۰ کیلومتر پیمایش کنند. 
مهدی چمران با بیان اینکه قرارداد های داخلی 
اتوبوس ها منعقد شده، اما بعید به نظر می رسد 
امس��ال تحویل داده ش��ود، خاطرنشان کرد: 
اتوبوس های برقی احتمالا سال آینده تحویل 
داده می ش��ود. برای اتوبوس های خارجی نیز 
منابع مالی پیش بینی شده که با اصرار وزارت 
صمت قرار بر این شد دو هزار دستگاه اتوبوس 
وارداتی برقی باش��د. به گزارش میزان،چمران 
همچنین تصریح کرد: جایگاه ش��ارژ وس��ایل 
نقلیه برقی مصرف برق چندانی ندارند و تنها 
مسئله ای که باید توجه کرد تامین تجهیزات و 
نصب آن در سطح شهر است؛ البته اتوبوس ها 
در یک روز می توانند یکبار شارژ شوند و ۲۰۰ 

کیلومتر پیمایش کنند.

بیش از ۹۰ درصد 
موتورسیکلت های فعال 

کشور فرسوده هستند
 جانشین رئیس پلیس راهور فراجا گفت: بیش 
از ۹۰ درصد موتورس��یکلت های فعال کشور 
فرس��وده هس��تند و به نوبه خود به دغدغه ای 
ترافیک��ی و آلاینده تبدیل ش��ده اند. س��ردار 
سیدتیمور حسینی در گفتگو با ایرنا به وضعیت 
کنونی موتورس��یکلت های کشور اشاره کرد و 
توضیح داد: اکنون حدود ۱۲ میلیون دستگاه 
موتورسیکلت در کش��ور تردد می کنند که از 
این تعداد کمتر از ۱۰ درصد در لیست فرسوده 
قرار نمی گیرند.وی فرسودگی موتورسکلت ها 
را ع��اوه بر موضوع آلودگی و ترافیکی، عاملی 
هویت نامشخص بودن بسیاری از آنها دانست 
و افزود: متاس��فانه به دلیل فرسودگی و ارزش 
پایین، بس��یاری از این موتورسیکلت ها بدون 
معامله و نقل و انتقال رسمی، دست به دست 
می شوند و هویت مشخصی ندارند. عدم قانون 
مشخص برای موتورس��یکلت های فرسوده و 
قیمت بالای دس��تگاه های جدید، باعث شده 
رقبتی برای تعویض این موتورسیکلت ها نباشد.

به گفته سردار حس��ینی، لازم است نهادهای 
متولی ع��اوه بر تعیین الزام��ات قانونی برای 
تعویض موتورسیکلت فرسوده، مشوق هایی نیز 
جهت خرید وس��یله نقلیه جدید فراهم کنند 
تا عاوه بر استانداردس��ازی این وسائل نقلیه، 
منجر به مالکیت مش��خص آنها باش��یم. وی 
نوسازی موتورسیکلت ها و خروج دستگاه های 
فرسوده را موضوعی فرا دستگاهی عنوان کرد 
و اف��زود: باید دولت در این حوزه وارد ش��ود و 
پلیس هم این آمادگ��ی را دارد تا به دولت در 
این زمینه کمک کند. براس��اس اعام پلیس 
راه��ور تهران بزرگ، اکن��ون حدود ۹۰ درصد 
موتورسیکلت هایی که در سطح خیابان ها تردد 
می کنند، فرسوده اند و با وجود تعیین حداکثر 
۱۲ سال سن مفید برای این وسائل نقلیه، سن 
برخی موتورسیکلت های حتی از ۳۰ سال نیز 
عبور کرده است.براس��اس این گزارش، طبق 
برآوردهای کارشناسان و نهادهای رسمی، بیش 
از ۱۰ درصد از آلودگی هوای شهر تهران ناشی 
از موتورس��یکلت های فرس��وده و کاربراتوری 
اس��ت که هر کدام از آنها حدود ۱۲ برابر یک 
خ��ودروی یورو ۴ آلایندگ��ی ایجاد می کنند. 
همچنی��ن به گفت��ه رئیس مرکز مل��ی هوا و 
تغییر اقلیم سازمان محیط زیست ۹۰ درصد 
موتورسیکلت های شماره گذاری شده فرسوده و 
فاقد معاینه فنی هستند که با اجرای طرحی، 
موتورسیکلت ها فرسوده را از رده خارج خواهیم 
ک��رد. »داریوش گل علیزاده« با یادآوری اینکه 
در بین منابع آلاینده کانشهرها به ویژه شهر 
تهران، موتورسیکلت ها نزدیک به ۱۰ درصد در 
انتشار ذرات معلق س��هم دارند، درباره چرایی 
مراجعه نکردن صاحبان موتورس��یکلت ها به 
مراکز معاینه فنی گفت: با توجه به اینکه بیش 
از ۹۰ درصد از موتورس��یکلت ها فرس��وده اند، 
اگر به ای��ن مراکز مراجعه کنن��د، نمی توانند 
تائید این مراک��ز را بگیرند؛ از این رو برنامه ما 
در این زمینه اج��رای طرح از رده خارج کردن 
موتورسیکلت های فرسوده به استناد ماده ۱۰ 
قانون ساماندهی صنعت خودرو است که دوباره 

سن فرسودگی را احیا خواهد کرد.

نماینده مردم پاکدشت در مجلس:
مجلس از همسان سازی 

حقوق بازنشستگان کوتاه  نمی  آید
نماینده مردم پاکدش��ت در مجل��س با بیان 
اینک��ه یک��ی از اصلی ترین دلای��ل رد کلیات 
لایحه بودجه در مرتبه نخس��ت عدم شفافیت 
همسان سازی حقوق بازنشستگان بود، گفت: 
مجل��س در این زمین��ه پیگیر ب��وده و قطعا 
نسبت به اجرای آن تأکید دارد.فرهاد بشیری 
در گفت وگو با خانه ملت با اش��اره به بررس��ی 
لایح��ه بودج��ه ۱۴۰۳ در کمیس��یون های 
تخصصی مجلس و کمیسیون تلفیق بودجه، 
عن��وان کرد: یکی از موضوعاتی که در مجلس 
دنبال خواهیم کرد، بحث همسان سازی حقوق 
بازنشستگان است که همواره مجلس یازدهم به 
آن توجه داشته است. نماینده مردم پاکدشت 
در مجلس ش��ورای اس��امی با بی��ان اینکه 
مجلس در برنامه هفتم توسعه همسان سازی 
۹۰ درصدی بازنشستگان را مصوب کرد و این 
موضوع باید در بودجه نیز قید شود، افزود: یکی 
از دلایلی که صحن مجلس در وهله نخست با 
کلیات بودجه مخالفت کرد نیز شفاف نبودن 
وضعیت همسان سازی حقوق بازنشستگان بود. 
وی تأکید کرد: چشم امید بازنشستگان، امروز 
به مجلس است و ما نمایندگان قطعا امید آن ها 
را ناامید نخواهیم کرد و پیگیر تصویب این مهم 
در کمیسیون های تخصصی، کمیسیون تلفیق 
بودج��ه ۱۴۰۳ و نهایت��ا صحن علنی مجلس 
خواهیم بود.عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات 
و فن��اوری مجلس افزود: یکی از وظایف دولت 
تأمین امنیت و آرامش بازنشستگان عزیز پس 
از انجام سال ها خدمت صادقانه است و مجلس 
برای فراهم شدن این فضا برای بازنشستگان، 

حرکت خواهد کرد.

توضیح درباره سویه جدید کرونا
معاون بهداش��ت وزارت بهداشت درباره سویه 
جدید کووید موسوم به JN.۱ توضیحاتی ارائه 
کرد. حسین فرشیدی معاون بهداشت وزارت 
بهداش��ت در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این 
سوال که با توجه به اینکه شیوع سویه جدید 
کووید موس��وم به JN.۱ که از س��وی سازمان 
جهانی بهداش��ت به عنوان "نوع مورد توجه" 
نامگذاری ش��ده، آیا هشداری در این خصوص 
داده ش��ده است؟ گفت: ما هشدار جدیدی در 
این زمینه که بخواهیم جامعه را ملتهب کنیم 
نداشته ایم. فرشیدی تصریح کرد: پیشنهادات 
و توصیه ه��ای عمومی و رعایت بهداش��ت از 
جمله مواردی است که همیشه به افراد توصیه 

می شود.

9 اجتماعی

انتش��ار تصاویر و ویدئو هایی از خشکس��الی در ایران و آب و هوای 
برفی ترکیه، طی روز های اخیر، توجه زیادی را برانگیخته اس��ت و 
برای برخی کاربران این پرسش ایجاد شده که چرا با وجود کمبود 
ش��دید بارش برف و باران در کش��ور به فاصله یک مرز، در کشور 
ترکیه بارش برف رخ می دهد. این تصاویر در شرایطی منتشر شده 
که ایران در سال جاری وارد چهارمین سال خشکسالی و کم بارشی 
ش��ده است، بر اس��اس داده های هواشناس��ی، از ابتدای سال آبی 
جاری تنها ۳۶میلیمتر بارندگی دریافت کرده اس��ت که با توجه به 
بارش های ۶۳/۲ میلیمتری بلندمدت ۴۲/۲ درصد کاهش بارندگی 
دارد.به گزارش فرارو، یکی از فرضیه ها درباره خشکس��الی در ایران 
در شبکه ها اجتماعی به پروژه »هارپ« نسبت داده می شود. هارپ 
پروژه ای علمی است و از طریق آن دانشمندان با ایجاد تغییراتی در 
یونوسفر که دورترین و ناشناخته ترین بخش جو زمین است امکان 
مطالعه در مورد آن را پیدا کرده و آن را به صورت یک آزمایش��گاه 
طبیعی درمی آورند. هارپ این کار را با امواج رادیویی فرکانس بالا 
که توسط رادار های خود منتشر می کند انجام می دهد. با این وجود 
ع��ده ای این تئوری توطئه را باور دارند که می توان از طریق هارپ 
در بارندگی کشور ها اختال و تغییراتی ایجاد کرد. سحر تاج بخش، 
رئیس سازمان هواشناسی کشور در این باره گفته است: »ابر ها تابع 
سیستم های جوی هستند، س��امانه ابر هایی که از مدیترانه نشات 
می گیرند روی ترکیه، عراق و ایران می آید. یکس��ری ابر هس��تند 
که در س��امانه بالاتر ش��کل می گیرند و اصاً روی ایران نمی آیند، 
هر قدر هم که با ترکیه هم مرز باش��یم، ولی هر تغییر آب هوایی 
که روی ترکیه باش��د نمی تواند روی ایران بنشیند. ترکیه دو دریا 
در ش��مال و جنوب دارد و میزان بارندگیش در سال۵۰۰ میلی متر 
اس��ت در حالی که میزان بارندگ��ی در ایران حدود ۲۰۰ میلی متر 
است.«مجتبی ذوالجودی؛ معاون محیط زیست دریایی و تالاب های 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت در رابطه با علت کم بارشی های 
اخیر در کش��ور گفت: »علت اصلی به موقعیت جغرافیایی کش��ور 
ما برمی گردد؛ ایران در منطقه خش��ک و نیمه خش��ک جهان قرار 
دارد و اگر میانگی��ن بلندمدت بارندگی را نگاه کنید، می بینید که 
جزو کش��ور هایی هستیم که بارندگی کمی دارند و حتی نسبت به 
کشور های همسایه مان نیز بارندگی کمی داریم.« افزون بر مسئله 
تفاوت ها میان وضعیت بارش و مش��اهده ب��رف در ایران و ترکیه، 
یک��ی دیگر از موضوعات��ی که مورد توجه قرار گرفته اس��ت، محو 
شدن ابر های باران زا از آسمان دریاچه ارومیه است. علی ساجقه، 
رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت در این باره گفت: »مرجع 
ملی تغییر اقلیمی کش��ور و پژوهش��کده محیط زیس��ت کشور را 
مکلف کردیم تا در یک بازه زمانی دو هفته با نشس��تی که با همه 
دس��تگاه های مسئول برقرار می کنند، مس��ئله مربوط به تغییرات 
اقلیمی و وقایعی که در حال اتفاق افتادن اس��ت را بررسی کرده و 
پاسخ دهند. ساجقه افزود: اینکه جبهه هوایی وارد و بالای دریاچه 
ارومیه محو ش��ود، باید حتما از لحاظ علمی بررس��ی شود که آیا 
واقعا گاز متانی که در آنجا تولید می شود یا افزایش درجه حرارتی 
که در ارتفاعات جو صورت می گیرد، عامل این اتفاق است یا خیر؟ 
بنابراین باید کار علمی و تحقیقاتی در این خصوص صورت بگیرد.« 
برخی از مسئولان کشور معتقدند در کنار تغییرات اقلیمی و مسائل 
منطق��ه ای، ای��رادات موجود در نحوه مصرف ذخای��ر آبی در بروز 
خشکسالی موثر اس��ت، هاشم امینی، مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضاب کشور در این باره گفت: »کشور ما به دلیل موقعیت 
جغرافیایی جزو کشور های خشک و نیمه خشک به حساب می آید 
که البته کاهش بارندگی ها در سال های اخیر هم مزید بر علت این 

خشکس��الی بوده و آن طور که ش��رکت مدیری��ت منابع آب اعام 
کرده میزان بارش ها در پاییز امس��ال حتی نسبت به سال گذشته 
چیزی حدود ۶ درصد هم کاهش داشته و این هشداری است برای 
وقوع بحران خشکسالی. اگرچه که در کشور در شرایط کم بارشی به 
سر می بریم، اما به جهت همین شرایط کم بارشی موضوع مدیریت 
منابع آبی در کشور اهمیت دو چندانی پیدا می کند. چهار برابر نرُم 
جهانی هدررفت آب داریم. ش��اخص هدر رفت ما حدود ۱۶ درصد 
اس��ت، ۱۶ درصد تلفات واقعی ش��بکه های آب است.« با توجه به 
این ش��رایط پرسش هایی مطرح است، از جمله این که پشت پرده 
ماج��رای تف��اوت بارش در مرز ایران و ترکیه چیس��ت و ایران چه 
راهکار هایی برای بهبود ش��رایط خشکسالی در کشور دارد؟ محمد 
درویش پژوهش��گر و فعال محیط زیس��ت به این پرسش ها پاسخ 

داده است.

<دریاچه ارومیه را خشک کرده ایم و طبیعی است
    که ابر ها فرار می کنند

محمد درویش گفت: »بر اساس گزارش های ITCC، سال ۲۰۲۳ 
در کل یکی از خش��ک ترین س��ال ها در تاریخ جهان بوده و طبق 
آمار های��ی که به دس��ت آمده، گرما و خشکس��الی زمین، در طول 
۲۰۰ س��ال اخیر بی سابقه اس��ت. امسال در کوهس��تان های آلپ 
)درس��ت مثل سال گذش��ته(، برف به حدی کم بود که مسابقات 
جهانی اسکی با برف مصنوعی برگزار می شود. در کانادا نیز، شاهد 
این موضوع هس��تیم که در کریسمس بعد از نیم قرن، برای اولین 
بار، مردم هیچ برفی را ندیده اند. تمامی این ش��واهد نش��ان دهنده 
خطر »جهان گرمایی« و »تغییر اقلیم« است. این مخاطرات، بسیار 
جدی اس��ت و نمی تواند نادیده گرفته ش��ود. تصاویر و ویدئو هایی 
که از م��رز ترکیه و ایران گرفته و پربازدید می ش��وند، نیز چندان 
عجیب نیس��تند. مرز ترکیه در جوار کوهستان مرتفع آرارات قرار 
گرفته اس��ت و اگر شما اطراف سبان ایران نیز تردد کنید، برف ها 
را خواهید دید. ما خطای چشمی هم می کنیم. مثا می گوییم چرا 
کوه هایی که نزدیک ما است برف ندارند و کوه هایی که از ما دورتر 
هستند، برف دارند. اما توجه نداریم که، کوه هایی که دورتر هستند، 
ارتفاع بالاتری دارند.« وی اف��زود: »نباید این نکته را هم فراموش 
کنیم که میانگین ریزش های آس��مانی، حتی در ترکیه نیز نسبت 
به سال های قبل، کاهش پیدا کرده است. یک دلیل که باعث شده 
اس��ت میزان »ابرناکی« در بالادس��ت دریاچه ارومیه کم باشد این 
اس��ت که ما پهنه بزرگ��ی از دریاچه ارومیه را از دس��ت داده ایم، 
پهنه ای بسیار مهم که تا پیش از این، ظرفیت گرمایی بسیار خوبی 
ایج��اد می کرد، ابرناکی و بخار آب ایجاد می کرد و اکنون تبدیل به 
یکی از کانون های تولید حرارت ش��ده است و وقتی ابر ها به سمت 
دریاچ��ه ارومیه که هم اکنون لخت اس��ت می رون��د، دقیقا همان 

اتفاق��ی رخ می دهد که در کویر ل��وت رخ می دهد و ابر ها پراکنده 
می شوند. همه این اتفاقات ناشی از این است که ما دریاچه ارومیه 
را خش��ک کرده ایم. ۸۵ درصد دلیل خشک شدن دریاچه ارومیه 
شامل سدسازی های متعدد و افزایش کشاورزی می شود. ۱۵ درصد 

شرایط دریاچه ارومیه نیز ناشی از تحولات تغییر اقلیم است.«

<بلایی که اقتصاد آب محور سر طبیعت ایران آورده است
این فعال محیط زیست گفت: »این که تصورکنیم مهندسی اقلیمی 
در کار است، ابر های ما دزدیده می شود و دشمن نمی گذارد بارندگی 
اتفاق بیفتد، باورنکردنی اس��ت. اگر اسرائیل و آمریکا می توانستند 
مهندس��ی اقلیمی انجام دهند، فکری به حال وضعیت کشور های 
خود می کردند. در حال حاضر، اس��رائیل با خشکسالی گسترده رو 
به رو شده است و حتی یکی از دریاچه های مقدس اسرائیل خشک 
ش��د و مجبور شدند با اس��تفاده از تکنیک »آب شیرین کن«، آب 
را از دری��ای مدیتران��ه وارد ای��ن دریاچه کنند ت��ا دریاچه خود را 
احی��ا کنند. در ای��الات متحده نیز بخش های بزرگ��ی از آریزونا و 
کالیفرنیا درگیر خشک سالی شده است و فرونشست های وسیع و 
آتش س��وزی های مهیبی را در این مناطق و حتی کانادا می بینیم؛ 
بنابراین اگر این کش��ورها، توان »مهندسی اقلیم« را داشتند، برای 
خود، کاری می کردند. در کش��ور چین نیز، صد ها دریاچه خش��ک 
ش��ده است. حتی در روس��یه، بخش های بزرگی از سیبری، درگیر 
آتش س��وزی است. اگر روس ها توانایی مهندسی اقلیمی و کنترل 
باد ها را داش��تند، ابتدا کش��ور خود را اصاح می کردند. ما نباید به 
توهم��ات دامن بزنیم. در یک دوره زمان��ی، پروژه ای به نام »پروژه 
هارب« اجرا ش��د و آن پروژه هم شکس��ت خود و ایالات متحده و 
ناس��ا، تعطیلی رس��می آن پروژه را اعام کردند.« وی افزود: »در 
حال حاضر یک نگرانی جهانی وجود دارد که افرادی که در مناطق 
خشک و بی آب و علف زندگی می کنند به مناطق حاصلخیز و سبز 
مهاجرت می کنند و آمایش سرزمینی دستخوش مشکاتی جدی 
می ش��ود. این یک نگرانی جهانی اس��ت و برای همین هم رهبران 
جهان در اجاس »کاپ ۲۸« دور هم جمع ش��دند و حاضر شدند 
صد ها میلی��ارد دلار هزینه کنند تا تکنیک، فناوری ها و رفتار های 
خود را به نفع پایداری زمین تغییر دهند. این که امسال در اجاس 
بیست و هشتم در یک کشور نفت خیز؛ امارات متحده عربی، شاهد 
برگزاری این اجاس بودیم بس��یار مهم بود. به ویژه این که عبارت 
»گذر از س��وخت های فسیلی« را نیز در قطعنامه پایانی گنجاندند. 
این، به این معناس��ت که همه کش��ور ها خود را آمده یک جراحی 
س��خت و دردناک کرده اند. مردم ایران نیز باید خود را آماده این 
جراحی سخت کنند.« این پژوهشگر حوزه محیط زیست گفت: »ما 
بای��د اقتصادمان را از یک اقتصاد به ش��دت »آب محور« تبدیل به 
اقتصادی کنیم که وابستگی کمی به آب دارد. آب باید بستر توسعه 
باشد، نه این که از فروش آب، تولید پول کنیم. این افتخاری نیست 
که ما اعام کنیم میزان صادرات غیرنفتی ما در بخش کش��اورزی 
۱۲ برابر ش��ده است. درست مثل این است که یک مجروح داشته 
باش��یم که یک دستش مجروح است با کمبود خون رو به رو شده 
است و به مجروح بگوییم دست دیگر خود را هم جلو بیاور تا خون 
تو را بگیریم و تولید درآمد کنیم. ما باید در حد نیاز های داخلی و 
در محصولات استراتژیکی مثل برنج، جو و گندم و ذرت تولیدی در 
حد ۳۰ میلیارد متر مکعب داشته باشیم و بقیه اب را به عنوان حق 
آبه محیط زیست و احیای رودخانه ها و تالاب ها استفاده کنیم. در 
حال حاضر، بخش کشاورزی ما، دست کم ۷۰ میلیارد متر مکعب، 

آب استفاده می کند.«

 پشت پرده ماجرای تفاوت بارش برف و باران
 در مرز ایران و ترکیه
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هوای پر از دود و آلودگی، نفس های مردم »باقرش��هر« را به ش��ماره 
انداخته و مردم این منطقه از استان تهران پس از پشت سر گذاشتن 
پاییزی که رنگ هوای آن خاکستری و رنگ نقشه آن بیشتر روز ها قرمز 
و گاهی بنفش بود، زمستان سرد خود را نیز با هوایی که نقابی مه گونه 
به چهره شهر گسترده است، آغاز کردند. تنها روز های انگشت شماری 
آسمان این شهر، رنگ آبی به خود دیده و هوای خاکستری رنگِ پر از 
دود و آلودگی، نفس های مردم »باقرشهر« را به شماره انداخته است.به 
گزارش فارس، شهری در جنوب پایتخت در میان انواع صنایع و منابع 
آلاینده محصور شده و با آلودگی های ناشی از آن ها دست و پنجه نرم 
می کند. طی هفته های گذشته نفس کشیدن در این شهر خاکستری 
س��خت شده و تنها روز های انگشت ش��ماری آسمان این شهر، رنگ 
آبی به خود دیده اس��ت. هوای پر از دود و آلودگی، نفس های مردم 
»باقرشهر« را به ش��ماره انداخته و مردم این منطقه از استان تهران 
پس از پشت سر گذاشتن پاییزی که رنگ هوای آن خاکستری و رنگ 
نقشه آن بیشتر روز ها قرمز و گاهی بنفش بود، زمستان سرد خود را 
نیز با هوایی که نقابی مه گونه به چهره شهر گسترده است، آغاز کردند.

<باقرشهر کجاست؟
باقرش��هر یکی از ش��هر های بخش کهریزک در شهرستان ری است 
که دور تا دور آن پر است از آلاینده ها؛ پالایشگاه تهران، نیروگاه برق 
ری، شهر سنگ، سایپا پرس، شرکت های نفتی بهران و ایرانول، مراکز 
متعدد بازیافت پسماند، شهرک انرژی و انواع لکه های صنعتی، باقرشهر 
را احاطه کرده اند. این شهر که دو جاده ترانزیتی را در دل خود جای 
داده، محل عبور تریلر های حمل زباله ب��رای تردد به آرادکوه و انواع 
خودرو های سنگین حمل بار برای تردد به انبار ها و واحد های صنعتی 
همچنین محل عبور خودرو های متعدد تهرانی ها به سمت بهشت زهرا 
)س( است که دود همه آن ها هوای باقرشهر را غبارآلود می کند.سهم 
عوارض آلودگی این ش��هر پر از آلاینده، در حد صفر است، در حالی 
که گاهی افق دید به زیر ۱۰ متر می رس��د و سرفه ها و سوزش گلو، 
اشک چشم شهروندان را درمی آورد؛ سرانه فضای سبز ۱۳ مترمربعی 
نیز نتوانس��ته ریه های باقرشهر را پاک کند، زیرا گستره فضای سبز 
جوابگ��وی این حجم از آلایندگی نیس��ت. به گفتته مرتضی همتی 
شهردار باقرشهر؛ اگر کل این شهر هم درخت کاشته شود، در کاهش 
آلایندگی تاثیر زیادی نخواهد داشت، چون باقرشهر حالت کاسه ای 
دارد و بیش از ۹۰ درصد آلایندگی در داخل ش��هر می چرخد و این 
یکی از دلایل آلوده تر بودن این ش��هر از سایر شهر های استان تهران 

است.آلودگی هوا یکی از بزرگ ترین معضات کشورمان است که در 
نیمه دوم س��ال به دلیل وارونگی هوا و سایر عوامل، افزایش می یابد. 
اس��تان تهران از آلوده ترین مناطق کش��ور است، اما مُهر خاکستری 
آلوده ترین شهر استان تهران بر پیشانی باقرشهر نقش بسته و این شهر 
را رکورددار آلوده ترین شهر استان کرده است.محمد رستگاری رئیس 
اداره محیط زیس��ت شهرستان ری با بیان اینکه برخی ایستگاه های 
سنجش آلودگی هوا شهری هس��تند و در ناحیه های مسکونی قرار 
دارند و برخی ترافیکی بوده و در نزدیکی جاده قرار دارند اظهار کرد: 
ایستگاه باقرشهر مجاور جاده اصلی قرار دارد که کامیون های سنگین 

که منشا آلودگی هستند از آنجا عبور می کنند.

<زباله سوزی، دلیل مغفول آلودگی هوا
وی با اش��اره به تجمع فعالیت های صنعتی در باقرش��هر گفت: این 
مراکز اگر اس��تاندارد ها را هم رعایت کنند به این معنی نیس��ت که 
بدون آلودگی هستند. ش��اید درصدش در حد مجاز باشد، اما اثرات 
تجمعی این واحد های صنعتی باعث می شود که بار آلودگی زیاد باشد. 
رئیس اداره محیط زیس��ت شهرس��تان ری ادامه داد: دلیل سوم که 
مغفول مانده، فعالیت مراکز بازیافت پاستیک و سوزاندن پسماند ها 
و ضایعات در زمین های اطراف باقرش��هر و کهریزک است که در این 
راستا گشت مش��ترک با همکاری شهرداری ش��ب ها رصد و پایش 
می کنند. رستگاری تصریح کرد: پالایشگاه تهران مازوت سوزی ندارد 
و دودکش ها استاندارد است، اما »فلرسوزی« دارد که غیرمجاز است 
که اقدام قانونی در این رابطه انجام دادیم و در لیست صنایع آلاینده 
نیز درج کردیم که در حال طی مراحل قضائی است.ش��هر کهریزک 
در همس��ایگی باقرشهر که در محل ورودی ۱۷ استان به تهران قرار 
دارد، ایستگاه سنجش آلودگی کیفیت هوا ندارد و به این شکل خود 
را از همه آلودگی ها مبرا کرده، اما در حقیقت هوای خاکستری رنگ 
و مه آلود کهریزک و غلظت آلاینده ها در این شهر، بیشتر از باقرشهر 
نباشد، کمتر نیست. علی کلهر شهردار کهریزک نیز، شرایط آلودگی 
باقرش��هر با کهریزک را تقریبا یکسان دانست و برای مقابله با آن به 
گشت های مش��ترک و جمع آوری ضایعات پاس��تیک اشاره کرد و 
گفت: طی روز های گذشته ۸ مرکز بازیافت غیرمجاز جمع آوری شده 
اس��ت.آتش زدن ضایعات و توری ها، تخلیه نخاله ها در حریم ش��هر، 
وج��ود واحد های صنعتی و تردد کامیون ها از جمله مواردی اس��ت 
که ش��هردار کهریزک در آلودگی هوای این ش��هر دخیل دانست و 
اظهار کرد: کارخانه ها باید به ش��عاع ۱۲۰ متری ش��هر منتقل شود.

علی اصفهانی رئیس آموزش و پرورش منطقه کهریزک نیز بیان کرد: 
بیشتر روز ها آلودگی به قدری زیاد است که نفس کشیدن در این هوا 
برای دانش آموزان مضر است، اما تصمیمات کارگروه کاهش آلودگی 
هوای اس��تان تهران برای همه شهر های استان یکسان است. وی در 
رابطه با تعطیل ش��دن کاس های حض��وری گفت: در این خصوص 
آموزش و پرورش دخیل نیس��ت و تصمیم گیرنده استانداری است. 
تصمیمات در جلسه کارگروه کاهش آلودگی هوای استان تهران اتخاذ 
و به ما هم اعام می ش��ود و هیچ استعامی از ما گرفته نمی شود در 

حالی که میزان آلودگی در همه شهر ها یکسان نیست.

<تعطیلی مدارس راه حل رفع آلودگی نیست
مهدی باب الحوائجی فرماندار ویژه شهرستان ری مشکل آلودگی هوا 
را موضوع ملی دانس��ت و اظهار کرد: تصمیمات در خصوص کیفیت 
هوا، بر مبنای شاخص های آلودگی، در کارگروه کاهش آلودگی هوای 
اس��تان تهران گرفته می ش��ود. باب الحوائجی با بیان اینکه تعطیل 
کردن مدارس راه حل رفع آلودگی نیس��ت، افزود: تعطیلی مدارس 
تبعاتی به دنبال دارد و باعث افت تحصیلی دانش آموزان می ش��ود و 
در زمینه های اقتصادی و اجتماعی تاثیرگذار است لذا باید به سمت 
و سوی رفع آلودگی برویم.آرش ناصر پیرسرایی رئیس حوزه قضائی 
بخش کهریزک نیز از بررسی موضوع آلودگی هوا در در جلسه شورای 
تامین خبر داد و گفت: در این جلسه مقرر شد محیط زیست اقدامات 
لازم را برای پایش و جمع آوری پس��ماند س��وزی و مراکز غیرمجاز 
بازیافت زباله انجام دهد. پیرس��رایی با اشاره به اینکه گشت ها شبانه 
روزی با جدیت در حال انجام اس��ت، ادام��ه داد: خودرو های آلاینده 
و کارخانه ها و واحد های صنعتی که آلودگی تولید می کنند نیز رصد 
و پایش می ش��وند و اگر موردی مشاهده و اعام جرم صورت بگیرد، 
برخورد های قضائی انجام خواهد شد.کیفیت هوای باقرشهر امروز نهم 
دی ماه ۱۴۰۲، با شاخص ۱۷۴ در وضعیت قرمز و ناسالم و در آستانه 
وضعیت بنفش قرار دارد و امروز هم رکورددار آلوده ترین شهر استان 
تهران اس��ت. در حالی که بیشتر ش��هر ها امروز در وضعیت زرد و یا 
نارنجی هس��تند. آلودگی هوا در شهر های کهریزک و باقرشهر، طی 
هفته های اخیر بیشتر از سایر شهر های استان تهران بوده که عوامل 
متع��ددی در آن دخیل اس��ت و رفع آن ها ع��زم ملی می خواهد، اما 
سوال اینجاس��ت چرا کارگروه کاهش آلودگی هوا برای تمام شهر ها 
تصمیمات یکسان اتخاذمی کند در حالی که میزان آلودگی در همه 

شهر ها یکسان نیست؟

 رکورددار آلودگی هوا در پایتخت کدام منطقه است؟
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رئیس اتــاق بازرگانــی ایران و عــراق گفت: بانــک مرکزی با 
سیاســت های منطقی موفق شــد نــرخ ارز را بــر خلاف برخی 

پیش بینی ها در یک دامنه ثابت و مشخص حفظ کند.
یحیی آل اســحاق رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق گفت: یک 
جریان فکری بر این باور بود که باتوجه به درآمدها و هزینه های 
ارزی و رونــد عرضه و تقاضا و تمامی فاکتورهای موثر در قیمت 
ارز، بانــک مرکزی نمی تواند نــرخ ارز را در این دامنه حفظ کند 

و دلار را با قیمت ۷۰ تا ۸۰ هزار تومان پیش بینی می کردند.
وی ادامه داد: در جامعه هم یک ابهام وجود داشت که قیمت ارز 
چه خواهد شد و از ســوی دیگر عوامل داخلی و خارجی نیز در 
حال حرکت به ســمتی بودند تا در جامعه یک عدم آرامش ایجاد 

کنند که این موضوع هم بســیار خطرناک بود. چراکه اقتصاد ما 
تا حد زیادی روانی اســت و همین انتظارات و فضایی که توسط 
فعالان اقتصادی و تصمیم سازان و تصمیم گیران ایجاد می شود، 

بسیار مهم و تاثیرگذار است.
این فعــال اقتصادی افزود: در واقع سیاســت های بانک مرکزی 
و ایجاد آرامش نســبی در محیطی متلاطم، بســیار ارزشــمند 
بود. از ســوی دیگر اصل تئــوری تثبیت به معنای حفظ در یک 
دامنــه ارزی و همچنین اقدامات و الزامات انجام شــده داخلی 
 و خارجــی برای تنظیم امــور و مدیریت نیز بســیار مطلوب و 

غیرقابل انکار بود.
به گزارش برنا؛ آل اسحاق اضافه کرد: بانک مرکزی هم اکنون در 

حوزه ارزی به عنوان یک حوزه بحرانی در ســالیان اخیر، طی ۷ 
تا ۸ ماه گذشته توانسته قیمت دلار را بین ۴۹ تا ۵۰ هزار تومان 

حفظ کند که این اقدام به واقع یک موفقیت است.

دبیرکل مجمع کارآفرینــان ایران با بیان اینکه نیازمند یک برنامه 
راهبردی بلندمدت و چشــم انداز مطلوب در حوزه تولید هستیم، 
گفت: قوانینی که مورد نیاز توســعه کارآفرینی است در خانه ملت 

در اولویت قرار ندارد. 
»حمیدرضا غزنوی« در گفت وگویی افزود: ما همیشه با نمایندگان 
مجلس در ارتباط هســتیم، اما فقط تعداد معدودی از نمایندگان 
دغدغه تولید ملی و صنعت را در کشــور دارند و این مسئله از دید 

سایر نمایندگان مهم نبوده و در اولویت قرار ندارد. 
وی خاطرنشــان کرد: در حقیقت شــرایط به گونه ای نیســت که 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی بر سر موضوع تولید ثروت برای 
کشور متفق القول باشــند و آن را به عنوان مهم ترین اصل توسعه 
کشور و با هدف بهبود وضعیت اقتصاد و معیشت مدنظر قرار دهند. 
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران گفت: به طور قطع در این مجلس 
هم افراد دلسوز حوزه تولید و کارآفرینی وجود دارد، اما قوانینی که 
مورد نیاز توسعه کارآفرینی است در خانه ملت در اولویت قرار ندارد. 
وی ابراز امیدواری کرد: نمایندگان منتخب دوره بعد این اصل را به 
عنوان مهم ترین بخش مورد توجه کشور قرار دهند تا شرایط بهتر 

از این بشود. 
دبیرکل مجمع کارآفرینــان ایران اظهار داشــت: ما نیازمند یک 
اســتراتژی صنعتی هســتیم تا یک راهبرد بلندمدت پیش روی 
کارآفرینان و کارکنان دولت قرار بگیرد؛ در حقیقت در صورت وجود 

این استراتژی تکلیف بر همه روشن است. 
وی با اشاره به خلا یک برنامه بلندمدت راهبردی صنعتی در کشور، 
بیان داشت: ما هیچ وقت دارای چنین برنامه ای نبوده ایم، در واقع در 
برخی از ادوار وزرایی آمدند و تعدادی برنامه صنعتی ارائه کردند، اما 
به علت نداشتن ضمانت حقوقی و اجرایی این برنامه ها توسط وزرای 

بعدی به فراموشی سپرده شد. 
غزنوی در ادامه گفت: اگر مجلس وارد عمل می شد به طور قطع این 
قوانین ضمانت حقوقی و اجرایی پیدا می کرد و کارآفرین نیز تکلیف 
خود را می دانست، اما به علت خلأ این برنامه بلندمدت و تغییرات 
فراوان قوانین، کارآفرینــان و بنگاه های اقتصادی همواره متضرر و 

ورشکسته می شوند. 
وی با بیان اینکه عده ای نمایندگان مجلس شورای اسلامی پیگیر 
مشکلات اقتصادی و تولیدی حوزه انتخابیه خود هستند، تاکید کرد: 
اگر در کشور دارای یک برنامه بلندمدت باشیم، سرمایه گذاری ها به 
سمت تولید سوق می یابد و به تبع وضعیت کشور از لحاظ اشتغال و 

تولید ثروت در شرایط بهتری قرار می گیرد. 
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران در تذکری مطرح کرد: نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی همواره باید بدانند قوانینی که مورد تصویب 

قرار می گیــرد چه تبعاتی برای تولید در پی دارد. مردم باید دارای 
درآمد باشند تا بتوانند هزینه های زندگی را تامین کنند. 

وی با اشاره به اینکه همواره معتقدیم مسئله تولید زیربنای همه این 
موضوعات اســت، خاطرنشان کرد: هر تصمیمی که در کشور اتخاذ 
می شــود باید مقوله تولید مدنظر قرار بگیــرد. در واقع اگر بانک ها 
مکلف به پرداخت تسهیلات تکلیفی می شوند باید ببینیم منابع ما به 
چه میزان است. اگر همه تسهیلات به موارد غیر از تولید اختصاص 

یابد تولید با مشکل عدم تامین وجه مواجه می شود. 
غزنوی تصریح کرد: با وجود اینکه نظام اقتصادی کشــور یک نظام 
بانک محور است، اما همواره مشاهده می کنیم که تولید در وضعیت 
خوشایندی قرار ندارد و اکنون بانک ها امکان ارائه تسهیلات به طور 

کلان به بخش تولید را ندارند. 
وی با ابراز گلایه نسبت به وضعیت موجود، خاطرنشان کرد: به طور 
قطع کارآفرینی که قصد دارد با سرمایه گذاری در کشور تولید انبوه 
با صرفه اقتصادی بالا انجام دهد، در صورت عدم حمایت از ســوی 
بانک ها و دولت با مشــکل مواجه می شــود؛ بر این اساس به ناچار 
تعداد تولید و تنوع محصولات کاهش می یابد و قیمت افزایش پیدا 

می کند. 

< لزوم شرکت حداکثری مردم در انتخابات
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با اشاره به لزوم شرکت حداکثری 
مردم در انتخابات پیش رو گفت: به طور قطع عدم حضور در انتخابات 
کاری را پیش نمی برد. ما باید بر اســاس افکار، اندیشه و عقایدمان 
در انتخابات مشارکت فعال داشته باشیم تا بتوانیم سرنوشتمان را به 

دست افراد شایسته بسپاریم. 
غزنوی با اشــاره به ویژگی های یک نماینده مجلس، بیان داشــت: 
نماینــده ایده آل نماینده ای اســت که با علم و آگاهی نســبت به 
شرایط کشور اولویت ها را بسنجد. ما در حیطه فعالیت خود نیازمند 
نمایندگان هستیم که در عرصه اقتصاد با تجربه باشند و بتوانند با 
مشارکت و همفکری بخش خصوصی قوانین مناسبی را وضع کنند. 

< قوانین مجلس در حوزه تولید باید به سمت جذب سرمایه گذاری ها برود
وی درباره ویژگی های یک مجلس قوی و مقتدر گفت: مجلس قوی 
بایــد به طور مقتدرانه قوانینی را تصویب کنــد که مردم بتوانند از 
آن به درستی بهره مند شوند و همواره شرایط اقتصادی، اجتماعی، 

سیاسی و فرهنگی کشور رو به تعالی حرکت کند. 
غزنوی با اشــاره به حوزه اقتصاد گفت: مجلس باید بتواند در حوزه 
اقتصاد و تولید قوانینی را تصویب کند تا بخش خصوصی در کشور 
هرچه بیشتر به سرمایه گذاری، تولید و ایجاد اشتغال ترغیب شود. 

دبیــرکل مجمع کارآفرینان ایــران با انتقــاد از عملکرد برخی از 
نمایندگان مجلس افزود: تولید مسئله نخست و مهم کشور نیست، 
به طوری که با هر کدام از نمایندگان مجلس و اعضای کمیسیون ها 
که رایزنی می کنیم این افراد فقط از منظر خودشــان به موضوعات 
نــگاه می کنند. در صورتی که همه نخبگان کشــور به این نتیجه 
رسیده اند که تولید، اشــتغال، تولید ثروت و بهبود معیشت مردم 
مهم ترین موضوعی اســت که باید به آن پرداخته شود؛ اما همواره 

قوانینی که در این راستا تصویب می شود کارآمد نیست. 
وی در این باره ادامه داد: به طور مثال برای مســائل مهمی از قبیل 
ازدواج و فرزندآوری تسهیلاتی تکلیفی در مجلس مصوب و اجرای 
آن به بانک ها ابلاغ می شود و در صورتی که بانک ها نسبت به اعطای 
این تسهیلات کوتاهی کنند مشمول جرایم سنگین می شوند، اما در 
حوزه تولید به این شکل نبوده و به طوری کلی تسهیلاتی به حوزه 

تولید نمی رسد. 
غزنــوی تصریح کرد: در حقیقت به گفته بانک ها اگر تســهیلات 
تولید به تولیدکنندگان ارائه نشــود و یــا در اعطای آن کوتاهی 
انجام شــود، بانک ها مشــمول جریمه نمی شوند، به همین دلیل 
همــواره اعطای تســهیلات ازدواج و فرزندآوری در دســتور کار 

بانک ها قرار می گیرد. 
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با بیان اینکه اگر برای ازدواج شغلی 
نباشد و برای فرزندآوری درآمدی وجود نداشته باشد چطور کشور 
و مردم اداره می شــوند، گفت: به همین خاطر اســت که معتقدیم 
تولید از مسائل مهم هر کشوری است، اما در کشور ما همواره به این 
موضوع توجه کافی نمی شود و همان طور که همگان شاهد هستند، 

فاقد هرگونه برنامه ریزی کلان صنعتی هستیم. 
غزنوی با انتقاد نسبت به عملکرد مجلس شورای اسلامی در حوزه 
اقتصاد، تولید و صنعت اظهار کرد: اقدامات مجلس شورای اسلامی 
در زمینه تهیه اســتراتژی صنعتی تاکنــون خروجی قابل قبولی 
نداشته و همین امر موجب شده تا کارآفرینان تنها با اتکا به هوش 
خود شرایط فعالیت در حوزه های مختلف را بسنجند؛ در صورتی که 
از کمیســیون های مرتبط با صنایع و اقتصاد انتظار داریم در بحث 
ریل گذاری ورود کنند تا کارآفرینان بخش خصوصی مشــتاقانه به 

سمت تولید سوق پیدا کنند. 
بــه گزارش ایرنا؛ وی با اشــاره به اینکه تاکنــون هیچ گونه برنامه 
راهبردی بلندمدتی از ســوی تصمیم گیران در کشــور ارائه نشده 
اســت، توضیح داد: شاهد آن هســتیم که تولیدکنندگان مرتباً با 
درهای بسته بانک ها مواجه اند و هیچ گونه تسهیلاتی برای سرمایه 
در گردش یا سرمایه در ثابت ارائه نمی شود و تولیدکنندگان به طور 

رسمی در یک بلاتکلیفی کشنده قرار گرفته اند. 

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از رفع 
فوری تعرض به یک هــزار و ۴۸۰ هکتار زمین 
دولتی توســط یگان حفاظت این ســازمان از 

ابتدای امسال تا پایان آذرماه خبر داد.
»ارسلان مالکی« افزود: در این مدت سه هزار و 
۱۱۲ مورد تعرض به مساحت یک هزار و ۴۸۰ 
هکتار در کشــور رخ داد که با تلاش نیروهای 

یگان حفاظت این سازمان رفع تعرض شد.
به گفته وی، بیشترین میزان رفع فوری تعرض 
در این مدت در استان فارس به مساحت ۲۹۹ 

هکتار بوده است.
این مقام مسئول یادآور شــد: استان اصفهان 
با ۲۰۱ هکتار و اســتان سیستان و بلوچستان 
با ۱۶۲ هکتــار رفع فوری تعرض، در رتبه های 

بعدی قرار دارند.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن در 
مورد اجرای احکام قطعی قضائی در ۹ ماه سال 

جــاری، توضیح داد: ۳۹۹ مورد حکم قطعی به 
نفع دولت در این زمینه اجرا شده است.

وی افزود: مساحت احکام اجرا شده در سراسر 
کشور بیش از ۶۴۰ هکتار است.

< بیشترین اجرای حکم 
        در استان های فارس، البرز و اردبیل

معاون وزیر راه و شهرســازی، بیشترین میزان 
اجرای احکام به نفع دولت در تصرف اراضی را 
مربوط به استان های فارس با ۱۱۲ هکتار، البرز 

با ۱۱۰ هکتار و اردبیل با ۸۵ هکتار اعلام کرد.
به گزارش ایرنا؛ به گفته مالکی، مساحت اراضی 
رفع تعرض شده در آذرماه توسط یگان حفاظت 
سازمان ملی زمین و مسکن ۲۶۵ هکتار بوده و 
در این ماه در استان های سمنان، شرق سمنان، 
قم، کرمانشــاه و مازندران هیچ گونه تعرض به 

اراضی دولتی گزارش نشده است.

مدیرکل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی 
بر لزوم استقرار سامانه نظارت مستمر در بنادر 
بازرگانی کشــور تاکید کــرد. »عادل دریس« 
در نشست هم اندیشــی و هم افزایی با ناظران 
قراردادهای پورت اپراتوری بنادر اظهار داشت: 
در پی برون ســپاری فعالیت هــای پایانه های 
عملیاتی بنادر کشور که در راستای اجرای اصل 
۴۴ قانون اساســی انجام شده است، نظارت بر 
عملکــرد بهره برداران پایانه های بنادر کشــور 
بیش از پیش اهمیت یافته اســت. وی با اشاره 
به کارکرد این نشســت برای بهبود عملکرد و 
رفع مشــکلات در بنادر بازرگانی کشور، گفت: 
ناظران پایانه ها با همکاری سازمان بنادر نسبت 

به استقرار سامانه نظارت مستمر اقدام کنند.
دریــس با اشــاره به ضرورت نظــارت عالی بر 
عملکــرد بهره برداران پایانه های بنادر کشــور، 
تاکید کرد: با تغییــر رویکردها و واگذاری امور 

غیرتصدی گری به بخش های خصوصی، انتظار 
مــی رود کیفیــت ارائه خدمات به مشــتریان 
افزایش یابد. در این نشست همچنین »علیرضا 
آذرباد« رئیس اداره امور بندری ســازمان بنادر 
و دریانوردی بیان داشــت: برای ارتقای عملکرد 
و جایــگاه یک بندر بایــد بتوانیم بهره وری آن 
بندر را افزایش دهیم. وی از بررســی دانش و 
تخصص ناظران قراردادهای اپراتوری بنادر تابعه 
و برگزاری آزمون تخصصی از همه ناظران خبر 
داد و گفت: پس از بررسی میزان آشنایی ناظران 
قراردادهای اپراتوری بنادر تابعه از قراردادهای 
موجــود، در صورت لزوم دوره های آموزشــی 

تخصصی ارتقای بهره وری برگزار می شود.
به گزارش ایرنا؛ آذرباد ابــراز امیدواری کرد: با 
برگزاری این گونه نشســت های هم اندیشــی، 
شاهد بهره وری بیشتر و ارتقای خدمات رسانی 

به مشتریان باشیم.
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مالیات

مسکن

خودرو

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: ۹۷ 
درصد اظهارنامه های مالیات بــر ارزش افزوده 

بدون رسیدگی مورد پذیرش قرار می گیرد.
»سید محمدهادی ســبحانیان« افزود: اصلاح 
نظــام مالیاتی ســال ها مورد مطالبــه فعالان 
اقتصادی بوده اســت و اجرای قانون ســامانه 
مودیان از پروژه های اولویت دار حاکمیت است 

که به این اصلاح کمک خواهد کرد.
وی با اشــاره به تأثیر و مزایای فــراوان قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان از جمله 
شفاف ســازی و ارتقای عدالت، گفت: در مزیت 
این قانون، همین بس کــه با اجرای کامل آن، 
سازمان امور مالیاتی مکلف به پذیرش حدود ۹۷ 

درصد از اظهارنامه های مالیات بر ارزش افزوده 
بدون رسیدگی است.

ســبحانیان، قانون مذکور را فقط بستری برای 
محاســبه سیســتمی مالیات فعالان اقتصادی 
عنوان کــرد و ادامه داد: با اجــرای این قانون، 
نیازی به مراجعه حضوری نیست و سازمان امور 
مالیاتی هم بدون رسیدگی مالیات ابرازی فعالان 

اقتصادی را به صورت حداکثری می پذیرد.
به گــزارش مهر؛ وی اضافه کرد: در این بســتر 
قانونی، اصل بر صحت اظهارات مودیان خواهد 
بود و بنابراین تغییر جدیدی برای محیط کسب 
و کار فعالان اقتصادی ایجاد می شود و هیچ نرخ 

و پایه جدید مالیاتی هم در کار نیست.

وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: سیاســت های مالیاتی دولت 
درباره طلافروشان تغییر نکرده است و هیچ مبنای قانونی برای افزایش 

مالیات در حوزه طلا وجود ندارد.
وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش ۶ دی ماه ۱۴۰۲ 
روزنامه »آفتاب یزد« با عنوان »لزوم بازنگری در سیاست های مالیاتی 
دولت« توضیح داد: سیاســت های مالیاتی دولت درباره طلافروشــان 
تغییر نکرده است. در این زمینه بین نمایندگان اتحادیه طلافروشان 
و سازمان مالیاتی کشور در روزهای گذشته جلسات سازنده ای برگزار 
شده است تا سوءتفاهم ایجاد شده در رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
در این خصوص که سیاســت مالیاتی جدیــدی در دولت برای اخذ 

مالیات از طلافروشان در حال اتخاذ است، برطرف شود.
براین اســاس، اخبار مربوط به اخذ مالیات ۲۵ درصدی از خریداران 
طلا از ابتدای دی ماه درست نیست و قانونی که از ابتدای دی ماه اجرا 
شده است، مصوب مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۹۸ است. این 
قانون هیچ پایه مالیاتی جدیدی نیست و به هیچ عنوان الزامی وجود 
نــدارد که مصرف کننده نهایی بابت خرید کالا و یا خدمات، کد ملی 
را به فروشــنده ارائه کند، بلکه این قانون فقط بستری برای محاسبه 

سیستمی است.
با اجرای این قانون بستری فراهم می شود که هم محاسبه سیستمی 

شود و هم سازمان امور مالیاتی کشــور به صورت حداکثری و بدون 
رســیدگی، مالیات ابرازی مودیان را بپذیرد و در این بســتر، اصل بر 
درســتی اظهارات و مودیان خواهد بود؛ بنابراین هیچ مبنای قانونی 

برای افزایش مالیات در حوزه طلا وجود ندارد.
همچنین طلافروشان نیز مانند ســایر مشاغل و اصناف که فعالیت 
اقتصادی انجام می دهند، از سود عملکرد و فعالیت پس از کسر هزینه 
از درآمدی که دارند و پس از کسب یک معافیت پایه مشمول مالیات 

بر عملکرد می شوند. یعنی اگر ســود فعالیت آنان بین صفر تا ۲۰۰ 
میلیون تومان باشــد با ۱۵ درصد نرخ مالیات و اگــر مازاد بر ۲۰۰ 
میلیون تومان تا ۴۰۰ میلیون تومان باشــد، با نرخ ۲۰ درصد و بالاتر 
از ۴۰۰ میلیون تومان با نرخ ۲۵ درصد مانند ســایر اصناف، مالیات 

می پردازند.
همچنین درباره مالیات بر اجاره، شــایعاتی در فضای مجازی مطرح 
شد که مستاجران باید معادل هفت مترمربع از یک آپارتمان، مالیات 
پرداخت کنند. این شــایعه نیز به هیچ عنوان درست نیست و کذب 

است.

< درآمد مشمول مالیات املاک اجاره ای
به گزارش ایرنا؛ بر اساس ماده ۵۳ قانون مالیات های مستقیم، درآمد 
مشمول مالیات املاکی که به اجاره گذاشته می شوند، عبارت است از 
»کل مال الاجاره اعم از نقدی و غیرنقدی پس از کسر ۲۵ درصد بابت 
هزینه ها و استهلاکات و تعهدات مالک نسبت به مورد اجاره«. بنابراین 
۷۵ درصد درآمد اجاره املاک مشــمول مالیات بوده و ۲۵ درصد آن 
معاف از مالیات اســت و البته در تهران خانه های با مساحت کمتر از 
۱۵۰ مترمربع و در سایر نقاط کشور واحدهای کمتر از ۲۰۰ مترمربع 

از مالیات معاف هستند.

مبنای قانونی برای افزایش مالیات طلا وجود ندارد
اخذ مالیات از مستاجران کذب است

توسعه کارآفرینی در اولویت مجلس قرار ندارد

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن خبر داد

رفع فوری تعرض 
به یک هزار و ۴۸۰ هکتار زمین دولتی

مدیرکل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی تاکید کرد

لزوم استقرار سامانه نظارت مستمر 
در بنادر بازرگانی کشور

آل اسحاق: 

کسی فکر نمی کرد دلار ۸ ماه در حد ۵۰ هزار تومان بماند

پذیرش ۹۷ درصد اظهارنامه های مالیات بر ارزش افزوده، بدون رسیدگی

قرارداد تامین مالی ساخت ۳۱۳ هزار واحد نهضت ملی مسکن امضا شد
مدیرعامل بانک مسکن از امضای قرارداد ساخت 
۳۱۳ هزار و۶۷۷ واحد نهضت ملی مســکن در 

قالب ۴۸هزار و ۲۴۹ پروژه خبر داد.
سیدعباس حســینی اظهار کرد: تاکنون بانک 
مســکن مبلغ ۷۰۱ هــزار و ۷۶۴ میلیارد ریال 
تسهیلات برای ساخت ۲۹۸ هزار و ۹۵۶ واحد 
مسکونی پرداخت کرده که ۳۷ درصد آن مربوط 

به خودمالکان است.
وی ادامه داد: تا روز ۶ دیماه امســال ۷۹ هزار و 
۳۰۷ پروژه برای دریافت تسهیلات نهضت ملی 
مسکن به بانک معرفی شده اند که از این رقم ۸۵ 
درصد مربوط به پروژه های خودمالکی بوده است.

وی با اشاره به پیشرفت مناسب پروژه های نهضت 
ملی مسکن در استان ها یادآور شد: در استان های 
تهــران، اصفهان، کرمــان، خراســان جنوبی، 
آذربایجان شرقی، اردبیل و فارس بیشترین تامین 

مالی ساخت پروژه ها انجام شده است.
به گزارش تســنیم؛ مدیرعامل بانک مســکن 
بــا تاکید بر توجــه ویژه بر مشــارکت و ایفای 
تعهدات نهضت ملی مسکن ابراز امیدواری کرد 
با تقویت منابع بانک، مشارکت بیشتر انبوه سازان 
و شرکت های مرتبط در حوزه مسکن بتوان به 
عنــوان حامی دولت به رونق و توســعه بخش 

مسکن موفق تر از قبل عمل کرد.

معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اعلام آغاز 
پرداخت تسهیلات ۳۵۰ میلیون تومانی نهضت 
ملی مسکن در بخش روستایی توسط ۹ بانک 
عامل با ابلاغ بانک مرکزی از معرفی یکصد هزار 
متقاضی دریافت تسهیلات نهضت ملی روستایی 

از سوی آن بنیاد به بانک ها خبر داد.
مجیــد جودی معــاون بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی، جزئیات پرداخت تسهیلات نهضت 
ملی مسکن را در روستاها که میزان آن در سال 
جاری از ۲۰۰ میلیــون تومان به ۳۵۰ میلیون 
تومان و تعداد آن نیز از ۲۰۰ هزار واحد به ۳۵۰ 

هزار واحد رسیده است، تشریح کرد.
معاون بنیاد مســکن انقلاب اســلامی گفت: با 
ابلاغ بانک مرکزی به ۹ بانــک ملی، صادرات، 
پست بانک، تجارت، ســپه، ملت، مسکن، رفاه 
و کشــاورزی، پرداخت تسهیلات به متقاضیان 
تسهیلات مسکن روســتایی که از طرف بنیاد 
مسکن به بانک های عامل معرفی می شوند، آغاز 

شده است.
جودی با بیــان اینکه بانک های تعیین شــده 

مکلف به پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن 
به میزان ۳۵۰ میلیون تومان به ۳۵۰ هزار واحد 
معرفی شــده از ســوی بنیاد مسکن هستند، 
توضیــح داد: ۱۲۲ هزار میلیــارد تومان برای 
تسهیلات ساخت مســکن روستایی تخصیص 

یافته است.
این مقــام مســئول در بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی توضیح داد: هم اینک یکصد هزار نفر 
متقاضی واجد شرایط دریافت تسهیلات نهضت 
ملی مسکن روســتایی به بانک ها از سوی بنیاد 
مسکن معرفی شــده اند. وی تاکید کرد: افرادی 
که متقاضی دریافت تسهیلات مسکن روستایی 
هستند می توانند به بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
در سراسر کشور مراجعه و درخواست خود را برای 
احداث مسکن روستایی ثبت کنند تا با معرفی 

بنیاد مسکن این امکان برای آن ها فراهم شود.
بــه گــزارش میزان؛ وی یادآور شــد: ســقف 
بازپرداخت تســهیلات نهضت ملی مسکن در 
بخش روســتایی ۲۰ سال و سود تسهیلات نیز 

۵ درصد تعیین شده است.

مدیرکل دفتر صنایــع خودرویی وزارت صمت 
گفت: صنعت خودروی کشور رقابت پذیر نیست 
و این اصلی ترین مســئله این صنعت است که 
در قانون ساماندهی خودرو نیز مورد تاکید قرار 

گرفته است.
عبــدالله توکلی لاهیجانی افزود: اگر بن ســازه 
داخلی باشــد می توان تنوع محصــول را روی 
یک بن ســازه مشترک ایجاد کرد و مدام آن را 

بروزرسانی کرد.
وی ادامــه داد: یکی از کلیدواژه های پرتکرار در 
قانون ساماندهی خودرو رقابت پذیری است که 
در ماده ۲ قانــون کاملا مورد تاکید قرار گرفته 

است.
توکلی لاهیجانی با اشاره به ظرفیت تولید سالانه 
۳ میلیون دستگاه خودرو در کشور؛ گفت: برای 
این میــزان تولید، باید از مونتــاژکاری فاصله 
بگیریم و ابتکار عمل بن سازه در اختیار خودمان 

باشد.
وی گفت: تحقیق و توســعه مشــترک، خرید 
مشــترک و تولید مشــترک ۳ حلقه مهم در 
زنجیره ارزش خودرو هستند که اگر در صنعت 

خودروســازی اجرا شوند می توان به هم افزایی 
و رقابت پذیری رســید. بســیاری از غول های 
خودروسازی دنیا، مراکز تولید مشترک دارند و 
توانسته اند مقیاس تولید را در این مراکز افزایش 

دهند.
مدیرکل دفتر صنایــع خودرویی وزارت صمت 
افزود: ســال ۱۳۹۷ تحویل خودرو در کشور به 
۷۰۰ هزار دســتگاه کاهش یافت و حدود ۲۰۰ 
هزار دســتگاه هم خودروی ناقص در پارکینگ 
خودروسازان انباشته شد. در سال ۱۴۰۱ تولید 
مجددا افزایش یافت و به ۱ میلیون و ۳۴۰ هزار 
دســتگاه رسید، اما همواره نمودار تولید خودرو 
در کشــور نوســان دارد و بالا و پایین می شود، 
زیرا زنجیره تامین مستقل و بن سازه ها داخلی 

نیستند.
به گزارش تســنیم؛ وی افزود: صرفا با افزایش 
تولید نمی توان بازار خودرو را مدیریت کرد و باید 
عرضه هم شفاف شــود، از طریق ایجاد سامانه 
یکپارچه خودرو تلاش کردیم که عرضه را شفاف 
کنیم تا متناســب با توان تولید خودروسازان، 

فروش انجام شود.

معاون سازمان برنامه و بودجه گفت: درخواست 
تخصیص ارز با توجه به اولویت های و منابع ارزی 
کشــور انجام می گیرد و در حال حاضر واردات 

خودرو جز اولویت های بالای کشور نیست.
حمید امانی همدانی، معاونت هماهنگی برنامه 
بودجه و نظارت ســازمان برنامه و بودجه کشور 
در پاســخ به برنا در خصــوص تخصیص ارز به 
واردات خــودرو گفت: دولت به دنبال کســب 
درآمد از واردات خودرو نیست و سیاست ثبات 
اقتصادی را دنبال می کنــد. اگر واردات خودرو 
بــدون محدودیت انجام شــود باعــث افزایش 
 تقاضا ارز در بازار شده که در نهایت نرخ ارز بالا 

خواهد رفت.
وی ادامه داد: دولت در بخش تخصیص ارز برای 
واردات به دلیــل محدودیت منابع اولویت های 
مختلفی را تعیین کرده است. اولویت های کشور 
در مرحله نخســت تخصیــص ارز برای تامین 
کالای اساسی مردم، مواد اولیه و قطعات صنعتی 

برای تولید داخلی است.
معاون ســازمان برنامه و بودجه گفت: در سال 

آینده پیش بینی تخصیص ارز به واردات خودرو 
انجام گرفته اســت، اما با توجه به اولویت های 
کشور، تخصیص ارز به واردات خودرو بر اساس 

شرایط ارزی کشور خواهد بود.
به گزارش برنا؛ وی ادامه داد: تایید درخواســت 
تخصیص ارز بــا توجه به اولویت های کشــور 
و منابع ارزی کشــور انجام می گیرد و در حال 
حاضــر واردات خودرو جــز اولویت های بالای 

کشور نیست.

۱۰۰ هزار متقاضی دریافت تسهیلات نهضت ملی مسکن روستایی 
به بانک ها معرفی شدند

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت: 
صنعت خودروی کشور رقابت پذیر نیست

معاون سازمان برنامه و بودجه: 
تخصیص ارز برای واردات خودرو اولویت کشور نیست
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همشهری: مبارزه با فساد 
در مدیریت شهری ششم، ضابطه مند است

مدیریت ش��هری ششم در بحث 
مبارزه با فساد، حساسیت ویژه ای 
دارد؛ در درجه اول ما به عنوان شورای شهر تهران در 
نقش سیاستگذار و ناظر، نسبت به مدیریت شهری 
سعی کردیم فردی را به عنوان شهردار انتخاب کنیم 
که از مهم ترین ویژگی ها و دستاورد هایش مبارزه با 
فساد بوده و در یک جمله، مدیری فسادستیز است. 
با همکاری ایشان تلاش شده نوعی از فسادستیزی 
دنبال ش��ود که از کارهای نمایشی و ژورنالیستی 
دوری کنیم و مبارزه با فس��اد ضابطه مند و در یک 
مکانیسم درست باشد که این موضوع در این دوره از 
مدیریت شهری تا حدود زیادی اتفاق افتاده است. با 
توجه به این موضوع، مدیریت شهری با انتخاب افراد 
جدید و سازوکارهای تازه در مسیری گام برداشته 
است که در موضوع مافیاها بتواند تا حدود زیادی 
مش��کلات را حل کند که البته باید کارها سرعت 
بیشتری به  خود بگیرد. برای کنترل مافیا و مقابله با 
عوامل پشت صحنه، باید چند عامل دست به  دست 
هم دهند. مافیا ممکن است در حوزه ها و بخش های 
مختلف وجود داش��ته باشد، اما در اینجا منظور ما 
حوزه شهری اس��ت. در گام اول، مقررات و ضوابط 
باید به گونه ای طراحی و وضع ش��ود که امکان دور 
زدن آن توسط افرادی که به دنبال منافع شخصی 
و گروهی خود هس��تند به حداقل ممکن برسد و 
مبارزه با فس��اد در حوزه قانونگذاری بیش از پیش 
دیده ش��ود. در مرحله دوم باید سیستم اجرایی به 
نحو مطلوبی قوانین وضع شده را اجرا کند. اجرای 
صحیح و دقیق قوانین ب��ه موازات تکمیل قوانین 
محکم و بازدارنده، فرصت دور زدن قانون یا همان 
مافیابازی در حوزه شهری را می گیرد. مکمل مرحله 
اول و دوم و حلقه نهایی در این زنجیره، برقرار بودن 
نظارت دقیق و درست است که به نوعی این حلقه 
را کامل می کند. نظارت و بازرسی، از ارکانی است 
که در اکثر بخش های حاکمیتی وجود دارد و اگر 
به اندازه و درس��ت در نقاط��ی که خلأ وجود دارد، 
اعمال ش��ود، می تواند جلوی بسیاری از تخلف ها 
و زد و بند های پش��ت پرده یا مافیا بازی را بگیرد. 
اگر بازرس��ی ها به ویژه در نقاط مهم و حساس که 
خطاپذیر و آس��یب پذیرتر هستند سرزده، نامنظم 
و غیرمنتظره باشند می توانند جلوی اجرا و نهایی 
شدن سناریوهایی را که مافیا در بخش های مختلف 
طراحی کرده است، بگیرند یا میزان آن را به حداقل 
برس��انند. در کنار این م��وارد، موضوع دیگری که 
می تواند کمک کند و تکمیل کننده این حلقه باشد، 
حضور و دیده بانی مردم است؛ یعنی هر شخص در 
هر نقطه و جایگاهی که قرار دارد، بتواند نارسایی و 
همکاری ارکان قدرت و ثروت برای زیرپا گذاشتن 
قوانین و مق��ررات و تضییع حقوق و منافع عموم 
جامعه را به مسئولان گوشزد و اطلاع رسانی کند. 
از ابتدای تشکیل جمهوری اسلامی نیز مبنا بر این 
بود که مردم در مبارزه با فساد و دیدن نادرستی و 
پلشتی، هرکدام خودشان یک ناظر و بازرس باشند 
و ای��ن موارد را برای برخ��ورد قانونی و اصلاح امور 
به مسئولان گزارش کنند. در کنار تمام این موارد، 
نقش دس��تگاه های امنیتی هم بسیار مهم است. 
بخش��ی از مافیای موجود در حوزه شهری ممکن 
است ظاهر و پوسته آن توسط ارکان و بخش های 
مدیریت شهری شناسایی و با آن برخورد شود، اما 
گاهی ممکن اس��ت طراحی های اصلی در جاهای 
دیگری باش��د که نیاز به اقدام عمیق دارد؛ لذا در 
این موارد، علاوه بر ش��هروندان و دیده بانی مردم، 
دس��تگاه تخصصی در حوزه امنیتی هم باید ورود 
و به مدیریت ش��هری کمک کند اما چرا با وجود 
سختگیری ها مافیا شکل می گیرد؟ وقتی بخش های 
حاکمیتی تخلف��ات و افعال خلاف قانون را نادیده 
می گی��رد یا به موقع با آنها برخ��ورد نمی کند، به 
مرور بخش های مختلف آنها دس��ت به دست هم 
می دهند، ایجاد ش��بکه می کنن��د، دارای قدرت و 
ث��روت فراوان می ش��وند و برای خودش��ان ارکان 
پیدا می کنند. به این ترتیب به اصطلاح، گروه های 
مافیایی در بخش های مختلف ازجمله ساخت وساز 
و جمع آوری زباله و... شکل می گیرد؛ به طور مثال 
در بحث سد معبر که یک امر بسیار ابتدایی است، 
هر زمان ک��ه برخورد قانونی در این بخش صورت 
گرفته، مشکل حل شده ولی هر زمان که این حوزه 
رها شده دوباره تعداد و تخلفات این بخش افزایش 

پیدا کرده است.

شرق: تولید کشاورزی در مسلخ تنظیم بازار
 از آغ��از دهه 50 بخش کش��اورزی 
از اولی��ن قربانی��ان افزایش ناگهانی 
بهای نفت بود؛ بخش��ی ک��ه ناگزیر ب��ه رقابت با 
واردکنندگانی ش��د که به یمُن دلارهای نفتی در 
چشم به هم زدنی، صفی از کشتی کالاهای اساسی 
را به س��وی بنادر کش��ور راهی می کردند. اگرچه 
این بخش در س��ال های نخس��ت بع��د از انقلاب 
برای تش��کیل ساختاری پویا و تدوین نقشه راهی 
به س��مت توس��عه بهره وری پایدار تجارب و تهور 
کافی نداش��ت؛ اما زنجیره واردکنندگان نیز هنوز 
انسجام کافی برای مناسبات رانتی نداشتند. دیری 
نگذشت که قافله واردکنندگانی که اشک تمساح 
برای مصرف کنندگان می ریختند، از چرخ های کُند 
تولید پیش��ی گرفت؛ از این رو از دهه 60 به تدریج 
شاهد گلایه های مکرر تریبون های بخش کشاورزی 
از ناهماهنگی بخ��ش بازرگان��ی و واردات انبوه و 
تولیدستیز بودیم. این ناهماهنگی در دولت های نهم 
و دهم و هم زمان با افزایش درآمد نفت با مصادیقی 
از قبیل واردات چند برابری شکر در سال های 85 و 
86 و ورشکسته ش��دن کشت و صنعت های قند و 
شکر و... به اوج رسید. سرانجام برای کاستن از این 
ناهماهنگی قانون تمرکز )انتزاع( مربوط به بخش 
کشاورزی با هدف یکپارچه سازی سیاست گذاری 
زنجیره غذا و محصولات کشاورزی در بهمن 1391 

به تصویب رس��ید. به موج��ب آن همه اختیارات، 
وظایف و امور مربوط به سیاست گذاری، برنامه ریزی، 
نظارت و انجام اقدامات لازم در حوزه تجارت اعم از 
صادرات، واردات و تنظیم بازار داخلی محصولات و 
کالاهای اساس��ی زراعی، باغی و گیاهان دارویی و 
همچنین محصولات دامی و صنایع تبدیلی بلافصل 
به وزارت جهاد کش��اورزی واگذار شد. در شرایطی 
که متولی منابع و تولید بهینه کشاورزی کشور تنها 
به هماهنگی با وزارت بازرگانی برای تعیین مقادیر 
و زمان مناس��ب واردات و آن هم با هدف صیانت از 
ظرفیت های تولیدی نیازمند بود، با عنایت به مفاد 
قانون انتزاع با انب��وه وظایفی در تناقض با وظایف 
حاکمیتی خود در ساختار بی رمق تولید روبه رو شد؛ 
س��اختاری که تا آن زمان جز در امر واردات کود و 
سم زمینه بروز آلودگی نداشت؛ اما در غرقاب شبکه 
قدرتمند و ناپیدای واردکنندگان فرو رفت. در چند 
سال اخیر مشاهده کرده ایم که متولیان کشاورزی، 
در مقاطع کمبود کالاهای اساسی با دستپاچگی از 
گشایش واردات و تأمین و توزیع در بازار مصرف خبر 
می دهند؛ متولیانی که تا دیروز در دغدغه های شان 
برای تولی��د، منتقد سیاس��ت های واردات بودند، 
مدت هاست که حتی مجال وعده های بی پشتوانه 
سنتی خود از قبیل کاشت 250 میلیون نهال و... در 
سال را از دست داده و در بن بست شرکت بازرگانی 
دولتی خود در پاسخ گویی به آلودگی های واردات 
نهاده های دامی، سازمان تعاونی روستایی و به تازگی 

چای دبش سرگرم هستند. 
بدون تردید با وجود کمیس��یون ضعیف کشاورزی 
مجلس و وزرای جهاد کش��اورزی چند سال اخیر 
که در مع��رض توفان های بازار مص��رف دم به دم 
تغییر یافته اند، باز هم باید در انتظار چای دبش های 
دیگری باش��یم که بخارات آن از کومه های روغن، 
شکر، برنج و گندم و... برخیزد؛ بخاراتی که بیش از 
هر چیز از انجمادی یخ زده در عرصه صیانت از منابع 
و افزایش بهره وری در عرصه تولید حکایت می کند. 
گرفتارشدن متولیان کشاورزی در چنبره پیچیده 
ب��ازار و به محاق رفتن بیش��تر حفاظت از منابع و 
برنامه های تولیدی موجب ش��ده اس��ت که آرزو 
کنیم از طلاگشتن پشیمان و به همان مصاحبه ها و 
چشم اندازهای تخیلی از قبیل در اختیار قرار گرفتن 
بازار کش��اورزی غرب آسیا و روش های بدیع مانند 
کش��اورزی قراردادی و... دلخوش بوده و مرحمتی 

که مس گردانید.

خراسان: دریای سرخ و گزینه های محدود آمریکا
در روزه��ای اخیر و در واش��نگتن 
بحث های گس��ترده ای درخصوص 
اجرای ی��ک عملی��ات نظامی علی��ه اهدافی که 
پنتاگون مش��خص کرده، ص��ورت گرفته بود. این 
بررسی ها که با ترس شدید از پیامدهای آن همراه 
بود با خوش رقص��ی مزدوران س��عودی و اماراتی 
ب��رای آمریکا و رژیم صهیونیس��تی و ارائه طرحی 
برای تصرف بندر الحدیده و خط ساحلی مصادف 
شده بود. نهایتا آمریکا تصمیم گرفت یک محاصره 
دریایی علیه بندر حدیده اعمال کند. اقدام بعدی 
آمری��کا در دریای س��رخ که نوعی تش��دید تنش 
تلقی می شود، اس��تقرار ناوگان نظامی خود در دو 
سوی تنگه باب المندب بود. این آرایش بدین شکل 
بود که کش��تی های عبوری از تنگه به شکل یک 
کاروان فشرده و نزدیک به هم درآمده، کشتی های 
اس��رائیلی در این قالب پنهان شوند و پوشش لازم 
از س��وی آمریکا داده ش��ود. ذکر این نکته جالب 
است که گفته می ش��ود برخی کشتی ها یک بنر 
روی کشتی هایش��ان زده و روی آن نوشته اند که 
هیچ رابطه ای با اس��رائیل ندارند! این مسائل باعث 
شد تا یمنی ها نیز دست به کار شوند و در گام اول 
نظارت و پوشش اطلاعاتی خود را چند برابر کنند. 
از این رو گش��ت زنی دریایی نیروهای یمن نیز به 
شدت افزایش یافت تا هیچ کشتی مرتبط با رژیم 
تحت پوشش تاکتیک های آمریکایی از تنگه عبور 
نکند. در گام بعدی و در جلسه اخیر مقامات یمنی 
سه تصمیم مهم گرفته شد: 1. آمادگی و هماهنگی 
برای حرکت به مرحله سوم محاصره دریایی رژیم 
صهیونیستی2. قرار گرفتن همه ناوگان آمریکایی 
در لیست اهداف عملیاتی3. ورود همه پایگاه های 
آمریکایی در لیس��ت قرمز نیروهای مس��لح یمن 
تصمیم��ات دوم و س��وم در صورت ت��داوم تلاش 
ایالات متحده برای تش��دید تنش در دریای سرخ 
یا هرگونه اقدام خصمانه اجرایی خواهد ش��د.حال 
س��ؤال مهمی که مطرح اس��ت، این است که آیا 
این تنش ها منجر به ورود مس��تقیم ایالات متحده 
به جنگ علیه یمن خواهد شد؟در بررسی شرایط 
فعل��ی، به چند نکته باید توجه کنیم:1- نکته اول 
این که تاثیرگذارترین سلاح انصارا... توانایی آن ها در 
ایجاد اختلال در حمل ونقل تجاری از طریق دریای 
سرخ و تا کانال سوئز است که سریع ترین و مقرون 
به صرفه ترین مسیر برای کشتی ها برای سفر از آسیا 
به اروپاست. این  یک مسیر استراتژیک و یک تهدید 
بزرگ اقتصادی اس��ت. انصارا... در هفته های اخیر 
نشان داده می تواند تل آویو و متحدانش را تحت فشار 
اقتصادی قرار دهد و از یک »دردس��ر کوچک« به 
 یک »تهدید امنیتی بزرگ« برای غرب بدل شود.

2-نکته  دوم این است که انصارا... توانسته در ضمن 
موفقیت های نظامی و سیاسی، یک نفوذ اجتماعی 
هم داشته باشد، یعنی مردم یمن کاملاً با این گروه 
همراهی می کنند و این یعنی یک جنبش اجتماعی 
پشت سر حرکت بزرگ انصارا... و مدیریت آن وجود 
دارد. بنابرای��ن تهدیدات آمری��کا، علیه یک گروه 
نظامی نیست و در صورت وقوع جنگ، یمنی ها از 
کشورشان دفاع خواهند کرد.3-نکته سوم شکست 
آمریکا در ائتلاف سازی علیه یمن است. شکستی که 
در سال های جنگ عربستان سعودی با یمن تجربه 
ش��د و در اتفاقات اخیر نی��ز با کنار رفتن برخی از 
کشورها، ائتلاف دریایی به سرنوشتی نامعلوم دچار 

شده است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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همایون اسعدیان دبیر شورای صنفی نمایش درباره دلایلی که منجر 
به انتخ��اب دو روز از هفته برای فروش بلیت نیم بها در س��ینماها 
شده اس��ت، با بیان اینکه »فروش بلیت نیم بها در روزهای دوشنبه 
و سه ش��نبه پیشنهاد مش��ترک ش��ورای صنفی نمایش و سازمان 
س��ینمایی بود« توضیح داد: در بررسی هایی که از فروش و وضعیت 
گیشه سینماها داشتیم مشخص بود که روزهای پنجشنبه و جمعه 
سالن ها فروش خوبی دارند و روزهای شنبه و تا حدی یکشنبه فروش 
افت می کند. از آنجا که خیلی ها منتظر روز سه ش��نبه  می مانند تا با 
بلیت نیم بها فیلم ببینند تصمیم براین ش��د تا روز دوش��نبه را هم 
به طور آزمایش��ی با قیمت نیم بها پیش برویم و اگر نتیجه مطلوب 
ب��ود این روند را ادامه می دهی��م؛ یعنی اگر وضعیت فروش روزهای 
سه ش��نبه با این تصمیم لطمه بخورد ای��ن روند را ادامه نمی دهیم. 
وی درباره قیمت بلیت س��ینماها گفت: کلیت ماجرا به این ش��کل 
بود که ما یک پیش��نهاد برای افزایش قیمت بلیت داشتیم ولی بعد 
به این تصمیم گیری رسیدیم. البته این را هم یادآوری می کنم که از 
یکی دو سال قبل قیمت بلیت سینماها را شناور کردیم و سینماها 
می توانس��تند در هر س��ئانس  قیمت های مختلفی را عرضه کنند. 
اما واقعیت این اس��ت که قیمت بلیت سینما بس��یار ارزان است به 
خصوص در س��ینماهای مدرن چون خرجی ک��ه مردم برای پفک 
و پف فیل می کنند به مراتب بیش��تر از پولی اس��ت که برای بلیت 
سینما می دهند. بنابراین این بحث را مطرح کردیم که به سینماهای 
مدرن و نیز س��ینماهای ممتاز اجازه دهیم تا در سئانس های پیک 
قیمت بلیت را تا سقف 80 هزار تومان افزایش دهند. البته می دانیم 
بس��یاری از سینماها این کار را انجام نخواهند داد کما اینکه برخی 
صاحبان سینما هم این مسئله را اعلام کردند ولی مشتریان برخی 
س��ینماها در بعضی مناطق شهر هس��تند که این ظرفیت را دارند 
که در سانس های پیک یا روزهای آخر هفته بلیت 80 هزار تومانی 
بخرند. اسعدیان تاکید کرد: با توجه به افزایش هزینه های تولید فیلم 
و افزایش وحش��تناک هزینه  سالن های سینما مدت ها بود به دنبال 
افزایش قیمت بلیت بودیم چون به آن نیاز داریم و فکر می کنم با دو 
روز ش��دن فروش بلیت نیم بها، این امکان برای همه با بضاعت های 
مالی مختلف فراهم می ش��ود تا به تماش��ای فیلم ها بروند. او درباره 
اینکه آیا این افزایش قیمت از ابتدای سال آینده دوباره ادامه خواهد 

ش��د و آیا در این روند بلیت 100 هزار تومانی هم پیش بینی ش��ده 
است؟ گفت: در شرایطی که ما زندگی می کنیم صحبت از فردا هم 
کمی س��خت است چه رسد به چند ماه آینده، چون با تورمی روبرو 
هستیم که نمی دانیم قیمت ها چگونه خواهد بود. بر اساس آنچه در 
خبرها منتشر ش��ده ما همین الان با تورم نقطه به نقطه بالای ۴0 
درصد روبرو هستیم، پس با قطعیت نمی توان گفت که بلیت سینما 
تا 6 ماه آینده همین رقم خواهد بود، ولی امیدواریم به همین شکل 
بتوانیم ادامه دهیم زیرا واقعیت این اس��ت که برای اهالی س��ینما، 
تولیدکنندگان و صاحبان سینما باید براساس شرایط تصمیم گرفت 
ت��ا آن ها هم بتوانند به بقای خود ادامه دهند. دبیر ش��ورای صنفی 
نمایش درباره اینکه آیا می توان با قطعیت گفت که تا عید بلیت 100 
هزار تومانی خواهیم داشت یا خیر؟ گفت: تا عید قطعاً افزایش قیمت 
نخواهیم داشت ولی برای سال 1۴03 نمی توانم از الان چیزی بگویم 
و شرایط، تعیین کننده خواهد بود. وقتی در خبرها افزایش قیمت 33 
درصدی اینترنت را می بینیم معلوم است که افزایش قیمت ها به چه 
ش��کل انجام می شود بنابراین فقط می توانم بگویم تا آخر اسفندماه 
افزای��ش قیم��ت نداریم و برای س��ال 1۴03 همه چیز به ش��رایط 
اقتصادی و اجتماعی بس��تگی دارد. او درب��اره اینکه افزایش قیمت 
بلیت تا 80 هزار تومان از چه زمانی اعمال می ش��ود و تا چه زمانی 
ادامه دارد؟ نیز توضیح داد: سینمادارها از همین هفته می توانند در 

س��ئانس های پیک، بلیت را تا س��قف 80 هزار تومان بفروشند ولی 
این کار کاملا اختیاری اس��ت. به گزارش ایسنا، او در بخش دیگری 
از س��خنانش درباره اینکه چقدر روی وضعیت اکران فیلم های دیگر 
نظارت وجود داش��ته ت��ا فیلم هایی همچون »ضد« ی��ا »چرا گریه 
نمی کنی؟« گله مند باش��ند، گفت: در این زمینه باید بررسی کنیم 
ببینیم در کدام سینماها س��ئانس های کمتری به این فیلم ها داده 
شده اس��ت. من مشخصا فیلم آقای معتمدی )چرا گریه نمی کنی( 
را در سینمای سرگروه پیگیری کردم که آیا در پردیس کوروش در 
هفته اول س��ئانس های موظف داده شده یا خیر که با وجود فروش 
بس��یار پایین، این اتفاق افتاده بود اما بعد از دو هفته، سالن ها دیگر 
خیلی تحت کنترل ما نیستند که بخواهیم بگوییم این روند را ادامه 
دهن��د. البته برای رعایت عدالت حتما با س��الن ها ارتباط داریم اما 
سالن های سینما به فروش خود فکر می کنند و اگر به نظرشان برسد 
فیلمی بیشتر فروش می کند آن ها را جابجا می کنند. مسئله جدی 
همین جاست که در ش��ورای صنفی نمایش و وزارت ارشاد در این 
باره بحث شد که آیا فیلم های کمدی، فیلم های جدی و غیرکمدی 
را له می کنند؟ آیا شانس فیلم های دیگر را می گیرند؟ به اعتقاد من 
قضیه این نیست و با تاکید براینکه باید شرایط تنفس را برای همه 
فیلم ها فراهم کنیم، اما یک نکته مهم این است که ما در یک شرایط 
اجتماع��ی زندگی می کنیم که به اعتقاد م��ن عموم آن هایی که به 
س��ینما می روند به این خاطر اس��ت تا دو ساعت فراموش کنند که 
کجا هس��تند و چه غم و غصه ای دارند. آن ها به سینما می روند که 
بخندند و هیجان های خود را تخلیه کنند. طبیعتاً فیلم های اجتماعی 
در این برهه با شکس��ت روبرو می شوند و نمی توانند خیلی مخاطب 
ب��رای خود جذب کنند. این را در س��ال های قب��ل هم در مقاطعی 
تجربه کرده ایم و وقتی امید در جامعه زیاد بوده فیلم های اجتماعی 
هم فروش خوبی داش��تند و هر وقت این روانی و اجتماعی اینطور 
نبوده فروش فیلم های اجتماعی هم کم می شود. ضمن اینکه در ماه 
محرم هم وقتی اکران فیلم های کمدی متوقف شد، تاثیری بر فروش 
فیلم های اجتماعی به وجود نیامد. با این حال امیدوارم به شرایطی 
برسیم که تعداد سالن های سینما آنقدر زیاد باشد که وقتی یک فیلم 
اکران می شود مثلا در تهران بتواند در 200 سالن روی پرده باشد. آن 
وقت اگر عرض این اکران زیاد شود طبیعتاً طول آن کم خواهد شد.

 پاسخ همایون اسعدیان به حاشیه های اکران، بلیت نیم بها و...

بلیتسینما1۰۰هزارتومانمیشود؟
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سی و دومین جلسه شورای صنفی نمایش در روز یکشنبه 10 دی 
در خانه سینما برگزار شد. بر این اساس، بعد از بررسی درخواست ها 
و موارد مطرح ش��ده،  قرارداد سرگروهی فیلم سینمایی »هاوایی« 
به کارگردانی بهمن گودرزی و تهیه کنندگی مرتضی شایسته با 
پخش هدایت فیلم به سرگروهی پردیس کورش ثبت شد. اکران 
این فیلم از چهارش��نبه 13 دی در سینماهای سراسر کشور آغاز 
خواهد ش��د. امین حیایی در فیلم »هاوایی« )که محصول 1399 
است و پس از 3 سال اکران می شود( با امیر جعفری، امیر حسین 
رس��تمی و… همبازی اس��ت. این فیلم داستان بوکسوری به نام 
»صمد« اس��ت که به قصد مهاجرت ایران را ترک می کند، اما در 

آنجا درگیر اتفاقات جالبی می شود./صبا 

آفتاب یزد: حجت الاس��لام و 
المسلمین مجتبی محمدی 
مدیرعام��ل موسس��ه قرآنی 
مشکات روز گذشته در جمع 
خبرنگاران با اشاره به استقبال 
گس��ترده مردمی از دو دوره 
قبلی ای��ن دوره از مس��ابقه 
بین المللی اظهار داش��ت: در 
اوی��ن دوره از این مس��ابقات 

علاوه بر شرکت کنندگان داخلی از 50 کشور دنیا 
میهمان و شرکت کننده داشتیم که این میزان در 
دوره دوم به 73 کشور رسید و امیدورایم در دوره 
س��وم روندی فزاینده در این خصوص را ش��اهد 
باش��یم. وی با بیان اینکه دوره س��وم این رویداد 
امسال در رشته های حفظ کُل برادران و خواهران 
و قرائت تقلیدی مختص آقایان به صورت مجازی 
برگزار خواهد شد، تصریح کرد: متسابقین برای 
اینکه قهرمان قرآنی معرفی شوند در چند مرحله 
م��ورد ارزیابی قرار خواهند گرفت. ما امس��ال در 
داخل کشور در رشته حفظ کُل تبلیغات نخواهیم 
کرد چراکه برگزیدگان قرآنی مسابقات جمهوری 
اسلامی ایران، نفرات ما در مسابقات خواهند بود، 
ولی در بعُد بین المللی درحال تبلیغات مسابقات 
در کش��ورهای مختلف هس��تیم. حجت الاسلام 
محم��دی گفت: اختتامیه این مراس��م همزمان 
با عید مبعث در حرم رضوی برپا خواهد ش��د و 
فیلم قرائت افرادی که به مرحله نهایی می رسند، 

در صحن ه��ای مختل��ف حرم 
امام رئوف به نمایش گذاش��ته 
خواهند ش��د. وی درخصوص 
جوایز نفرات برتر این مسابقات 
گفت: نفر اول هر رش��ته 100 
میلیون، نف��ر دوم 80 میلیون 
و نف��رات س��وم 70 میلیون و 
برگزیدگان تا هفت نفر هرکدام 
10 میلیون تومان جایزه نقدی 
دریافت خواهند کرد. وی شعار موسسه مشکات 
را »هر مس��جد، یک پایگاه قرآنی است«، عنوان 
کرده و آن را برگرفته از بیانات ولی امر مسلمین 
دانس��ت و افزود: در روند فعالیت هایی که داریم، 
اساتید در هر مسجد شاگردانی را تربیت می کنند. 
این کلاس ها در کوهس��ار، نظرآباد، هش��ت گرد، 
ماهدشت و مهرشهر در رشته های روخوانی، حفظ 
و ترتیل برگزار می شود. ما در کنار این کلاس ها 
در موسس��ه مش��کاد برنامه های خانواده محور و 
نش��اط آوری را طراحی کرده ایم که به مس��ئله 
ورزش می پ��ردازد. حجت الاس��لام محمدی در 
خصوص جوایز اهدایی به برگزیدگان دوره سوم 
مسابقات قرآنی مشکات، یادآور شد: برای نفرات 
اول، دوم و س��وم برگزی��ده در این مس��ابقات به 
ترتیب 100، 80 و 70 میلیون تومان وجه نقد در 
نظر گرفته شده ضمن اینکه راه یافتگان به محله 
نهایی و فینال مسابقات نیز همگی شامل جایزه 

10 میلیون تومانی خواهند شد. 

فیل��م کوتاه »ونموس« ب��ه کارگردانی غلامرضا 
ملااحم��دی و »ارفاق« به کارگردانی رضا نجاتی 
به بخش مس��ابقه بین المل��ل هجدهمین دوره 
جش��نواره فیلم کودک و نوجوان لس آنجلس راه 
پیدا کرد. »ونموس« روایت پدر و پس��ری عشایر 
است که بر سر س��می بودن گل خارداری که به 
گفته پدر باعث مرگ گوسفندان می شود اختلاف 
نظر دارند. »ارفاق« هم داس��تان معلمی اس��ت 
که با یکی از ش��اگردانش بر سر نمره امتحان به 
مش��کل خورده و رابطه آنها وارد بحران می شود. 
»ونم��وس« را س��یامک حیدری تهی��ه کرده و 

تصویربرداری آن بر عهده مسعود کاظم اصلانی 
اس��ت. همچنین محمدرض��ا عالی��ور و مختار 
عبدالهی در آن به ایف��ای نقش پرداخته اند. در 
»ارفاق« نیز هوتن ش��کیبا و سیاوش چراغی پور 
ایفای نقش کرده اند؛ همچنین سولماز وزیرزاده 
تهیه کننده و آرمان فیاض تصویربردار این فیلم 
کوتاه هستند. تدوین هر 2 فیلم را عماد خدابخش 
انجام داده است. به گزارش مهر، هجدهمین دوره 
جشنواره فیلم کودک و نوجوان لس آنجلس 29 
تا 31 مارس 202۴ مصادف با 10 تا 12 فروردین 
1۴03 در لس آنجلس آمریکا برگزار خواهد شد.

سریال انیمیشن 50 قسمتی »موتورها«، محصول مرکز انیمیشن سوره، به کارگردانی حسن اسدی، به 
نویسندگی علی تهرانی و تهیه کنندگی محمدعلی اسدی آماده نمایش شد و به زودی روی آنتن شبکه 
کودک می رود. موتورها« که برای کودکان 5 تا 9 ساله تدارک دیده شده، پویانمایی  است که در دنیای 
خیالی، تقابل میان شخصیت های به ظاهر مکانیکی ولی باطنیِ انسانی را روایت می کند. این انیمیشن 
ماجراجویانه که با تکنیک کات اوت دو بعدی تولید شده است، قصه »سوسو« موتور سیکلت 7 ساله ای 
را روایت می کند که به علت شغل پدر همراه با خانواده اش مجبور به مهاجرت به شهر کوچکی با عنوان 

کلاچ تپه می شوند. »سوسو« از این اتفاق راضی نیست تا اینکه.../صبا

»تام ویلکینسون«، بازیگر بریتانیایی که در فیلم هایی از جمله »فول 
مانتی« و »شکس��پیر عاشق« حضور داش��ت در سن 75 سالگی 
درگذشت. او برنده جایزه بفتا برای بازیگر نقش مکمل برای فیلم 
»فول مانتی« بود که در آن او نقش یک کارگر فولاد بیکار را بازی 
می کند و پس از 26 سال نقش خود را در این فیلم در سریالی از 
سامانه نمایش آنلاین دیزنی پلاس تکرار کرد. »ویلکینسون« برای 
نقش هایش در فیلم »مایکل کلیت��ون« و »در اتاق خواب« نامزد 
دریافت جایزه اسکار شده بود. »ویلکینسون« همچنین در »ساعت 
شلوغی«، »هتل بزرگ بوداپست«، »گرین هورنت«، »بتمن آغاز 
می کند«، »درخشش ابدی یک ذهن پاک« و »ماموریت غیرممکن 

- پروتکل شبح« نیز نقش آفرینی کرد./ایسنا

فیل��م س��ینمایی »دو روز دیرتر« با موضوع فرزن��دآوری و ازدیاد 
جمعیت به کارگردانی اصغر نعیمی در بنیاد فرهنگی روایت فتح 
تولید ش��د. در این فیلم س��ینمایی که با رویکرد طنز اجتماعی 
ساخته شده است سینا مهراد، پردیس احمدیه، فرهاد آئیش، گوهر 
خیر اندیش، کمند امیر س��لیمانی، س��ید جواد یحیوی، سیاوش 
چراغی پور، محمد فیلی و علیرضا داوود نژاد به عنوان بازیگر حضور 
دارند. در خلاصه داس��تان این فیلم طنز آمده: سهیل و مریم زوج 
جوانی که سودای مهاجرت دارند، علیرغم توصیه های پدر و مادر 
مریم از فرزندآوری خودداری می کنند. تا اینکه پدر مریم تصمیم 
می گیردمبلغی که از خواهرش به ارث برده را بین نوه هایش تقسیم 

کند. سهیل و مریم که برای مهاجرت نیاز به پول دارند.../ایلنا 

هتل اسپیناس پالاس شامگاه 
9 دی ماه میزب��ان علاقمندان 
ایرانی  کلاس��یک  موس��یقی 
ب��ود که آمده بودند،  س��اعتی 
را میهمان موس��یقی علیرضا 
قربانی و ارکس��ترش باش��ند. 
اجرای��ی ک��ه این روزها س��ر 
ک��رده،   زی��ادی  ص��دای  و 
به سرعت فروش  بلیت هایش 

رفته و مخاطبان زیادی را هم جذب کرده است. 
علیرضا قربانی از اوایل س��ال 1۴02 تقریبا بدون 
توقف چندانی چ��ه در ایران و چه خارج از ایران 
روی صحنه رفته اس��ت و اکن��ون در نیمه دوم 
س��ال، برای بار دوم است که تور کنسرت برگزار 
می کند. در حقیقت این هنرمند با وجود طولانی 
ش��دن برگزاری تور کنس��رت هایش، همچنان 
ب��ا انرژی به مدت دو س��انس در هر ش��ب روی 
صحنه م��ی رود؛ البته این که این امر تا حدودی 
هم نگران کننده اس��ت؛ به هر ح��ال این تراکم 
اجرای زنده می تواند به س��لامتی او آسیب وارد 
کن��د. اما با وجود نگرانی هایی ک��ه درباره امکان 
آسیب رسیدن به صدای قربانی وجود دارد اما در 
کنسرت شب گذشته او، شاهد یک اجرای تمیز 
و درخ��ور بودیم که البته ب��ا وجود کیفیت قابل 
قبول اجرای قربانی و ارکستر، اما بعضاً با توجه به 
مشکلاتی آکوستیک سالن اسپیناس پالاس که 
امری همگانی در سالن های کنسرت ایران است، 

بعضاً صدا آنگونه که باید نبود و 
گاه شاهد تقابل صدای قربانی 
و ارکس��تر بودیم. قربانی پس 
از اجرای چند قطعه در میانه 
کنسرت، خطاب به مخاطبان 
گفت: »سلام به روی ماه شما. 
از طرف دوس��تان عزیزم که با 
آنها به اجرای برنامه می پردازیم 
درود و سپاس عرض می کنم 
خدمت ش��ما و حضور شما باعث افتخار ماست. 
احساس مسئولیت و افتخار می کنیم که لطف و 
محبت شما ش��امل حال ما شده است؛ امیدوارم 
ک��ه لایق آن باش��یم.« به گزارش مه��ر، در این 
کنس��رت علیرضا قربانی همانطور که اشاره شد 
آثار آشنا و بعضاً کمتر آشنا را اجرا کرد که گوش 
سپردن به هر کدام از آنها خالی از لطف نبود؛ چه 
اجرای »مدار صفر درجه« که آدم را پرت می کرد 
به س��ال های دوری که این س��ریال از تلویزیون 
پخش می شد و چه اجرای »ارغوان« که با تسلط 
کام��ل اجرا ش��د و چه اجرای ش��ورانگیز قطعه 
»روزگار غریب« که در انتهای کنسرت اجرا شد و 
مردم به درخواست قربانی همگی یکصدا این اثر 
را هم خوانی کردند. کنسرت های زمستانی علیرضا 
قربانی در تهران از هفتم دی ماه در »رویال هال« 
با استقبال مخاطبان آغاز شده است و تا 22 دی 
در دو سانس 18 و 22 در هتل اسپیناس پالاس 

با اجرای 13 قطعه ادامه خواهد داشت.

دومین دوره نمایشگاه »رصتا« صبح روز گذشته 
10 دی م��اه با حضور بی��ش از 151 پلتفرم در 
نمایش��گاه مصلی امام خمین��ی )ره( آغاز به کار 
کرد. س��عید مقیس��ه، علی اصغ��ر پورمحمدی، 
محمدرضا جعفری جلوه، محمدصادق افراسیابی، 
محمد حس��ام پور، محمدحسین قرایی از جمله 
مدیران حاضر در مراسم هستند. در بخش هایی 
از افتتاحی��ه جبلی از غرفه ه��ای مختلف بازدید 
کرد که شبکه اینترنتی رضوی وابسته به آستان 
قدس رضوی اولین غرفه بود و سپس یک ارتباط 
اینترنتی با مش��هد مقدس برقرار ش��د. در این 

ارتب��اط صلوات خاص امام رضا )ع( قرائت ش��د. 
در ادام��ه دیداره��ا جبلی به غرفه نم��اوا رفت و 
بخش هایی از سریال »سووشون« ساخته نرگس 
آبیار را تماشا کرد. حسین میرطاووسی مدیرعامل 
نماوا از پخش بین المللی سریال »سووشون« خبر 
داد و گفت که این س��ریال قرار است به صورت 
همزمان در برخی کشورهای دیگر نیز به فروش 
برسد. به گزارش مهر، جبلی نیز با اشاره به برخی 
آثار صداوس��یما که در تراز بین المللی س��اخته 
می ش��ود، بیان کرد: در فضای بین المللی باید به 

بازیگر و اشتراکات بین المللی هم فکر کرد. 

فیلم س��ینمایی »لاک پش��ت« به تهیه کنندگی و کارگردانی بهمن کامیار این روزها در آس��تانه پایان 
مراحل فنی و رس��یدن به نس��خه نهایی است تا برای حضور در فستیوال های داخلی و خارجی و آماده 
نمایش شود. پیش از این فرهاد اصلانی، نازنین بیاتی، نازنین کریمی و صابر ابر به عنوان بازیگران این اثر 
سینمایی معرفی شده بودند و حالا با اعلام نقش آفرینی هومن برق نورد، آزیتا حاجیان، علیرضا آقاخانی 
و جمشید گرگین فهرست بازیگران فیلم سینمایی »لاک پشت« کامل شد. با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفته، نسخه نهایی این اثر در روزهای آتی آماده شده و برای بازبینی به دبیرخانه چهل و دومین 
جشنواره فیلم فجر ارائه خواهد شد تا با دیگر آثار حاضر در این رویداد سینمایی به رقابت بپردازد./صبا

 »دو روز دیرتر« تولید شد  »تام ویلکینسون« درگذشت

 هم صدایی مردم و علیرضا قربانی از »روزگار غریب«

 نمایشگاه »رصتا« افتتاح شد

»لاک پشت« در فجر۴۲ 

 »هاوایی« در سینما

برگزاری سومین دوره »مشکات« در حرم رضوی

 حضور »ونموس« و »ارفاق« در لس آنجلس

»موتورها« می آید
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مدیرعامل شرکت عمران پردیس گفت: تا سال آینده مسکن مهر 
پردیس باید تکمیــل و تحویل متقاضیانی شــود که بیش از ۱۲ 
سال در انتظار تحویل واحدهایشان هستند و برای این کار با هیچ 

پیمانکاری مماشات نخواهیم کرد.
دســتیار ویژه وزیر راه و شهرســازی، مدیرعامل شــرکت عمران 
شهرهای جدید، مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پردیس و 
برخی از مســئولان این شهر، ضمن بازدید از فازهای مختلف شهر 
پردیس و روند اجرای مسکن در این شهرستان، نشستی مشترک را 

به منظور بررسی پیشرفت پروژه ها برگزار کردند.
خلیل محبت خواه مدیرعامل شــرکت عمران پردیس در خصوص 
نتایج این بازدید و جلســه، اظهار کرد: طی این نشســت مقرر شد 
پیگیری هایی برای اقاله پیمانکاران که اقدام به ســاخت و ســاز و 

پیشرفت فیزیکی پروژه های خود نمی کنند، انجام شود.
وی گفت: طی این نشســت عملکرد پیمانکاران و تصمیم گیری در 
مورد آن ها که بعضاً باید به طور حتم فســخ قرارداد و خلع ید شوند 

مورد بررسی قرار گرفت.
مدیرعامل شــرکت عمران پردیــس افزود: بــه زودی پیمانکاران 
خوش ســابقه، جایگزین پیمانکاران بدعهدی می شــوند که طی 

ماه های اخیر اقدامی برای ســاخت و ساز و اتمام پروژه های مسکن 
مهر پردیس نداشتند.

محبت خــواه با بیان اینکــه پیمانکاران بدعهد باید پاســخگوی 
متقاضیان باشــند، تأکید کرد: با پیگیری های دســتگاه قضائی و 
دادســتان شهرستان پردیس، این نوع پیمانکاران بدعهد به مراجع 
قضائــی معرفی خواهند شــد تا بابت این تاخیــرات و ناکارآمدی 

اقدامات لازم صورت بگیرد.
وی ابــراز کرد: مانند اقاله پیمانکاران بدعهد در ماه های گذشــته، 

پروژه های دیگر مسکن مهر پردیس نیز باید به سرعت تعیین تکلیف 
شوند و در صورت عدم فعالیت، اقاله و خلعیت به سرعت انجام خواهد 

شد تا این پروژه تحویل متقاضیان شود.
مدیرعامل شرکت عمران پردیس عنوان کرد: پروژه های مسکن مهر 
پردیس باید تا سال آینده تکمیل و تحویل متقاضیانی شود که بیش 
از ۱۲ سال در انتظار تحویل واحدهایشان هستند و برای این کار با 

هیچ پیمانکار و قصور کننده ای مماشات نخواهیم داشت.
به گزارش دولت؛ گفتنی است، با حضور روح الله اکبری دستیار ویژه 
وزیر راه و شهرسازی در بخش مسکن، علیرضا جعفری معاون وزیر 
راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید کشور، 
غفوری عضو هیئت مدیره شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای 
جدید کشور، مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره، معاونین و مدیران 
شــرکت عمران پردیس همچنین مدیران و کارشناسان وزارت راه 
و شهرســازی بازدیدی از صبح تا عصر روز پنجشنبه هفتم دی ماه 
۱۴۰۲ از تمامــی فازها و پروژه های مســکن مهر پردیس صورت 
گرفت و پس از این بازدید مســئولان جلســه ای را از ســاعت ۱۷ 
تا بامداد روز جمعه در ســالن جلســات شرکت عمران پردیس در 
خصوص پروژه هایی که فاقد پیشرفت فیزیکی بودند، برگزار کردند.

یک کارشــناس امور مالیاتی گفت: ثبت کردن 
اطلاعات خریدوفروش های طلا و ســکه منجر 
به افزایش شــفافیت درآمد طلافروشان شده و 
این موضوع به دلیل ایجاد زمینه ســازی برای 
پرداخــت مالیــات در آینده، ســبب نگرانی و 

اعتراض برخی از طلافروشان شده است.
علی ملک زاده، کارشــناس امور مالیاتی، ضمن 
اشــاره به نادرســت بودن خبر منتشرشده در 
خصوص اخذ مالیات ۲۵ درصد از طلافروشان 
یا خریداران طــلا توضیح داد: قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان در سال ۱۳۹۸ 
مصوب شــده و طبق قانون، حدود یک سال و 
۳ ماه تا یک ســال و نیم بعد از ابلاغ آن یعنی 
آبان ماه ۹۸ بابت راه اندازی سامانه مودیان زمان 
در نظر گرفته شــده بود؛ اما به دلایل مختلف 
نظیر پیچیدگی سامانه، کندی و تعلل پیمانکار 
پروژه ســامانه مودیان راه انــدازی آن از زمان 

مقررشده تاکنون انجام داده نشده است.
ملک زاده با اشــاره به اقدامات انجام شــده از 
انتهای دولت قبل و در دولت جدید در راستای 
راه اندازی سامانه مودیان عنوان کرد: تلاش هایی 
از قبیل ســاماندهی دستگاه های کارت خوان و 
پایانه های پرداخت، غیرفعال شدن دستگاه های 
پوزی که به پرونده مالیاتی اتصال نداشــتند و 
همچنین متصل کردن بعضی از دســتگاه های 
کارت خوان به پرونــده مالیاتی برای راه اندازی 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 

انجام شده است.
وی ادامــه داد: بعــد از آن در دولت جدید نیز 
سعی شد تا ضمن تکمیل کردن سامانه مودیان، 
اقداماتی برای پیشرفت راه اندازی سامانه انجام 
شود مهم ترین کار دولت دراین رابطه را می توان 
به ثبت نام مرحله ای مودیان مختلف اشاره کرد. 
لایحه تسهیل تکالیف مودیان در سامانه مودیان 
ارائه شــد و طی آن ضمــن انجام مرحله بندی 
ثبت نــام مودیان در ســامانه، پیشــنهادهای 
اصلاحی بــرای قانون پایانه های فروشــگاهی 

سامانه مودیان مطرح شد.
این کارشــناس امور مالیاتی در خصوص قانون 
تســهیل تکالیف مودیان بیان کرد: بر اســاس 
این قانون از اول دی ماه ســال جاری مشاغلی 
که میزان فروش آن ها بالای ۱۸ میلیارد تومان 
اســت ضرورت دارد تا ضمن ثبت نام در سامانه 
مودیان، صورتحســاب الکترونیکــی نیز صادر 
کننــد. به صورت خاص طلافروشــان نیز باید 
ابتدا در سامانه مودیان ثبت نام کرده و همچنین 
صورتحســاب الکترونیک نیز صــادر کنند اما 
متاســفانه در حال حاضر برخــی از افراد این 
صنف از صدور صورتحساب الکترونیکی ممانعت 

می کنند.

< ثبت اطلاعات خریداران طلا بابت اخذ مالیات نیست
وی در خصوص امکان اخذ مالیات از خریداران 
طلا توضیح داد: به طورکلی در ســامانه مودیان 
چند نوع صورت حساب وجود دارد ازآنجایی که 
طلا یک کالای خاص محســوب می شود باید 
صورت حســاب نوع اول برای آن صادر شود و 
در آن هم اطلاعات فروشــنده هم خریدار درج 
می شــود به همین ســبب برخی از مردم این 
نگرانی را داشتند که در آینده امکان اخذ مالیات 
از آن ها وجود دارد؛ اما بر اســاس اعلام سازمان 
مالیاتی نیازی به ثبــت اطلاعات خریداران در 

صورت حساب الکترونیکی نیست.

< اعتراض و ترس طلافروشان 
        برای پرداخت مالیات واقعی

ملک زاده در رابطه با دلیل نگرانی طلافروشان 
از مالیــات و ثبت اطلاعات در صورت حســاب 
الکترونیکی بیان کرد: ثبت کردن خریدوفروش ها 
و به دنبال آن شفاف شــدن اطلاعات درآمدی 
طلافروشان ســبب اعتراض و نگرانی برخی از 
آن ها بــرای امکان لزوم پرداخت مالیات واقعی 

در آینده شده است.
این کارشــناس امور مالیاتی در خصوص علت 
شکاف مالیاتی بین طلافروشان با سایر مشاغل 
و حقوق بگیران تشــریح کرد: طلافروشان صرفاً 
از کارت خــوان یا ســایر پایانه هــای پرداختی 
که ســازمان مالیاتی بر آن رصــد کافی ندارد 
استفاده می کنند به عبارتی عدم استفاده از ابزار 
شفاف ســازی ســامانه مودیان و صورت حساب 
الکترونیک باعث شده تاکنون اندازه واقعی درآمد 
طلافروشان شناسایی نشود و به همین خاطر این 

قشر مالیات کمتری پرداخت می کنند.
به گزارش تســنیم؛ ملک زاده در پایان تصریح 
کرد: به ســبب درآمد بالای طلافروشان میزان 
مالیات آن ها نیز به همین نسبت زیادتر می شود 
از همین رو پرداخت مالیات کمتر یا فرار مالیاتی 
برای آن ها صرفه اقتصادی بالاتری دارد از سوی 
دیگر متاسفانه این اشخاص امکان لابی گری و 
نفوذ بالایی برای فرار مالیاتی دارند درحالی که 
افراد حقوق بگیر، کارگر و کارمند توان مقابله و 

پرداخت مالیات کمتر ندارند.

یک مقام مســئول گفت: متوسط بارش کشور 
در ســال آبی جاری تا ۴۵ میلی متر بوده است؛ 
این درحالیست که کشور بر اساس میزان نرمال 
بلندمدت ۵۳ ســاله بایــد ۶۶ میلی متر باران 

دریافت می کرد.
دوازدهمین گردهمایی رؤسای گروه های استانی 
مدیریت بحران و پدافند غیرعامل ۹ دی ماه در 

شرکت مدیریت منابع آب ایران برگزار شد.
ســیف الله آقابیگی مدیــرکل مدیریت بحران، 
پدافند غیرعامل و HSE شرکت مدیریت منابع 
آب ایران در این گردهمایی، رصد دائمی وضعیت 
کشــور و به ویژه وضعیت اســتان ها و داشتن 
تحلیل نسبت به شرایط را یکی از وظایف روزانه 
مدیران استانی خواند. وی با بیان اینکه علی رغم 
پیش بینی های هواشناسی، در پاییز بارش قابل 
توجهی نداشتیم، در خصوص وضعیت بارش های 
کشــور بر اساس آمار اعلام شــده تا ۵ دی ماه 
گفت: متوسط بارش کشور در سال آبی جاری 

تا ۴۵ میلی متر بوده است.
آقابیگی خاطرنشــان کرد: این در حالیست که 
کشور بر اساس میزان نرمال بلندمدت ۵۳ ساله 
باید ۶۶ میلی متر باران دریافت می کرد که اکنون 
با ۳۳ درصد کاهش بارندگی در اغلب حوضه های 
آبریز روبرو هستیم و حتی نسبت به سال گذشته 
که سال بسیار سختی بود، ۸ درصد عقب ماندگی 
داریم؛ به همین دلیل چه در استان های پربارش 
و چه در اســتان های خشــک، آمــار بارش ها 
نگران کننده اســت. وی ادامه داد: بر اساس این 
آمار استان هایی مانند تهران، قم، مرکزی، فارس، 
قزوین، زنجان، البــرز و چهارمحال و بختیاری 
نسبت به بلندمدت با کاهش بسیار زیاد بارندگی 
و استان هایی نظیر خراسان رضوی، کهگیلویه و 
بویراحمد و اصفهان با کاهش قابل توجهی مواجه 
هســتند. در این میان تنها استان های سمنان، 
مازندران، خراسان شمالی و گلستان از ۹ تا ۳۰ 

درصد رشد بارندگی داشته اند.
مدیرکل پدافند غیرعامل شرکت مدیریت منابع 
آب ایــران با بیان اینکه آمار مخازن ســدهای 
کشور نیز خوب نیســت، گفت: اکنون مجموع 
آب ورودی به مخازن سدهای کشور ۴.۶ میلیارد 
مترمکعب است؛ علی رغم ورودی کم به مخازن 
ســدها، میزان خروجی از ســدها همچنان بالا 
و با ۲۱ درصد رشــد همراه بوده است و میزان 

پرشدگی سدهای کشور نیز ۴۰ درصد است.
وی با اشاره به فرمایش رهبر معظم انقلاب که 
مســئله کشور را مسئله آب خواندند و فرمودند 
»باید برای این مسئله، یک فکر علمی بشود«، 
تأکید کــرد: این فرمایش رهبری، مســئولیت 
پدافند غیرعامل در بخش آب را بیشتر می کند.

آقابیگــی تصریح کرد: بی توجهــی به مدیریت 

بحران و پدافند غیرعامل، از عدم باور به شرایط 
کشور ناشی می شود. در صورتی که باید در حوزه 

پدافند یک کار علمی صورت گیرد.
مدیــرکل مدیریت بحــران، پدافند غیرعامل و 
HSE شرکت مدیریت منابع آب ایران از تدوین 
نظام نامه جدید در حوزه پدافند غیرعامل خبر 
داد و اظهار داشت: بر اساس این نظام نامه ساختار 
کمیته های تخصصی مدیریت بحران استان ها 
تغییر خواهد کرد که اکنون در مرحله تجدیدنظر 
و ارزیابی نهایی است و پس از ابلاغ آن، جلسات 
مرتبط در استان ها باید با عنوان »ستاد مدیریت 

شرایط اضطراری« برگزار شود.
آقابیگی خاطرنشــان کرد: »نظام نامه سلامت، 
ایمنی، محیط زیست، پدافند غیرعامل و مدیریت 
بحران وزارت نیرو« که با تجمیع سه نظامنامه 
مدیریت بحران و پدافند غیرعامل وزارت نیرو، 
مدیریت ریســک وزارت نیرو و مدیریت محیط 
زیست، ایمنی، بهداشت و امور اجتماعی وزارت 
نیرو تدوین شــده، محور برنامه ریزی و اقدامات 
هر ســه حوزه در بخش آب کشور است. وی به 
ضرورت مطالعه دقیق و عمل به وظایف نظام نامه 
سلامت، ایمنی، محیط زیست، پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران توسط مدیران ستادی و استانی 

وزارت نیرو تأکید کرد.
مدیــرکل مدیریت بحــران، پدافند غیرعامل و 
HSE شرکت مدیریت منابع آب ایران در ادامه 
ســخنان خود آخرین وضعیت جانمایی ابلاغ 
شده گروه مدیریت بحران و پدافند غیرعامل و 
HSE شــرکت های آب منطقه ای و همچنین 
دستورکار نظام نامه ســلامت، ایمنی و محیط 
زیســت مدیریت بحران و پدافنــد غیرعامل را 
تشریح کرد. بنابراین گزارش، در این گردهمایی 
همچنین دوره آموزشی الزامات و مقررات مربوط 
به بیمه اموال منقول و غیرمنقول توسط دکتر 

نیلچیان برگزار شد.
وی در سخنان خود، نســبت به تحقق اهداف 
بند )چ( ماده ۱۳ قانون مدیریت بحران کشــور 
تأکید کرده و متذکر شــد که با توجه به اسناد 
بالادستی و ضرورت انجام تکالیف قانونی و حفظ 
زیرساخت های مهم آب کشور، باید ارزش واقعی 
دارایی های شــرکت ها، مطابق کارشناسی بروز 
شده، احصا و با جامع نگری قوانین بیمه، نسبت 
به تنظیم و انعقاد قراردادهای بیمه اموال منقول 
و غیرمنقــول بیمه پذیر و نیــز بیمه تمام خطر 

پروژه های توسعه ای اقدام شود.
به گزارش مهر، در ادامه این گردهمایی یک روزه، 
پیرامون امنیت فضای مجازی و امنیت سایبری 
سامانه های صنعتی و مسئولیت های محوله بحث 
و تبادل نظر صورت گرفت و در پایان نیز جلسه 

پرسش و پاسخ برگزار شد.

چرا مالیات طلافروشان 
از کارگران هم کمتر است؟

رشد ۲۱ درصدی خروجی 
سد های کشور

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

یک فعال کارگری با اشاره به ضرورت اجرای قانون در 
تعیین مزد ۱۴۰۳ گفت: ربط دادن حقوق کارمندان 
به کارگران بی معنا و به نوعی تخلف از قانون اســت، 
چرا که مزایای شــغلی و درآمدی کارمندان بیشتر 

از کارگران است.
ناصر چمنی فعال کارگری، با اشــاره به اینکه انتظار 
جامعه کارگری از دولت برای دستمزد ۱۴۰۳ عمل 
به ماده ۴۱ قانون کار است، گفت: متاسفانه دستمزد 
۱۴۰۲ کارگران مطابق نرخ تورم و ســبد معیشــت 
تعیین نشد و با توجه به عدم کنترل تورم در کالاهای 
ضروری سفره جامعه کارگری روز به روز قدرت خرید 
این قشــر کاهش یافت، همین مسئله منجر به این 
شد که کارگران برای تامین معاش خود به شغل های 

دوم و سوم پناه ببرند.
وی بــا ابــراز اینکه »در زمان حاضــر تأمین هزینه 
اجاره بها و مســکن یکــی از دغدغه هــای کارگران 
است«، گفت: متاسفانه بیش از نیمی از کارگران در 

کشور مستاجر هستند و با توجه به درآمدی که دارند اجاره بها برای 
آن ها هزینه ای گزاف است و گاهی برای تأمین هزینه های مسکن به 
حاشیه شهر می روند تا از پس کرایه خانه و هزینه های رهن بربیایند.

چمنی بــا تأکید بر اینکه ماده ۴۱ قانون کار به بحث هزینه ســبد 
معیشــت و تورم اشاره دارد، اظهار داشــت: منظور از سبد معیشت 

هزینه های خوراک، درمان و مسکن کارگران است. با حقوق فعلی این 
سه مورد هم تأمین نمی شود چه برسد به آموزش، تفریح و پس انداز. 
هزینه درمان با توجه به پوشش های اندک سازمان تامین اجتماعی 
مسئله مهم برای کارگران است که تعداد زیادی از کارگران با توجه 
به ناتوانی در تامین هزینه درمان به سمت خوددرمانی پیش می روند.

ایــن فعال کارگــری با تصریح به اینکــه »در زمان 
حاضــر تورم حاکم بــر جامعه بیــش از ۴۰ درصد 
اســت«، ادامه داد: کارمنــدان مزایا و پرداختی های 
متفاوتی از کارگران دارند. طبق گزارش های میدانی 
اکثر کارمندان با توجــه به بیمه های تکمیلی که از 
سمت ارگان های مربوطه دارند هزینه درمان برایشان 
رایگان است، این درحالی اســت که کارگران از این 
مسئله محروم هســتند، بنابراین ربط دادن حقوق 
کارمندان به دستمزد کارگران مسئله ای بی ربط است 
و خــلاف قانون؛ باتوجه به اینکــه دولت بارها اعلام 
کرده است که دغدغه کارگران را دارد انتظارمان این 
است در تعیین دستمزد ۱۴۰۳ به تمام این مسائل 

توجه شود.
به گزارش تســنیم؛ چمنی با بیــان اینکه جامعه 
کارگری منتظر برگزاری جلســه ای بــرای ترمیم 
مزدی ۱۴۰۲ بود اضافه کرد: متأســفانه جلسه ای 
بــرای ترمیم مزد برگزار نشــد اکنون در ســه ماه 
پایانی ســال قرار داریم طبق ســنوات قبلی جلسات کمیته مزد و 
شورای عالی کار می بایست طبق قانون به صورت منظم برگزار شود. 
جلسه روز گذشته شورای عالی کار پیرامون مزد منطقه ای بود که 
جامعه کارگری مخالف آن اســت، در شــرایط فعلی امکان اجرای 

مزد منطقه ای وجود ندارد.

یک فعال کارگری: 

افزایش دستمزد کارگران به اندازه کارمندان تخلف است
انرژی

مسکن

مدیرعامل صندوق ملی مسکن از کاهش اقساط 
ماهانه وام نهضت ملی مسکن به ۵میلیون تومان 
در دو سال ابتدایی بازپرداخت این وام خبر داد.

محمدرضــا مهدیــار اســماعیلی در خصوص 
پیگیری ها درباره کاهش نرخ ســود تسهیلات 
نهضت ملی مســکن، اظهار کرد: جمع بندی در 
رابطه با نرخ سود تسهیلات طرح مذکور به عهده 

شورای پول و اعتبار است.
وی ادامه داد: قرار بر این شــده است که اقساط 
وام نهضت ملی مســکن پلکانی شــود؛ در این 
صورت وام گیرنده در ماه ها و ســال های ابتدای 
دوره بازپرداخت تحت فشار - اقساط بالا - قرار 

نمی گیرد.
وی افزود: بر این اســاس در دو ســال ابتدایی 
بازپرداخت، اقســاط حداکثر ماهانه ۵ میلیون 
تومان اســت تا در توان متقاضیان نهضت ملی 

مسکن باشد.

مدیرعامل صندوق ملی مسکن اضافه کرد: پس 
از دو سال نیز، اقساط به صورت پلکانی دریافت 

خواهد شد.
اســماعیلی با بیان این که فعلًاً سود تسهیلات 
نهضت ملی مســکن ۱۸ درصد اســت، گفت: 
در رابطه با کاهش نرخ ســود این تســهیلات، 
هنوز مصوبه ای از سوی شــورای پول و اعتبار 
نداشــته ایم. منابع مورد نیاز مابه التفاوت سود 
تسهیلات نیز به صورت الگوی قبلی که یک سوم 
از سوی بانک مرکزی، یک سوم صندوق توسعه 
ملی و یک سوم نیز از محل منابع صندوق ملی 

مسکن است، تأمین خواهد شد.
به گزارش تسنیم؛ وی بیان کرد: قرار نیست نرخ 
سود ۱۸ درصد کاهش یابد، بحث این است که 
یک گروهی که در زمان حاضر سود تسهیلات 
آن ها ۱۸ درصد است مشمول تسهیلات مسکن 

روستایی با نرخ ۵ درصد شوند.

معاون وزیر نفت در امور مهندســی، پژوهش و 
فناوری، گفت: پیشنهاد تشکیل کارگروهی ویژه 
پیمانکاران سازندگان  نمایندگان  از  متشــکل 
و تامین کننــدگان کالا و تجهیــزات تخصصی 
انجمن های صنفــی مربوطه و متولیان ذی ربط 

در وزارت نفت ایران و عراق داده شد.
 وحیدرضا زیدی فرد معاون وزیر نفت با تأکید بر 
اینکه نشست پیمانکاران فعال در حوزه نفت و 
گاز ایرانی با حیان عبدالغنی، وزیر نفت عراق به 
درخواســت طرف عراقی و با حضور نزدیک ۴۰ 
شرکت پیمانکاری فعال در پروژه های نفت و گاز، 
انجمن شرکت های مهندسی و پیمانکاری نفت، 
گاز و پتروشیمی، کارفرمایی تابعه وزارت نفت 
و سازندگان و تأمین کنندگان کالا و تجهیزات 
صنعت نفت برگزار شــد، گفت: این نشست با 
هدف معرفی توانمندی های تخصصی و صنعتی 
شــرکت های ایرانی فعال در حوزه نفت و گاز با 
حضور وزیر نفت عراق و تعدادی از معاونان وی 
و شرکت های مدعو در محل مرکز همایش های 

بین المللی وزارت نفت برگزار شد.
وی افزود: ضمن تأکید بر سیاســت های وزارت 
نفت درباره تقویت همکاری های بین دو کشور 
و حمایــت از صدور خدمات فنی و مهندســی 
به کشــور عراق فرصت ها و چالش های حضور 
شرکت های ایرانی در کشور عراق از سوی طرف 
عراقی تشــریح و اعلام شد؛ با توجه به شرایط 
بین المللی حاکم و موانع موجود در استفاده از 
ظرفیت های بخش دولتی یا وابســته به دولت 
تأمین شرایط حضور شرکت های ایرانی بخش 
خصوصــی در پروژه های بخــش نفت و گاز در 
کشور یادشده قابلیت دسترسی سریعتری دارد.

معــاون وزیر نفت در امور مهندســی، پژوهش 
و فناوری، ادامه داد: در این نشســت نقل شــد 
که تمرکــز برنامه ریزی هــا و اقدام ها معطوف 

به تســهیل صدور خدمات فنی مهندســی و 
ســرمایه گذاری ازســوی شــرکت های بخش 

خصوصی باشد.
زیدی فــرد، تصریــح کرد: از این رو پیشــنهاد 
شــد کارگروهی ویژه متشــکل از نمایندگان 
پیمانکاران ســازندگان و تامین کنندگان کالا و 
تجهیزات تخصصی انجمن های صنفی مربوطه 
و متولیــان ذی ربــط در وزارت نفــت هر یک 
از دو طــرف ایرانی و عراقی تشــکیل و ضمن 
شناسایی فرصت های ســرمایه گذاری و حضور 
شــرکت های ایرانی در کشور عراق و یا فعالیت 
و ســرمایه گذاری شرکت های عراقی در صنعت 
نفت ایران نسبت به تعیین اولویت ها تدوین ساز 
و کار های تسهیل فعالیت شرکت ها و شناسایی 
راهکار هــای اجرایــی برای رفع موانــع اعم از 
محدودیت های مالی فنی یا مقرراتی به منظور 
ارائه به ســطوح بالاتــر تصمیم گیری از جمله 
هیئت عالی متشکل از نمایندگان تام الاختیار 

وزیران نفت دو کشور اقدام شود.
به گزارش میزان؛ معــاون وزیر نفت، گفت: در 
این نشســت گزارش نمایندگان چند شرکت 
پیمانکاری و ســازنده ایرانی درباره مشکلات و 
موانع موجود به منظور فعالیت در کشــور عراق 
از جملــه عدم دعــوت از آن هــا در پروژه های 
توســعه ای صنایع نفت و گاز عراق مشــکلات 
رجیستری شــرکت های ایرانی و... ارائه و مقرر 
شــد پس از تشــکیل کارگروه ویژه فوق الذکر 
موضوع هــای هر یــک از شــرکت ها از طریق 
کارگروه یاد شــده پیگیری شــود، شایان ذکر 
است به منظور استفاده از ظرفیت فهرست بلند 
منابع وزارت نفت ازسوی کشور عراق مقرر شد 
اسناد ارزیابی شرکت های سازنده پس از تأیید 
کارگروه ویژه در اختیار شرکت های طرف عراقی 

قرار بگیرد.

تفاهم نامه اجرای پروژه های مرتبط با بهینه سازی 
و کاهش مصرف سوخت و ارتقای شاخص های 
بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی به ویژه از 
طریق بازار بهینه ســازی انرژی و محیط زیست 
و حساب بهینه سازی، همچنین توسعه فناوری 
و نــوآوری صنعــت نفــت و گاز و تجهیزات و 
ماشــین آلات مربوطه با هدف ایجاد زیست بوم 
و زنجیــره تولید آن ها در پارک و بومی ســازی 
و توســعه فناوری صنعت نفــت و گاز و صنایع 
وابسته ازســوی حســین آبنیکی، مدیرعامل 
شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت و محمد 
اسماعیل کفایتی، رئیس پارک نوآوری و فناوری 

صنعت نفت امضا شد.
مهم ترین محور هــای همکاری مشــترک در 
این تفاهم نامه شــامل حمایت از اجرایی کردن 
آیین نامه تولیــد، دانش بنیان و اشــتغال زایی 
در صنعــت نفت، برگــزاری رویداد های ملی و 
بین المللی مشــترک در حوزه توسعه فناوری 
و نــوآوری و بهینه ســازی مصــرف انــرژی، 
سیاست گذاری کاهش مصرف انرژی در مصارف 
خانگــی )اعم از ســاختمان های مســکونی و 
غیرمسکونی(، صنعتی، کشاورزی و حمل ونقل 
از طریــق رفع چالش ها و نیاز هــای فناورانه و 
بومی سازی تولید تجهیزات انرژی بر صنعت نفت 
و گاز و ســایر صنایع با هدف ارتقای بهره وری 

انرژی خواهد بود.
استفاده از کمک های بین المللی در زمینه کاهش 
انتشار کربن و بهینه سازی انرژی در صنعت نفت 
و دیگــر صنایــع و در بخش های مســکونی و 
غیرمسکونی و تجهیزات گازسوز خانگی و تجاری 
و ایجاد زمینه های لازم برای جذب ســرمایه و 
تولیدکنندگان تجهیزات انرژی بر صنایع نفت 

و گاز و دیگــر صنایع، همچنین تولیدکنندگان 
بخش های مسکونی و غیرمسکونی و تجهیزات 
گازســوز خانگی و تجاری از طریق شناســایی 
ظرفیت ها و ســرمایه گذاران، اطلاع رســانی و 
ترویج، برگزاری نشست های توجیهی و معرفی 
طرح هــا در چارچــوب مقــررات طرفیــن در 
رابطه با بهینه ســازی مصرف ســوخت از دیگر 
 مواردی است که در قالب این تفاهم نامه دنبال 

خواهد شد.
مدت زمــان اعتبار این تفاهم نامه از تاریخ امضا 
دو سال است و در صورت رضایتمندی طرفین 
از اقدام ها با توافق طرفین تفاهم نامه قابل تمدید 

است.
به منظــور شفاف ســازی ابهام هــا، پاســخ به 
پرسش های دو طرف و پیگیری های لازم برای 
گسترش همکاری، حداکثر ظرف مدت دو هفته 
پس از امضای تفاهم نامه، کارگروهی متشکل از 
دو نماینده از هر طرف تشکیل خواهد شد. این 
کارگروه وظیفه تدوین برنامه اجرایی، توافق ها و 
نظارت بر اجرای صحیح برنامه ها و ارائه گزارش 

سه ماهه اقدام ها و تفاهم ها را به عهده دارد.
به گــزارش میزان؛ اجرای هریــک از مفاد این 
تفاهم نامه پــس از اخذ مجوز هــای قانونی در 
قالــب امضــای قرارداد های اجرایــی آینده در 
چارچوب قوانین و مقررات حاکم بر طرفین )از 
جمله مقررات حاکم بر شرکت ملی نفت ایران( 
عملیاتی خواهد شد. ســهم و میزان مشارکت 
هریک از طرفین در اجرا، نحوه تأمین هزینه ها، 
بهره بــرداری از نتایج و حقوق مادی و معنوی و 
اختیارات وظایف و ضمانت اجرای تعهد های هر 
طرف بر اســاس مفاد قرارداد های اجرایی آینده 

تعیین خواهد شد.

مدیر مرکز راهبری شــرکت ملــی گاز گفت: 
مصــرف گاز به عــدد ۵۳۱ میلیون مترمکعب 
رســید که از این مقــدار ۷۰ درصد متعلق به 
بخش خانگی است. ســعید عقلی، مدیر مرکز 
راهبری شــرکت ملی گاز درباره مقدار مصرف 
گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیر 
عمده گفت: مصرف در این حوزه ها به عدد ۵۳۱ 
میلیون مترمکعب رســید که از این مقدار ۷۰ 
درصد متعلق بــه بخش خانگی، ۹ درصد برای 
بخش تجاری و عمومــی، ۵ درصد در حمل و 
نقل، ۵ درصد در بخش کشاورزی و ۱۱ درصد 

در بخش صنایع غیرعمده استفاده شده است.

وی افزود: مصرف گاز در بخش تجاری و عمومی 
از حد معمول بالاتر است.

مدیر مرکز راهبری شــرکت ملی گاز در پاسخ 
به این سوال که کدام استان ها بیشترین مقدار 
مصرف را دارند، گفت: از ابتدای دی ماه تاکنون 
استان تهران با سرانه مصرف ۲۰.۹ درصدی به 
ازای هر خانوار بیشــترین مصرف گاز را داشته 
اســت و پس از آن به ترتیب آذربایجان غربی و 
کردستان دارای بالاترین مقدار مصرف بوده اند.

به گــزارش مهر؛ عقلی در پایــان گفت: مقدار 
مصــرف گاز در تهران ۱۷ درصد از حد معمول 

مدیرعامل شهر جدید پردیس خبر دادبقیه استان ها بیشتر است.

خلع ید پیمانکاران بدعهد مسکن مهر پردیس

توسعه همکاری در حوزه انرژی در دستور کار ایران و عراق

ارتقای شاخص های بهره وری از طریق بازار بهینه سازی انرژی

مصرف گاز کشور به ۵۳۱ میلیون مترمکعب رسید

کاهش اقساط ماهانه وام نهضت ملی مسکن به ۵میلیون تومان


